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 وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکــه اکنون ۱۰ درصد 
تولیدات کشاورزی کشــور از دیمزارها تامین می شود، 
گفت: طی قراردادی با ســتاد اجرایــی فرمان امام )ره( 
مقرر شــد در ســال زراعی جدید ۵.۲ میلیون هکتار از 

دیمزارهای کشور در طرح جهش تولید قرار بگیرد.
»سید جواد ســاداتی نژاد« در حاشیه شصت و دومین 
جلســه ســتاد ملی طرح جهش تولید در دیمزارهای 
کشــور و رونمایی از اساســنامه صنــدوق حمایت از 
توســعه زراعت در دیم زارها در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور یک طرح 
مشارکتی است که با حمایت ســتاد اجرایی فرمان امام 
در دو سال گذشــته در پنج استان کشــور شروع شد و 

در ســال زراعی گذشته به ۱۵ اســتان کشور در سطح 
۲.۶ میلیون هکتار افزایــش یافت.به گفته وی، در حال 
حاضر متوسط تولید دنیا در اراضی دیم ۲ تن در هکتار 
اســت که باید تلاش کنیم ســطح تولیدات کشاورزی 
خود را در دیمزارهای کشور به این میزان برسانیم.وزیر 
جهاد کشاورزی با بیان اینکه دیمزارها در دنیا پایه تولید 
هستند، گفت: بیشترین حجم تولید غذا در دنیا مربوط 
به دیمزارهاست اما در کشور ما یک غفلت از گذشته در 
حوزه دیمزارها صورت گرفتــه به طوری که حجم کمی 

از تولید در حدود ۱۰ درصد مربوط به این بخش است.
وی اضافه کرد: دیمزارها به دلیل اســتفاده از آب سبز 
و کاهش فشــار از آب های زیرزمینی و افزایش تولید و 

کمک معیشــتی به کشــاورزان ارزش ویژه ای دارند؛ 
بنابرایــن این طــرح در حــوزه تولید ملــی می تواند 
اثرگذاری فوق العاده ای داشته باشد، به خصوص اینکه 
در ایامی کــه در دنیا بحث امنیــت غذایی دچار چالش 
شده و حساســیت خاصی روی این موضوع است، نگاه 
حمایتی ســتاد اجرایی فرمان امام به عنوان یک مرکز 

پیشران و پیشرو قابل تقدیر است.
ســاداتی نژاد تصریح کرد: اکنون این طرح به یک طرح 
محوری در معاونت وزارت جهاد کشاورزی تبدیل شده 
اســت و امروز آنچه اتفاق افتاده این طرح سطح خود را 
در ســال زراعی جدید به ۵.۲ میلیون هکتار در تمامی 
استان های کشور خواهد رساند و می تواند منافع زیادی 

داشته باشــد. شــاید این بزرگ ترین طرح ملی کشور 
در مشارکت با مردم باشــد.وی افزود: با توجه به اینکه 
امسال سال تولید دانش بنیان نام گذاری شده امروز طی 
توافقی مقرر شد در حوزه توسعه فناوری و دانش بنیان 
شــدن این بخش از ظرفیت هــای فناورانه، توســعه 
بهــره وری، تحقیقات و پژوهش و اســتفاده از بذرهای 

مناسب در دیم زارهای کشور در دستور کار قرار گیرد. 

۵.۲میلیونهکتارازدیمزارهایکشوردرطرحجهشتولیدقرارگرفت

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت:

قیمت۹۰درصدمحصولات
پرفروشلوازمخانگی
تنظیمشدهاست

معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه قیمت 
حدود ۹۰ درصد بازار و محصولات پرفروش لوازم خانگی تنظیم شده و در 
سطح تولیدکننده رشد نداشته اند، گفت: البته در سطح فروشنده ها ممکن 
است بین پنج تا ۱۰ درصد، نوسانات بازار داشته باشیم که طبیعی است

وزیر

اطلاعيه تملك اراضي
اداره كل راه و شهرسازي استان هرمزگان آگهی شماره 1401/12

اسناد فراخوان اجاره یک قطعه زمین با کاربری صنعتی جهت احداث کارخانه یخ در شهر پارسیان بر اساس مصوبه شماره  4089/هـ مورخ 1390/01/23
هیات مدیره محترم سازمان ملي زمین و مسكن، ابلاغی به شماره 609/3200 مورخ 1390/02/04

با عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام مزایدات )اعم از دریافت اسناد، ارائه تضمین، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات و اعلام برنده( در اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان 
به صورت الکترونیکی در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( برگزار می گردد، متقاضیان محترم بایستی جهت ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت نام کاربری و رمز عبور به 

سایت www.setadiran.ir مراجعه فرمایند.

نوع واگذاری
واگذاری اراضی واقع در حریم شهر به اشخاص دارای جواز تاسیس از مراجع ذیصلاح به صورت اجاره موقت، بر اساس 

مصوبه شماره  4089/هـ مورخ 1390/01/23 
هیات مدیره محترم سازمان ملي زمین و مسكن،ابلاغی به شماره 609/3200 مورخ 1390/02/04

زمینمورد فراخوان

شهر پارسیان نشانی

3000741/1100Y702960/2920Xمختصات مرکز زمین

 از پلاک13 فرعی از 582 اصلی به شماره دفتر الکترونیکی 139920323164000274پلاک ثبتی

صنعتیکاربری

داردوضعیت سند

جهت احداث کارخانه یخموضوع موافقت اصولی

1804/6مساحت عرصه )متر مربع(

حمید نظری رباطی،عبدالسلام بنائی زاده،فرهاد معمار دوستنام کارشناسان

تاریخ 1401/02/04تاریخ کارشناسی

نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی 
شماره 1400/121/2دادگستری استان هرمزگان

شماره های 991523/0001108 مورخ 99/10/04 ورأی هیأت نمایندگی اداره كل راه و شهرسازي
991623/0001457 مورخ 99/12/17 و 011623/0000045 مورخ 1401/02/21

تخلیهوضعیت زمین

شش دانگ

حداکثر 6 ماه پس از نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی دادگستریمهلت زمانی واریز وجه ) عقد قرارداد(

5مدت اجاره )سال(

شرایط پرداخت اجاره)نقد و اقساط(

نقد و اقساطنقد

قیمت پایه اجاره بهای چهارسال قیمت پایه اجاره بهای سال اول )ریال( نقدیقیمت پایه اجاره بهای پنج ساله )ریال(
)ریال( اقساط

5% قیمت پایه اجاره بهای 
پنج ساله)ریال(

870/000/000108/000/000762/000/00043/500/000

مهلت دریافت اسناد مورخ1401/03/22 مهلت تحویل اسناد از طریق سامانه ستاد ایران 1401/04/04وتاریخ بازگشایی پاکات 
مورخ   1401/04/05، کلیه مراحل فرخوان از طریق سایت ستاد ایران انجام می گیرد. )مزایده گر می بایست جهت اطلاع از برنده معاملات نسبت به ثبت نام در سامانه سنا دادگستری 

اقدام نماید.(

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان هرمزگان

 نوبت دوم

شناسه آگهی: 1325916
وزارت را ه و شهرسازی

اداره كل راه و شهرسازی استان هرمزگان

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای
مناقصه با ارزیابی کيفی به صورت فشرده 

شماره 106/01/6009

 نوبت دوم

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان

مناقصه گزار: اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
موضوع مناقصه: شماره 106/01/6009

آرشیو الکترونیکی و زمین مرجع نمودن نقشه های ثبتی و تهیه نقشه های ارتوفتو- مرحله دوم1106/01/6009
محل تامین اعتبار: سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

مهلت دریافت اسناد: از روز سه شنبه 1401/03/10 لغایت روز دوشنبه مورخ 1401/03/16
محل دریافت اسناد کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت ســتاد )www.setadiran.ir( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 

عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت مناقصه محقق سازند.
آگهی مناقصه در سایت اداره کل ثبت اسناد و املاک استان به نشانی www.kz.ssaa.ir نیز درج شده است.

تاریخ تحویل و بارگذاری پاکت های ) الف، ب،ج( مناقصه روز شنبه 1401/03/28 تا ساعت 14
تاریخ بازگشایی پاکت الف و ب و ج: ساعت 9 صبح روز یکشنبه 1401/03/29 می باشد.

گروه و رشته شغلی: شرکت هایی اجازه شرکت در مناقصه را دارند که دارای صلاحیت نقشه برداری زمینی با پایه یک از سازمان برنامه 
و بودجه کشور باشند و حداکثر مبلغ مجاز عقد قرارداد آن ها از جمع مبلغ اعلام شده در برگ پیشنهاد قیمت کمتر نباشد و پیشنهاد فنی 

آنها  مورد تائید مناقصه گزار باشد.
محل تحویل پاکتهای مناقصه: پیشنهاد قیمت به انضمام کلیه مدارک اعلام شده از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت اعلام گردد و 
پاکت الف حاوی ضمانتنامه بانکی به نشانی خوزستان- اهواز، امانیه، خیابان مدرس- دبیرخانه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان 

تحویل و رسید دریافت شود.
نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ ضمانتنامه بانکی در وجه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان برای مناقصه شماره 
106/01/6009 به مبلغ 598.800.000 ریال ) معادل پانصد و نود و هشت میلیون و هشتصد هزار ریال( می باشد که می بایست برای 
مدت 90 روز معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام کارفرما قابل تمدید باشد. ضمناً به پیشنهاداتی که فاقد ضمانتنامه یا امضاء مخدوش و 
مشروط و ضمانتنامه های کمتر از میزان مقرر، چک تضمین شده و چک شخصی و نظایر آن و پیشنهاداتی که پس از انقضاء مدت مقرر در 

آگهی واصل شود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
" سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است"

آدرس اداره کل ثبت اسناد واملاک: خوزستان- اهواز، امانیه، خیابان مدرس- دبیرخانه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
تلفن: 33364015-061 دورنگار: 061-33364024

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/03/10 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/03/11

شناسه آگهی: 1327963
اداره كل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان

تقدیر و تشکر

خداونـد بزرگ را شاکریم که با تدابیر، حمایت و دستورات 
جهادی جنابعالی و تلاش مجموعه شــهرداری ، شاهد رشد 
و پیشرفت شهر هشــتگرد در همه عرصه های عمرانی ، 
فرهنگی و خدماتی هســتیم و اندیشــه  و تلاش خدمت 
گذاران صدیق ایران اســلامی هیچ گاه از یادها نخواهد 

رفت. 
با آرزوی ســلامتی و توفیق ، خدمت  به شهروندان را در 
کنار شــما فرهیخته ارجمند افتخار مــی دانیم، درود بر 
اندیشــه و همت بلندتان که رضایت خالــق و مخلوق را 

بهمراه داشته است.

مظفری  سرپرست روزنامه خریدار-استان البرز

جناب آقای مهندس یعقوبی
شهردار محترم و مردمی هشتگرد
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فرارازخاموشیهابااصلاحالگویمصرفبرق
علی قلعه نویی   با نزدیک شدن به فصل گرما و افزایش شدید مصرف 
برق، نگرانی از شــروع مجدد خاموشی ها آغاز شــده است. متأسفانه از 
دهه های گذشــته تا کنون، نظام عدالت محوری بــرای تعرفه گذاری 
قیمت برق شــکل نگرفت و هر فرد با هر میزان مصرف این انرژی، یک 
تعرفه ثابت پرداخت می کرد. یارانه دولت به صورت مساوی، نه بر منبای 
عدالت پرداخت می شد و این مسئله باعث افزایش شدید مصرف برق در 
کشور گردید. حاصل نظام غلط تعرفه گذاری انرژی، توقف رشد ظرفیت 
واحدهای نیروگاهی و بروز ناترازی های سنگین در تولید و مصرف برق 
شــد. این ناترازی تا جایی ادامه یافت که در تابستان سال های اخیر کل 
شبکه برق کشور، در شرایط عملیاتی، موفق به تأمین ۱۴ هزار مگاوات 
نیاز مصرف نشــد و این میزان به صورت خاموشــی های گسترده میان 

مشترکان صنعتی، کشاورزی و خانگی توزیع گردید.
در چنین شــرایطی با توجه به افزایش شــتابان قیمت تمام شده برق و 
تثبیت قیمت فروش به مشترکان، توســعه صنعت برق با چالشی جدی 
مواجه شده بود. بر این اساس در نظام تعرفه گذاری قبلی، هزینه تأمین 
انرژی اقلیت پرمصرف از جیب همه مردم پرداخت می شد، بر این اساس 
تا نیمی از یارانه برق، سهم ۳ دهک پردرآمد کشور شده و چلچراغ خانه 
ثروتمندان با پول مردم روشــن می ماند. در حال حاضر در تعرفه گذاری 

جدید قیمت برق بر اساس میزان مصرف مشترکان خواهد بود.

حتی برای صادرات برق هم فرصت داریم
تصور کنید، تبدیل شــدن ایران به قطب انرژی غرب آسیا تا چه اندازه 
می تواند به مؤلفه قدرت در نظام اقتصادی و سیاسی منتهی شده و گام 
بلندی به ســوی ایران قوی برداشته شود. با گســترش این انرژی و به 
اختیار گرفتن انحصار صادرات برق در منطقه، تــا حد زیادی می توان 
قدرت منطقه ای ایــران را تقویت کــرد. این امر تنها بــا اصلاح الگوی 
مصرف امکان پذیر خواهد شــد. هیئت دولت بر اساس تکلیف مجلس 
شورای اســلامی با هدف اصلاح الگوی مصرف، نظام تعرفه گذاری برق 
را در قالب ۲ رویکرد تشــویقی و تنظیمی تغییر داد تا بتواند تا حدودی 
عدالت در توزیع یارانه انرژی را به وجود آورد. بســیاری از مشــترکان 
برق خانگی در ایران با رعایت الگوی مصــرف برق در رده کم مصرف ها 
هســتند اما تعداد کمی از مشــترکان خانگی با مصرف بــرق فراتر از 
الگوی تعیین شــده، ضربات جبران ناپذیری به صنعت برق کشور وارد 
می کنند. بر اساس آمار به دست آمده از قبوض تفکیک شده مشترکان 
خانگی در ۳ ماه غیر گرم دی، بهمن و اســفند ســال ۱۳۹۹ که الگوی 
مصرف برق معادل ۲۰۰ کیلووات ســاعت در مناطق عادی است، مردم 
در ۳ استان فارس، کرمانشاه و کهگیلویه و بویراحمد به طور ۱۰۰ درصد 

کمتر از الگوی تعیین شده از برق استفاده می کنند.
۹۹ درصد از مردم ایلام نیز جز مشــترکان کم مصرف هســتند. طبق 
آمار رسمی کشور، کمترین آمار تعداد مشــترکان خانگی کم مصرف 
در اســتان قم با ۶۶ درصد مشــترک کم مصرف به ثبت رســیده است 
و ۷۰ درصد تا ۷۱ درصد از مردم در ۵ اســتان، تهران، البرز، لرســتان، 
سیستان و بلوچستان و اصفهان نیز جز مشترکان کم مصرف هستند. از 
سوی دیگر مشترکان خانگی در استان های کرمان، بوشهر، خوزستان، 
همدان، مازندران و گیلان نیز بین ۷۳ تا ۷۵ درصد جز مشــترکان کمر 
صرف قرار می گیرند. البته در بین آمار عنوان شــده شــهروندان شهر 
تهران به عنوان پرمصرف ترین مرکز اســتان شناسایی شده و فقط ۶۵ 

درصد مردم در این استان کم مصرف هستند.
با توجه به این مســئله می توان با تشــویق همه افراد گروه کم مصرف 
در اســتان های کشــور، مشــترکان پرمصرف را با انگیزه اســتفاده از 
تشویق های در نظر گرفته شده در قالب اصلاح الگوی مصرف به جرگه 
مشــترکان کم مصرف اضافه کرد. با اصلاح الگوی مصرف در کشور و با 
اقناع عمومی مردم بر اهمیت صرفه جویی و کمک به رشــد صنعت برق 
کشور، نه تنها می توان مشکل تأمین برق را برای همیشه حل کرد، بلکه 
می توان از این طریق، ارز آوردی زیادی برای کشــور بــه ارمغان آورد. 
استفاده از برق، حق مســلم مردم اســت و همه مردم حق دارند از آن 

بهره مند باشند.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

مهندسانناظرنبایدتحتتاثیرزیادهخواهی
مالکانپروژهقرارگیرند

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی، تاکید کرد: مهم 
ترین درس از حادثه ریزش ســاختمان متروپل این است که مهندسان 
ســاختمانی باید به قســمی که در بحث کنترل و نظارت یاد کرده اند 
پایبند باشند و به صورت مســتمر در محل اجرای پروژه حضور داشته 
باشند.کمال علیپور خنکداری، با اشاره به درس هایی که باید از ریزش 
ساختمان متروپل آموخت، بیان کرد: در مهندسی ساخت وسازها آئین 
نامه ها و ضوابط کاملا مشــخص است. مســئولیت های مهندس ناظر 
نیز در فرآیند ساخت یک ساختمان کاملا مشخص است. اولین عاملی 
که سبب وقوع حوادثی نظیر متروپل می شــود، زیاده خواهی مالکان 
ساختمان اســت. مهندس ناظر نباید تحت تاثیر زیاده خواهی مالکان 

پروژه قرار بگیرند.
وی در ادامــه اظهار کرد: از ســوی دیگر مهندس ناظــر باید مرحله به 
مرحله بر اجرای مراحل ســاخت نظارت داشته باشــد و گزارش دقیق 
تهیه کند. متاســفانه در کشــور ما مهندســان ناظر، در پروژه در حال 
ساخت مقیم نیســتند. این یکی از بزرگ ترین ایرادات نظام مهندسی 
ساختمان در کشــور است. معمولا این مهندســان از یک مرحله نظیر 
مرحله فوندانســیون بازدید کرده و می روند تا مرحله بعدی و ســپس 
مجددا می آیند یک گزارش تهیه می کنند. ما در قانون نظام مهندسی 
بندهای مختلفی داریم که مهندس ناظــر و مهندس اجرا باید در پروژه 

مقیم بوده و نظارت دقیق داشته باشند.
نماینده مردم قائمشــهر در مجلس شورای اســلامی، تصریح کرد: اگر 
مهندس ناظر حضور پیوســته نداشته باشــد و نظارت مستمر صورت 
نگیرد ممکن اســت تخلفات متعددی در مراحل ساخت و به کارگیری 
مصالح صورت گیرد، که نتیجه آن ریزش یک ســاختمان و جان باختن 

بیش از ۲۰ نفر در شهر کوچکی نظیر آبادان می شود.
این عضو کمیســیون عمران مجلس گفت:  مهم تریــن درس از حادثه 
ریزش متروپل این است که مهندسان ســاختمانی ما به قسمی که  در 
بحث کنترل و نظارت یاد کرده اند پایبند باشــند و به صورت مســتمر 
در پروژه حضور داشته باشند. مهندســان ناظر نباید تحت تاثیر زیاده 
خواهی ها قرار بگیرند. اگر عین آئین نامه و ضوابط عمل شــود، شاهد 

اتفاق های تلخ این چنینی نخواهیم بود.
وی در ادامــه تاکید کــرد: موضوع بعدی نقش شــهرداری ها اســت، 
مسئولیت سنگین تر بر عهده شهرداری ها است. شهرداری باید همپای 
مهندس ناظر بر اجرای یک پروژه ســاختمانی نظارت داشته باشد. یک 
نسخه از کل پروژه در اختیار شهرداری اســت و شهرداری باید نظارت 
دقیق داشته باشد. درســت اســت که در وهله اول مهندس ناظر باید 
ایرادات ساختمانی را متذکر شود اما این موضوع نافی مسئولیت و نقش 
شهرداری در کنترل و نظارت نیســت.علیپور افزود: شهرداری باید به 
محض اینکه احســاس کرد تخلفی در حال وقوع اســت گزارش آن را 
تهیه و با توقف اجرای پروژه پرونده را به کمیســیون ماده ۱۰۰ ارسال 
کند. در ریزش ساختمان متروپل ابادان نیز بنظر می رسد حداقل ها در 
گزارشات مهندسان ناظر رعایت نشــده است. کمیسیون عمران تیمی 

را به محل حادثه فرستاده و به زودی گزارش دقیق ارائه خواهد شد.

یادداشت

تریبون

ستاد مرکزی بزرگداشــت امام خمینی)س( با صدور 
اطلاعیه ای برنامه های ســی و سومین سالروز ارتحال 

بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران را اعلام کرد.
 به نقل از روابط عمومی ستاد مرکزی بزرگداشت امام 

خمینی)س(، متن این اطلاعیه بدین شرح است:
در سی و ســومین ســالگرد ارتحال رهبر کبیر انقلاب 
اســلامی پس از دو ســال وقفه ناخواســته )بواسطه 
فراگیری بیماری کرونا( و در آستانه برگزاری آیین های 
بزرگداشــت بنیانگذار نظام جمهوری اســلامی ایران 
حضرت امــام خمینــی )ره( بیش از هر زمــان دیگر 
نیازمند اســتفاده از این فرصت بــرای خوانش دوباره 
اندیشه دینی و سیاسی، و آرمان های اخلاقی و انسانی 
آن بزرگمــرد الهی هســتیم. آنچه که این نیــاز را دو 
چندان می سازد شرایط دشوار بین المللی، منطقه ای 

و داخلی است.
هماهنگونه که امام خمینی با ژرف اندیشی خویش در 

تبیین ماهیت نظام های استکباری و سلطه 
گر، پیش بینی کرده بود، امروز شاهد تشدید 
تضاد منافع قدرت های بــزرگ در مناطقی 
از جهان، و شــعله ور شــدن آتش جنگ در 
بخشــی از اروپا و کشتار انســان ها و آوارگی 
میلیون هــا تــن و افزایش رنــج و گرفتاری 

ملت ها هستیم.
در خاورمیانــه علیرغــم آنکه امنیــت و آرامش مردم 
ســوریه و عراق و یمــن و لبنــان و افغانســتان بر اثر 
پیامدهای لشکرکشــی و دخالت های نامشروع آمریکا 
و هم پیمانان غربی آن، سلب گردیده است و فلسطین 
و قدس عزیز همچنان در اشغال صهیونیست ها، شاهد 
افزایش جنایتهای رژیم صهیونیســتی با حمایت های 
آشکار ســران کاخ ســفید و دولتهای غربی می باشد و 
با کمال تأســف خیانت اخیر چند دولت وابسته عربی 
در برقراری روابط رســمی با رژیم صهیونیســتی نیز 

زخمی دیگر بر پیکر امت اسلامی وارد نمود، 
اما بیــداری و مقاومت کم نظیــر ملت های 
مســلمان در این مناطــق و انتفاضه اعجاب 
انگیز مجهاهدان مظلوم فلســطینی مانع از 
تحقق اهداف نامشــروع دولت های متجاوز 
اســتکباری و رژیم صهیونیســتی گردیده 
و راهبردهــای آنــان را در ایــن مناطــق با 

بن بستهای جدید و شکست مواجه نموده است.
این واقعیتی غیرقابــل انکار و افتخارانگیز اســت که 
نظام جمهوری اســلامی و مردم شــریف ایــران در 
پرتو آموزه های مکتــب امام خمینی نــه تنها در این 
حساســترین منطقــه بحرانی جهان در چهل ســال 
گذشــته از کیان موجودیــت و ثبات و امنیت کشــور 
خویش در برابر هشــت ســال جنگ تحمیلی و صدها 
توطئه ناامنی و براندازی، با تدبیر و اقتدار، پیروزمندانه 
ایستاده است بلکه امروز بعنوان نظامی مقتدر و با ثبات 

در رأس محور مقاومت، سرمشــق ملت ها و دولت های 
دیگر شده است.

برنامه های مراسم بزرگداشت حضرت امام خمینی  به 
شرح زیر است:

۱۳ خــرداد  ۱۴۰۱ مقارن با شــب ارتحــال امام )ره( 
ساعت ۲۱:۳۰، در حرم مطهر امام خمینی، سخنرانی 
ریاســت محترم جمهوری حجت الاسلام و المسلمین 

جناب آقای دکتر سید ابراهیم رئیسی.
روز ۱۴ خرداد ۱۴۰۱، شروع مراسم ساعت ۹ صبح  در 
حرم مطهر امام خمینی، تلاوت قــرآن مجید، مدیحه 
ســرایی مداحان اهل بیت )ع(، خیرمقدم و ســخنان 
حجت الاســلام و المســلمین سید حســن خمینی، 
یادگار گرامی حضرت امام و ســپس همه شــیفتگان 
و زائران مرقد مطهر حضرت امام خمینی به ســخنان 
مهم رهبر فرزانه انقلاب اســلامی، حضــرت آیت الله 

العظمی خامنه ای)مد ظله( گوش جان می سپارند.

ارتحال

اطلاعیهستادمرکزیبزرگداشتحضرتامامخمینی)س(درخصوصبرنامههای۱۳و۱۴خرداد

محمد مهاجرانی   ســخنگوی وزارت امور 
خارجه گفت: آنچه باعث مکث در گفتگوها 
شده اســت، بی پاسخ گذاشــتن ابتکاراتی 
اســت که ایران به آمریکا داده اســت؛ باید 
منتظر باشــیم تا بالاخره ایــالات متحده 

تصمیم خودش را اعلام کند.
 ســعید خطیــب زاده در نشســت خبری 
ضمن تســلیت حادثــه دلخراشــی که در 
آبــان رخ داد، گفت: داغدار ایــن حادثه در 
تمام ایران هســتیم.وی ســالگرد رحلت 
بنیانگذار کبیر انقلاب اســلامی را به مردم 
ایران تسلیت گفت و افزود: نامی که انقلاب 
ایران و جمهوری اسلامی ایران بدون آن در 
جهان شناخته نمی شود.سخنگوی دستگاه 
دیپلماســی درباره ســفر رئیس جمهور به 
عمان، گفت: سیاســت خارجــی دولت در 
حوزه همســایگی با یک تمرکز خاصی طی 

چند ماه گذشته پیگیری شده است.
وی افزود: ثمرات این سیاســت خارجی در 
سطوح مختلف در سفرهای آقای رئیسی و 

و روسای کشور ها به ایران دیده می شود.

میزبانی شایسته سلطان عمان
 از رئیس جمهور

ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
گفت: در سفر بســیار مهم آقای رئیسی به 
عمان، ۱۳ سند که سال ها معطل مانده بود 

به امضا رسید.
خطیب زاده افزود: در زمینه ی توسعه حمل 
و نقل، ترانزیت، همکاری های انرژی و نفت 
و در حوزه مراودات تجاری و البته مســائل 
سرمایه گذاری توافقات بسیار خوبی انجام 
شــد.وی تصریح کرد: در حــوزه مراودات 
اقتصادی بسیاری از موضوعات و پروژه ها و 
ابتکاراتی که معطل مانده بود در این ســفر 

تبدیل به اسناد لازم الاجرا شد.
ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی افزود: 
ســلطان عمان میزبانی شایســته از رئیس 

جمهور ایران داشت.
خطیب زاده گفــت: دیروز مطابــق برنامه 
ریزی های انجام شــده، سفر رئیس جمهور 
تاجیکستان را داشــتیم که سفر فوق العاده 
موفقی بود و ملاقات های عالی با مقام معظم 

رهبری با رئیس جمهور داشتند.

منتظر تصمیم ایالات متحده آمریکا 
هستیم

وی در پاســخ بــه ســوالی در واکنــش به 
اظهارات »رابرت مالــی«، گفت: اظهاراتی 
که برخی از مقامــات آمریکایی با طراحی و 
یا در پاسخ به پویایی های داخلی خودشان 
انجام می دهنــد، قابل اظهار نظر نیســت. 
اصولاً ما در حوزه گفتگوها و اظهاراتی که با 
مصرف داخلی بیان می شــود واکنش نشان 

نمی دهیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: پیام ها 
از مجاری مرسوم بین ما و ایالات متحده در 
حال انتقال و رفت و برگشــت است و در آن 
مســیر، جمهوری اســلامی ایران راه کارها 
را ارائه کرده اســت. البته متاسفانه ایالات 
متحده تاکنون پاســخ هــای لازم را نداده 
اســت. اگر ایالات متحده از ایــن روش در 
گفتار و رفتار خــودش فاصله بگیــرد و به 
سمت تضمین سیاسی حرکت کند و ادامه 
دهد می توان گفت که بن بستی وجود ندارد.

خطیب زاده تصریح کــرد: آنچه باعث توقف 
گفتگوها و مکث در گفتگوها شده است، بی 
پاسخ گذاشــتن ابتکاراتی است که ایران به 
آمریکا داده اســت و باید منتظر باشیم که 
بالاخره ایالات متحــده تصمیم خودش را 

اعلام کند.

گزارش آژانس منصفانه نیست
خطیب زاده در واکنش به گــزارش آژانس 
بین المللــی انــرژی اتمی گفــت: گزارش 
آژانس منصفانه نیســت و بیــم آن می رود 
که فضای فنی گزارش آژانس به واســطه ی 

فشــارهای رژیم صهیونیســتی به فضای 
سیاسی تبدیل شود.

وی در واکنش به پایان رســیدن زمان آتش 
بس در یمن، گفت: : ایران بــه صورت ویژه 
تلاش می کند شــاهد ادامه آتــش بس در 
یمن و رفع محاصره باشیم. امیرعبداللهیان 
با مقامــات مختلــف و خاجی بــا مقامات 
مختلف مرتبط صحبــت کردند و گفتگوی 
امیرعبداللهیــان با »گوتــرش« و »بورل« 
بخش عمــده اش معطــوف به یمــن بود. 
کشورهای ائتلاف نمی تواند وضعیت مردم 
یمن به تراژدی تلخ تبدیل شده و امیدواریم 
شــاهد رفع محاصره و تشکیل دولت یمنی 
- یمنی باشــیم. به هرحال تلاش شده که 

صدای انصارالله خاموش نشود.

 زمان گفتگو با سعودی ها 
مشخص نیست

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره زمان 
گفتگو با ســعودی ها، اظهار داشت: زمان 
دور ششم گفتگوها با سعودی معلوم نشده 
و باید ببینیم توافقات در چه سمت و سویی 
حرکت می کنــد، در حوزه حــج توافقات 
عملی شده و امیدواریم حج آرامی را داشته 
باشــیم و وزارت خارجه به همراه نهادهای 
ذیربط تمام تلاش های خــود را کرده که، 
حج آرامی را برای حجاج خود فراهم کنیم. 
بایــد ببینیــم در حوزه های دیگــر توافق 
چگونــه پیش می رویــم و بعــد درباره آن 

صحبت می کنیم.
خطیب زاده درباره احتمال صدور قطعنامه 
در شــورای حکام آژانس، گفت: آژانس باید 
حداکثر دقت را می کرد که در مســیر فنی 
و آنچــه در اساســنامه آمده خارج نشــود. 
متاســفانه عناصــری مثل رژیــم جعلی 
اشــغالگر قدس همواره تــلاش کردند هر 
گاه ابتــکاری بوده و نزدیک بــه یک تحول 
شدیم شاهد رفتارها و مداخلات آنها بودیم. 
آژانس دقت کند مســیری که به ســختی 

آمدیم به راحتی تخریب نکند.

توصیه ایران به یونان
وی درخصوص توقیف نفتکش های یونانی 
در خلیج فارس و هشــدار یونان به نفتکش 
های این کشور، گفت: »چرا عاقل کند کاری 
که باز آرد پشــیمانی«. اینکــه در آب های 
ســرزمینی ایران و باید عبور بی ضرر باشد 
و تخلفاتی صورت بگیرد و برخی کشــتی ها 
به بنادر میزبان هدایت شــوند امر جدیدی 
نیســت. به دولت یونان توصیــه می کنم به 
جای هیاهوها از مســیر قانونی اقدام کرده 
و وکیل بگیرد و ما به عنــوان وزارت خارجه 

کمک می کنیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه 
خدمه کشــتی در وضعیت خوبی هستند، 
افــزود: تلفن ها و ارتباط خــود را با خانواده 

دارند و هیچ نگرانی درباره آنها نیست.

هیچ طرف ثالثی خیرخواه روابط ایران 
و یونان نیست

خطیب زاده اظهار داشــت وقتی که کشتی 
ما به صــورت غیرقانونی ضبط شــد تلاش 
کردیم تمامــی مجــاری دیپلماتیک را به 
صورت فشــرده فعــال کنیم و وزیــر امور 
خارجه مــا نیز با همتــای یونانــی تلفنی 
صحبت کرد،امــا دولت یونان نشــان داد 

دستور طرف ثالث برای آن ها مهم تر است.
وی با بیان اینکه باید توجــه کنند آمریکا و 
هیچ طرف ثالثــی خیرخواه روابــط ایران 
و یونــان نیســتند،تاکید کــرد: روابط ما 
محترمانه بوده و باید در همین بســتر ادامه 
یابد.سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ 
به ســوالی در خصوص ادعای رســانه های 
غربی در خصــوص آینده ی مذاکرات گفت: 
آنچــه در رســانه های آمریکایــی و غربی 
طراحی می شــود، تاکتیک هــای قدیمی 

است و موضوع جدیدی نیست.

 به دنبال انتفاع اقتصادی مردم
 در مذاکرات هستیم

خطیب زاده افزود: آن چه بین ایران و آمریکا 
در حال مذاکره اســت، موضوعاتی است که 
مرتبط با چرخه انتفــاع اقتصادی ایران و باز 
کردن همه اجزای فشــار حداکثری آمریکا 

است.
وی تصریح کرد: در موضوع FTO برجسته 
سازی از ســوی رژیم صهیونیستی و برخی 
رسانه های آمریکایی صورت گرفته است و از 
آن زمان پاسخ ما روشن است که فروکاستن 
به این موضوع، موضع ایران نیســت.آنچه 
نهایت این توافق باید برای ما به دست آورد، 

انتفاع قطعی مردم ایران است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه افزود: 
موضوعاتی که بیــن ما و آمریــکا مانده در 
خصوص تضمین ها، افــراد و چرخه انتفاع 

اقتصادی ایران باید کامل انجام شود.

جزئیاتی درباره سفر باقری به نروژ
خطیب زاده، در خصوص اهداف سفر »علی 
باقری« به نروژ و همچنین پیگیری موضوع 
آزادی اسدالله اسدی دیپلمات اسیر ایرانی 
در بلژیک گفت: ســفر آقــای باقری دارای 
اهداف روشنی است و از قبل ثبت شده بود و 
موضوعات دوجانبه و بین المللی و همچنین 
مذاکرات وین در این ســفر گفتگو خواهد 
شد.وی افزود: بدون شک آزادی شهروندان 
ایرانی و دیپلمات هــای ایرانی که در بلژیک 
یا ســایر کشــورها یکــی از موضوعات ما 

هستند.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه تصریح 
کرد: آقای امیر عبداللهیان در همین ســفر 
کوتاه چند ســاعته به داووس این موضوع را 
پیگیری کردند و ما خواســتار آزادی فوری 

اسدی هستیم.
خطیب زاده افزود: بازداشــت اســدی، غیر 

قانونی بــود و رویه ی بســیار خطرناکی را 
دولت آلمان و بلژیک باقی گذاشتند و ما فکر 
می کنیم باید بلافاصله رفتار خود را اصلاح 
کنند. این کشورها در موقعیتی نیستند که 
در خصوص هیچ موضوعــی صحبت کنند 
چون در بدیهی تریــن حقوق در قوانین بین 
المللی، رفتارهای نادرســت را از خودشان 

بروز داده اند.

آمریکا فرار به جلو می کند
وی در واکنــش بــه اظهــارات »بلینکن« 
درباره توقیف نفتکش هــای یونانی، گفت: 
آمریکا فرار بــه جلو می کنــد و »بلینکن« 
فکر می کنــد مــردم دنیا و ایــران متوجه 
سرکشــی های آمریــکا نیســتند. آمریکا 
بزرگ ترین برهم زننده تجارت آزاد و قواعد 
معمول در حوزه  بانکی، ســرمایه گذاری و 

مراودات است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
بلینکن باید بداند وقت و فصل این حرف ها 
گذشته که کشورش به تنهایی بر دنیا قواعد 

داخلی خود را دیکته کند.
خطیــب زاده در واکنــش به ســفر اخیر 
گزارشگر ویژه سازمان ملل در امور تحریم ها 
به ایــران، گفت: خانم دوهــان جمع بندی 
گزارش خود را بیان کرد و یافته هایش را به 

صورت آزادانه به دست آورد.

عامل ترور شهید صیاد خدایی پاسخ 
خود را به صورت دردناک خواهد گرفت

وی همچنیــن در واکنش به ترور شــهید 
مدافع حــرم در تهران، گفت: مــا می دانیم 
چه کســی ترور شــهید صیــاد خدایی را 
صورت داده اســت و اینکه چه طرف ثالثی 
است و از مســیرهایی که باید، پیام هایش را 
گرفته اســت و حتما پاسخ خود را به صورت 

دردناک دریافت خواهد کرد.
سخنگوی دســتگاه دیپلماســی در پاسخ 
به ســوالی در خصوص تلاش ایــران برای 
برقراری صلــح در جنــگ اوکراین، گفت: 
روسیه دوست ما اســت و رابطه صمیمی و 
دوســتانه با اوکراین داریم و ســعی کردیم 
روابط را بــه گونه ای حفــظ کنیم که نقش 
موثر خود را داشــته باشــیم،اما باید مفاد 
و چگونگی گفتگوها توســط هــر دو طرف 

تعیین شود.

لندن پایگاه اخبار جعلی درباره ایران 
شده است

خطیب زاده در پاسخ به سوالی در خصوص 
مواضع خصمانه برخی رسانه های خارجی 
فارســی زبان علیه ملت ایران گفت: لندن 
پایگاه اخبار جعلی درباره ایران شده است. 
مثلا وقتی قرار بود واکسن بزنیم چند رسانه 
فارســی زبان در لندن چنــد کمپین ضد 
واقعیت ایجاد کردند که واکسن نزنید، این 
واکســن ها خراب اســت.وی افزود: این ها 

را کســی فراموش نمی کنــد. این ها مثال 
رسانه های خودفروشی هســتند که بر ضد 
ملت ایران بــه زبان فارســی برنامه پخش 

می کنند.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی در پاسخ به 
سوالی درخصوص دیدار هیئتی از پاکستان 
با مقامــات رژیم صهیونیســتی، گفت: این 
گزارش را ندیــده ام اما موضوع فلســطین 
در پاکســتان موضوعات کلیدی اســت و 
فلســطین یکی از آرمان های قطعی مردم 
پاکســتان اســت و دولت و مردم پاکستان 

مسیر درست را می شناسند.
خطیب زاده در خصوص حوادث افغانستان 
و ورود مهاجریــن، گفــت: در بســیاری از 
موضوعــات با همســایگان اشــتراک نظر 
داریم، مهم تر آنکه آینده افغانستان باید به 
دست مردم این کشــور رقم بخورد و آینده 
خود را به شــمول همه بخش ها و گروه های 
افغانستان شــکل دهند و دولت فراگیر در 

این کشور تشکیل شود.
وی افــزود: امیدواریــم هیئــت حاکمــه 
سرپرســتی افغانستان به مســئولیت خود 
واقف باشد.ســخنگوی وزارت امور خارجه 
با بیان اینکه متاســفانه روند آمدن قانونی 
و غیرقانونی افغانســتانی ها به ایران متوقف 
نشده و در مرز وضعیت خوبی نیست و برخی 
بیماری ها منتقل شده است، افزود: هفته ی 
گذشــته از اردوگاه ها از جمله سفیدسنگ 
بازدیــد کــردم و بســیاری از مهاجــران 
افغانستانی در شرایط نامناســبی به ایران 

آمدند و توان زندگی خود را ندارند.
خطیب زاده تصریح کرد: به طرف افغانستان 
گفتیم به مســئولیت خود عمــل کنند که 
اتباع افغانســتان در این کشــور با آرامش 
زندگی کنند و تمام تلاش خود را می کنیم 

که این وضعیت حاکم شود.

کانادا نشان داد برای بازی های دیگری 
میزبان خوبی نیست

وی درباره اقدام فدراســیون فوتبال کانادا 
در لغو بازی تیم های ایــران و کانادا، تصریح 
کرد: کانــادا نشــان داد برای ایــن بازی و 
بازی های دیگری میزبان خوبی نیســت و 
اقدام کانادا شایســته بازنگری است. گوش 
فلک را ادعاهــای چندفرهنگی و جدا بودن 
سیاســت از ورزش توســط دولت کانادا و 
فدراسیون فوتبال این کشــور »کَر« کرده 
بود اما ایــن نقطه ای بود که به همه نشــان 
دهد تا چه حد این کشورها تمامی امورشان 
سیاست زده است و تا چه حدی نخست وزیر 
یک کشــور در موضوع یک بازی ورزشــی 

چنین اظهارنظر می کند.
وی افــزود: تمــام اتفاقــات آتی بــا طرف 
کانادایی اســت، چون این شــناخت وجود 
داشــت در وزارت خارجــه و مــا از ابتدا از 
تصمیم فدراســیون فوتبال خبر نداشتیم. 
وقتی متوجه شدیم بعید نمی دانستیم این 
کشورهای سیاســت زده چنین برخوردی 
را صورت دهند.ســخنگوی وزارت خارجه 
همچنین درباره بی اطلاعــی خانواده های 
کُرد از سرنوشــت فرزندانشان که در اختیار 
گروه های شــبه نظامی در اقلیم کردستان 
هســتند،گفت: در این بــاره، دولت عراق 
مســئولیت دارد و ایران از تمــام توان خود 
استفاده می کند برای تعیین سرنوشت این 
افراد. وضعیت گم شدگان ما باید به سرعت 

مشخص شود.
وی درباره هتک حرمت رژیم صهیونیستی 
به مســجدالاقصی هم گفت: هر بار به یک 
بهانــه رژیم اشــغالگر قــدس تچاوزگری 
نسبت به مردم فلســطین را انجام می دهد 
و چیز جدیدی نیســت؛ ســکوت مجامع 
بین المللی آزاردهنده شده است، این رژیم 
به این موضوع حساب کرده که این تعدی ها 
را برای جهان اســلام عادی کند و همه باید 
دست به دســت بدهند تا این رژیم را نسبت 

به تعدی های خود پاسخگو کنند.
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عضو شورای عالی بورس:
رفتارمنطقیدولتسیزدهمباعثایجادثبات

دربازارسرمایهشد
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: دولت سیزدهم با یک رفتار کاملًا 
منطقی و با عــدم دخالت در بازار ســرمایه و اتخاذ تصمیمــات و انجام 
اقداماتی باعث شد بازار سهام روند طبیعی خود را در پیش بگیرد و رو به 
بهبود حرکت کند.»حسین سلاح ورزی« به اقدامات انجام شده از سوی 
دولت سیزدهم در حوزه بازار سرمایه اشاره کرد و افزود: دولت سیزدهم 
از زمان روی کار آمدن خود رفتار معقول و منطقی را نسبت به معاملات 
بازار سرمایه و کاهش هیجانات ایجاد شــده در این بازار در پیش گرفت.
وی با بیان اینکه شاهد تصمیمات درســت اتخاذ شده از سوی دولت در 
خصوص بازار سرمایه بودیم، اظهار داشــت: عملًا دولت سیزدهم با یک 
رفتار کاملًا منطقی در زمینه عدم دخالت در بازار، انجام اقداماتی با صبر 
و طمانینه و نیز خارج از دخالت اجــازه داد تا بازار روند طبیعی خود را در 

پیش بگیرد و نیز وضعیت معاملات بازار سرمایه رو به بهبود پیش برود.

ارز ترجیحی نتوانست باعث رفاه و حمایت از اقشار 
آسیب پذیر شود

عضو شورای عالی بورس به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و تاثیر آن بر اقتصاد 
کشور اشــاره کرد و گفت: در کشــور ایران و همچنین تجربیات مشابه 
بین المللی به کار گرفته شــده را در هیچ کجا ندیده ایم و هیچگاه توزیع 
ارز ترجیحی به صورت گسترده نتوانســت منجر به رفاه شود و از اقشار 
آســیب پذیر حمایت کند.ســلاح ورزی گفت: با توجه به وجود چنین 
مساله ای از همان ابتدا اســتفاده از ارز ترجیحی اشتباه بود و باید تدبیر 
بیشتری از سوی مسوولان ســابق برای اســتفاده از این ارز در اقتصاد 
کشور صورت می گرفت. این ارز نتوانســت نشانه ای از اصابت دقیق این 

سیاست ها را به هدف ایجاد کند.
وی به تبعات استفاده از ارز ترجیحی در اقتصاد کشور اشاره و بیان کرد: 
از سال های گذشته شــواهد زیادی را در زمینه معضلات استفاده از ارز 
۴۲۰۰ تومانی شاهد باشــیم. توزیع ارز ترجیحی در بسیاری از حوزه ها 

منجر به توزیع رانت قاچاق و نیز از بین رفتن منابع و ثروت ملی شد.
نایب رییس اتــاق بازرگانی ایران خاطرنشــان کرد: اســتفاده از این 
ارز ترجیحی در همه ســال های گذشته زمینه ســاز چندنرخی شدن 
ارز بود که این اتفــاق هم به مراتب بــه همراه خــود نااطمینانی و غیر 
پیش بینی پذیری اقتصاد کشــور را به همراه داشت.سلاح ورزی ادامه 
داد: اغلب دولت ها بعد از روی کار آمدن خود چنین وعده ای را می دادند 
که نرخ ارز را تک نرخی می کنند و بســاط یارانه های آشکار و نهانی در 

اقتصاد کشور را جمع می کنند اما هیچگاه در عمل این اتفاق رخ نداد.

در آینده شاهد منافع و ثمرات اصلاح سیاست ارز ترجیحی 
خواهیم بود

وی ادامه داد: به دنبال بدعهدی های انجام شــده از ســوی مسوولان 
دولت قبل، اکنون شــاهد قیمت های مختلف ارز نیمایی، ارز حواله ای، 
قیمت فردایــی و نیز ده ها قیمت هســتیم کــه این امر باعــث ایجاد 
مشکلات مختلف در اقتصاد کشور شد.عضو شورای عالی بورس اظهار 
داشت: با توجه به ایجاد چنین معضلاتی در کشــور اکنون دولت اقدام 
مهمی را مبنی بر حذف ارز ترجیحی به منظور بهبود وضعیت اقتصادی 
کشــور انجام داد که تاکنون انتقادات زیادی را با خود به همراه داشت.
ســلاح ورزی خاطرنشــان کرد: دولت باید بتواند این طــرح خود را از 
طریق برنامه های مختلفی که برخی از آنها را وزارت اقتصاد برای قشــر 
آسیب پذیر در نظر گرفته به درســتی پیش ببرد و اقدامات اصلاحی را 
به سرانجام برســاند.نایب رییس اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: در این 
صورت می توان گفت که این اقدام دولت سیزدهم بسیار موثر بوده و در 

آینده شاهد منافع و ثمرات آن در اقتصاد ملی خواهیم بود.

معاون گمرک خبر داد
اعمالنرخارزETSبانکمرکزیدرسامانهگمرک

 ETS معاون برنامه ریزی و امور بین الملل گمرک ایران از اعمال نرخ ارز 
بانک مرکزی در محاسبات حقوق ورودی، بر اساس قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ مصوب مجلس شورای اسلامی، در سامانه اطلاعاتی گمرک، از 
روز گذشــته خبر داد و گفت: مبنای تعیین نرخ روزانه ارز محاســباتی 

حقوق ورودی، بانک مرکزی است.
»ســید میثم حســینی لر« در خصوص پیاده سازی ســامانه ای نرخ 
محاســباتی حقوق ورودی در ســال جدید اظهار داشــت: با توجه به 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ و الزام اعمال اخذ  حقوق ورودی بر اســاس 
نرخ ارز ETS، پس از مشخص شــدن تغییرات و کاهش سود بازرگانی 
در هیات وزیران و کاهش تعرفه های گمرکی در کالای اساســی طبق 
قانون بودجه مذکور و اعــلام آن به گمرک به عنوان ســازمان مجری، 
تغییرات قانونی از عصر روز سه شنبه گذشته با وجود تعطیلی تهران در 
سامانه اطلاعاتی گمرک آغاز شد و در روز شنبه و یکشنبه هفته جاری 

تست های فنی در سامانه صورت گرفت. 
وی افزود: گمرک صرفاً به عنوان مجری موظف بود تا با تبادل اطلاعات 
با ســازمان های قانونی مرتبط در راســتای اجرای قانــون عمل کند، 
بنابراین با عبــور موفق از مرحله تســت عملکردی در ســامانه و رفع 
مشــکلات ناشــی از فرمت های جدید دیتا از وزارت صمت، ســازمان 
مالیاتــی و بانک مرکزی، از روز گذشــته تغییر در نرخ محاســباتی در 

سامانه اطلاعاتی گمرک  اعمال شد. 
حسینی لر خاطرنشان کرد: مبنای تعیین نرخ روزانه محاسباتی حقوق 
ورودی، بانک مرکزی است و گمرک هیچ دخل و تصرفی در آن ندارد و 
از آنجا که طبق اعلام بانک مرکزی، نــرخ ارز ETS  در ابتدای هر روز در 
آن بانک  به روزرسانی می شــود، اطلاعات به روز شده نرخ ارز به صورت 
سرویس الکترونیکی و از طریق بستر شــبکه ملی اطلاعات )مطابق با 
بند ث ماده ۶۷ قانون برنامه ششــم توســعه کشــور( در سامانه های 
اطلاعاتی گمرک پیاده سازی شــده )تبادل( و روزانه ساعت ۹ صبح نیز  

اعمال می شود. )بنا به اعلام آن بانک(.
معاون برنامه ریزی و امور بین الملل گمرک ایران تاکید کرد: بر اســاس 
اعلام بانک مرکزی، در روزهای تعطیل رسمی، نرخ ارز از سوی آن بانک 
به روزرسانی نمی شــود و آخرین روز کاری قبل از تعطیل ملاک عمل 

خواهد بود.
حسینی لر خاطرنشان کرد: یادآور می شود گمرک جمهوری اسلامی 
ایران سیاســت گذار در تعیین حقــوق ورودی  و تعیین کننده نرخ ارز 
نبوده و صرفاً مجری قانون است و بر اســاس قانون  بودجه سال ۱۴۰۱  
این مهم نیز در کنار مــوارد دیگر، چون ماخذ تعرفه هــای دریافتی از 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت، مالیــات بر ارزش افــزوده و تغییر 
تعرفه ای یا حقوق ورودی در سامانه گمرک در کمترین زمان ممکن از 
روز گذشته دوشنبه ۹ خردادماه، پیاده ســازی شد  و قابل بهره برداری 

است.

بازار

خریدار   وزیر امور اقتصادی و دارایی از مد 
نظر قرار گرفتن طرح تفکیک حســاب های 
شــخصی از تجاری مردم بــرای رصد بهتر 
درآمدها و گردش مالی آنها به منظور پرهیز 
از مشــکلاتی خبر داد کــه از جمله باعث 
حذف اشــتباه عده ای از مشمولین دریافت 

یارانه دولتی شده است.
 سیداحســان خاندوزی طی ســخنانی در 
جمع خبرنگاران در حاشــیه نشست خود 
با جمعی از کارآفرینــان و تولید کنندگان 
بخش های دانش بنیان کشــور، در پاسخ به 
سؤالی در خصوص شــکایت های واصله در 
پایگاه اطلاعــات رفاه ایرانیــان اظهار کرد: 
دلایل شکایت های دریافتی متفاوت است؛  
مثــلا برخی موارد، ناشــی از عدم ارســال 
اطلاعات اقتصــادی کامل افــراد از طرف 
دستگاه های مربوط است و برخی از موارد، 
مثلا ناشی از این است که من به عنوان یک 
شهروند، در حال اســتفاده از حساب خودم 
برای یــک فعال اقتصادی دیگر هســتم، یا 
فرضا یک مجموعه خیریــه یا صندوق دارم 
و ... به هر دلیل، عملکرد بالای حساب بانکی 
من لزوما به این معنا نیست که درآمد خیلی 

بالایی دارم.
طبق اعلام وزارت امــور اقتصادی و دارایی، 
وی گفــت: برای حــل این جور مســایل و 
مشــکلات، تفکیک حساب های شخصی از 
تجاری مد نظر دولت قرار گرفته اســت که 
توضیحات بیشــتر در این خصــوص بعدا 

اعلام خواهد شد.
خاندوزی در ادامه، در پاســخ به پرســش 
دیگــری بــا بیــان اینکــه در درگاه ملی 
مجوزهای کســب و کار، غیر از امکان ثبت 
درخواست مجوز، امکان شکایت هم وجود 
دارد تأکید کرد: اگر یک دســتگاه اجرایی با 
وجود کامل بودن مســتندات متقاضی، در 
مهلت مقــرر، جواب وی را ندهد، یا پاســخ 
منفی به او بدهد، پس از انجام بررسی های 
لازم، حتمــا با دســتگاه مربوطــه برخورد 

خواهد شد.
وزیر اقتصاد اعلام کرد: بررســی ها نشــان 
می دهد، از میــان تقاضاهای دریافت مجوز 
متقاضیان شــروع کســب و کار، حدود ۶۰ 
درصد درخواست ها به دلیل نقصان مدرک 
متقاضیان با پاســخ منفی مواجه شده؛ ۲۰ 
درصد از درخواست ها منجر به صدور مجوز 
شــده و در ۱۳ درصد موارد هم شاهد تأخیر 
در صدور مجــوز از طرف دســتگاه اجرایی 

بوده ایم.
خاندوزی تصریح کرد: گذاشــتن هر شرطِ 
ســلیقه ای و قابل تفســیر که مــی تواند 
متقاضیان را با مشــکل و سردرگمی مواجه 
کند و این اختیار را به مقام دولتی بدهد که 
به هر کس دلش خواســت مجوز بدهد و به 
هر کسی نخواست، ندهد، باید متوقف شود.

وزیر اقتصــاد از متقاضیان مجوز کســب و 
کار خواســت اگر موردی ســراغ دارند که 
همچنان شــروط ســلیقه ای برای صدور 
مجوز باقی است، حتما معرفی کنند تا خود 
وی به قید فوریت، آن را در دستور کار هیئت 
مقررات زدایی قرار دهد و مورد رســیدگی 
جــدی واقــع شــود.خاندوزی در ادامه با 
اشــاره به موضوعات مطروحه در نشست با 
کارآفرینان و تولید کننــدگان بخش های 
دانش بنیان کشور و استماع نقطه نظرات و 
مشکلات آنها گفت: تلاش ما از این پس این 
خواهد بود که تمام آیین نامه ها و بخشنامه 
هایی که توســط وزارت اقتصــاد به هیئت 
دولت ارائه می شــود، حتما با اخذ نظر نهاد 
های تخصصی، انجمن ها و تولید کنندگان 

و کارآفرینان کشور باشد.
وی با بیــان اینکه در آیین نامــه مورد نظر 

حتما باید درج شــود که نظرات کدام نهاد 
ها در تدوین آن اخذ شده اســت؛ گفت: به 
این ترتیب دیگر دولت قاعده ای را تصویب 
نخواهد کرد کــه مشــکلات احتمالی آن، 
از قبل دیده نشــده و نیازمنــد اصلاحات و 
تغییرات مکرر باشــد.او اعلام کرد: در مورد 
شکایت های شــرکت های دانش بنیان از 
سازمان امور مالیاتی نیز، امشب این سازمان 
مکلف شد، ظرف یک ماه آینده، هیئت ویژه 
ای را برای رســیدگی به شــکایت های این 
شرکت ها راه اندازی کند.خاندوزی با بیان 
اینکه بسیاری از شرکت های دانش بنیان، 
اساســا مشــمول معافیت ها و مشوق های 
مالیاتی هســتند، افزود: در این هیات بطور 
خــاص، تعیین تکلیــف اینگونه مســایل 

مالیاتی صورت خواهد گرفت.  
وزیر اقتصاد در ادامه با اشــاره به درخواست 
هــای متعدد شــرکت های دانــش بنیان 
برای دریافت تســهیلات از محــل تبصره 
۱۸ قانــون بودجه ســال ۱۴۰۱ اعلام کرد: 
آیین نامه اجرایی این تســهیلات، توســط 
وزارت اقتصاد آماده شــده اســت که در آن 
حداقل ۱۰ درصد ســهم تسهیلات مذکور 
را برای شــرکت های دانش بنیــان با نرخ 
ترجیحی و حدود دو درصد پایین تر از سایر 

تولیدکنندگان اختصاص داده ایم.
خانــدوزی در بخــش دیگری از ســخنان 
خــود در جمع خبرنــگاران، در پاســخ به 
ســؤالی در مورد اقدامات دولت برای مقابله 
با افزایش زنجیــره ای قیمت کالاها، عنوان 
داشــت: وزارت صمت و ســتاد تنظیم بازار 
که مســئولیت کنترل قیمت ها را بر عهده 
دارد پیشنهاد خوبی را آورده اند که تصویب 
اولیه آن در ستاد اقتصادی دولت هم صورت 
گرفته اســت و به زودی و ظــرف چند روز 
آینده رســما مصوبه مربوط به آن توســط 

ستاد تنظیم بازار ابلاغ خواهد شد.
وی گفت: بنا بر این مصوبه، تولیدکنندگان 
کشــور، صرفا بار عایــت قاعــده و منطق 
کارشناسی اقتصادی، امکان افزیش قیمت 
خواهند داشــت که تفصیل این موضوع هم 
توســط وزیر صمت به زودی اعلام خواهد 

شد.

 معافیت صادرکنندگان از مالیات
 بر نرخ تسعیر ارز

خاندوزی در جلسه پیگیری موانع سرمایه 
گذاری و تولید که بــا حضور مدیران صنایع 
تولیــدی، صادرکنندگان و شــرکت های 
دانش بنیان هم اظهار داشــت: یکی از بحث 
های اواخر سال گذشته در شورای گفتگوی 
دولت و بخــش خصوصی بــه موضوع اخذ 

مالیات و شناســایی سود ناشــی از تسعیر 
نرخ ارز مربوط بود، و به جهت استدلال های 
حقوقی محکم از طرف شــورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی و تأیید آن از سوی 
کمیسیون حقوقی مجلس و دولت، شورای 
عالی مالیاتی مجدداً تشــکیل جلسه داد و 
پس از اســتماع اســتدلال ها، رای پیشین 
خــود را به نفــع فعــالان و صادرکنندگان 

کشور اصلاح کرد.
وزیر اقتصاد در این نشســت بــا بیان اینکه 
از معــاون اقتصادی خود خواســته اســت  
جلســاتی به شــکل ماهانه بــا بخش های 
و  تولیدکننــدگان  کارآفرینــی،  فعــال 
صادرکنندگان کشــور برگزار شود، گفت: 
برگزاری این جلســات برای این اســت که 
بتوانیم بخشی از گره ها را باز کنیم و در این 
زمینه نیز هیچ ادعای بزرگ دور از دسترسی 
هم نداریم، امــا تلاش می کنیــم برخی از 
گره هایی کــه پیش پــای تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان اســت را برداریم و نشــان 
دهیم که مسیر سیاســت گذاری حمایت 
گرا از تولیدات و صادرات و به ویژه تولیدات 
دانش بنیان در کشور زنده و جاری است ولو 
با افت و خیز و با ســرعت کم اما این مســیر 
همچنان به عنوان ایده و باور اصلی در ستاد 

اقتصادی دولت پیگیری خواهد شد.
خانــدوزی در ادامــه گفــت: از معاونــت 
اقتصادی وزارت اقتصاد، می خواهم با توجه 
به اینکه اخذ نظرات نهادهــا و انجمن های 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان در کشــور 
می تواند به پیشگیری بســیاری از چالش 
هایی که در آینده ممکن است ایجاد شود  از 

ابتدا در قوانین و مقررات لحاظ کنند.
وی افــزود: مــا در دولت مکلف هســتیم 
که کیفیت مقــررات گــذاری اقتصادی را 
به نحوی ارتقــاء بدهیم که هــر هفته و هر 
ماه نیازمنــد اصلاحیه های مکــرر بر روی 
دســتورالعمل ها و بخش نامه ها نباشیم و 
همکاران من در وزارت اقتصاد، تمام بخش 
نامه هایی کــه از حــوزه وزارت اقتصاد به 
دولت ارسال می شــود را حتماً باید با اخذ 
نظرات نهادهــا و انجمن هــای تولیدی و 

تخصصی مربوطه انجام دهند.
خانــدوزی در ادامه گفــت: بنــده از فردا 
هیچ پیــش نویس لایحــه ای کــه منافع 
تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان در آن 
درگیر اســت را امضاء و ارسال نخواهم کرد، 
مگر اینکه در ذیل آن درج شــده باشــد که 
چه نهادها و تشکل هایی از فعالان اقتصادی 
کشور این پیش نویس را دیده و در مورد آن 

نظر داده اند.
وزیر اقتصاد افزود: ایــن اقدام کمک خواهد 

کرد کــه در آینده ما کمتــر نیازمند اصلاح 
بخشنامه ها و آیین نامه ها باشیم.

 خاندوزی در ادامه ســخنانش به اقدامات 
دولت در خصوص ارز ترجیحی اشــاره کرد 
و در این زمینه گفــت: اقدام دولت در زمینه 
اصلاح ارز ترجیحی بلندترین صدا و عملی 
ترین و واقعی ترین ادعاست مبنی بر اینکه 
ما اساساً به حمایت در نقطه تولید یا حمایت 
در نقطه مصرف کننده باور داریم و حمایت 
از واردکننده یک انحراف بزرگ است که نه 
به توانمندی و مقاوم شدن و کاهش آسیب 
پذیری و افزایش خــود اتکایی داخل کمک 
می کند و نه به افزایــش بهره وری و کاهش 
رانت و فساد، بنابراین چه در خصوص اقلام 
و کالاهایی که دولت این سیاســت را اتخاذ 
کرده و چــه در مورد برخی اقــلام دیگر که 
بر اساس قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ دولت 
مکلف به اصلاحات مربــوط به ارز ترجیحی 
در رابطه با آنهاســت، مطمئن باشــید که 
مسیر همین مسیر است و اگر بنا بر حمایت 
اســت، این حمایــت باید از تولیــد کننده 
داخل و کشــاورز داخل صورت بگیرد و نه از 

واردکنندگان!
وزیر اقتصاد در ادامه بــه موضوع حمایت از 
شرکتهای دانش بنیان اشاره کرده و در این 
خصوص گفت: با تعاملی که با معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری انجام داده ایم به 
یک آیین نامه حمایت از تولید دانش بنیان 
رسیدیم و بخشــی از آن ناشــی از تصویب 
قانون جدیدی است که اخیراً توسط مجلس 
شورای اسلامی برای حمایت از تولید دانش 
بنیان لازم الاجرا شده است و بخش دیگر نیز 
مربوط به ظرفیت هــای ذیل وزارت اقتصاد 
اســت که در حوزه های مالیاتی گمرکی و 
غیره برای هر کــدام از زیرمجموعه ها نقش 
و کارویژه های مشــخص مبنی بر اینکه چه 
کمک هایی می توانند به شــرکتهای دانش 

بنیان ارایه دهند، تعیین شده است.
خاندوزی در ادامه ابراز امیــدواری کرد، با 
انجام ویرایش نهایی این آیین نامه و ســند 
توافق بین وزارت اقتصاد و معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری طی ده روز آینده 
و امضاء و ابلاغ آن، بســیاری از دغدغه های 
مربوط به حوزه مالیاتی کارآفرینان به ویژه 
شــرکت های فعال در حــوزه دانش بنیان 
مرتفع شــود.وزیر اقتصاد در ادامه جلسه از 
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی خواست، 
کمیتــه ویژه ای بــه منظور رســیدگی به 
شکایات مالیاتی شــرکت های دانش بنیان 
در این ســازمان ایجاد شــود و بــا توجه به 
اینکه دامنــه این شــرکتها خیلی محدود 
تربوده و حمایت های قانونی نیز بر اســاس 

قانون شرکت های دانش بنیان مورد تأکید 
قرارگرفته است، گفت: از ابتدا بنا بر این بوده 
که شــرکت های دانش بنیان با انواع مشوق 
ها و کمک ها از نهال هایی کوچک به درخت 
های تنومند تبدیل شــوند امــا همچنان 
مشــکلات چه در خصوص خود شرکتها و 
چه در پارک ها وجــود دارد، اما امیدواریم 
این مشــکلات تا پایان امســال از روی میز 
سیاستگزار برداشته شده و مشکلات دانش 

بنیان ها حل و فصل شود.
وزیــر اقتصــاد افــزود: یکــی از خبرهای 
اطمینان بخش این اســت که اواخر ســال 
گذشــته، یکی از مســائلی که در جلسات 
شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
مورد بحث های زیــادی قرارگرفت، مربوط 
به موضوع اخذ مالیات و شناســایی ســود 
ناشی از تســعیر ارز و جهش قیمت ارز بود 
و با اینکه در ابتدا نظر شــورای عالی مالیاتی 
این بود که باید از محل این سود مالیات اخذ 
شــود، اما به جهت اســتدلال های حقوقی 
محکم شــورای گفتگوی دولــت و بخش 
خصوصی و تایید حقوقــی مجلس و دولت، 
از ســازمان امور مالیاتی در خواست کردم 
که اعضای محترم شــورای عالــی مالیاتی 
تشکیل جلسه دادند و این اســتدلال ها را 
شــنیدند و در نهایت منجر به این شــد که 
در ۱۲ اردیبهشت ســالجاری رای پیشین 
شــورای عالی مالیاتــی به نفــع فعالان و 

صادرکنندگان کشور اصلاح شد .
خاندوزی با اشــاره به اینکه، علیرغم اینکه 
برخی مــی گفتند، بــرای وجهــه وزارت 
اقتصــاد و سیاســتگذار خوب نیســت که 
رأی سال گذشــته یک بار دیگر در شورای 
عالی مالیاتی مطرح شــده و تجدید نظر در 
آن صورت بگیــرد، افزود: آنچــه برای ما به 
عنوان خط قرمز و اصل مقدس است حفظ و 
تقویت انگیزه تولید کننده و صادرکننده در 

اقتصاد کشور است .
وی تأکید کرد: عملکرد تمام دســتگاه های 
کشــور باید منجر به این خروجی شود که 
فعالان بخش خصوصــی و تولید کنندگان 
احساس کنند، مورد حمایت عملی قرار می 
گیرند و در غیر این صــورت خروجی برای 

اقتصاد کشور حاصل نخواهد شد.
خاندوزی در ادامه و با اشــاره به درخواست 
یکی از کار آفرینان حاضر در این نشســت 
در خصوص حــذف فرایند توافــق با ممیز 
و مالیــات هــای توافقی در نظــام مالیاتی 
کشــور، گفت: اصلًا چه معنایی دارد وقتی 
ما حتی در حوزه نظام صنفی و مشــمولین 
ماده ۱۰۰ به این ســمت حرکت کرده ایم 
که از تمام مواجهه هــای فیزیکی بین ممیز 
مالیاتی و مودیان مالیاتی پرهیز کرده و آن را 
به حداقل ممکن برسانیم و از مرحله ارسال 
اظهارنامه ها تا شــکایات را در سامانه های 
ســازمان امور مالیاتی ســاماندهی کنیم تا 
کمتر نیاز به مواجهه رو در رو و بروز مفاســد 
مختلف باشــیم، همچنان چنین مشکلاتی 

در نظام مالیاتی وجود داشته باشد .
وزیر اقتصاد افــزود: در بخش شــرکت ها 
و اشــخاص حقوقی اساســاً پایه کار بر این 
اســت که تمام دفاتر کل و مستندات و غیره 
باید به طریق اولی مــا را از مواجهه فیزیکی 
بی نیاز کند. او از مســئولان ســازمان امور 
مالیاتی کشــور که در این جلســه حضور 
داشتند خواســت، هر مورد و مصداقی که 
از طــرف ممیزین اصرار بــرای توافق پیش 
از رســیدگی دفاتر صورت بگیرد، در کمیته 
بررسی شکایات این سازمان بررسی شده و 
این موارد حتمًا هــم در بخش های نظارتی 
سازمان و هم دادسرای مالیاتی ظرف کمتر 

از یک ماه مورد رسیدگی قرار گیرد.

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد

برخیپزشکانبهجایاستفادهازکارتخوانازبیماردلارمیگیرند!
خریدار   مدیر دفتــر بازرســی، مبارزه 
با فرار مالیاتی و پولشــویی ســازمان امور 
مالیاتی با بیان اینکه بیشــتر گزارش های 
مردم از فــرار مالیاتی به اســتفاده نکردن 
پزشــکان از کارتخوان مربوط است و برای 
آن ها پیامک اخطار ارســال خواهد شــد، 
گفت: برخی از مراکــز درمانی و کلینیک ها 
به جای کارتخــوان، افراد را بــه خرید دلار 
بــرای پرداخــت هزینه خدمــات درمانی 
اظهــار  عزیــزی،  کرده اند.وحیــد  وادار 
کرد: دســتورالعمل ســوت زنی در تاریخ ۸ 
اسفندماه سال گذشــته توسط رئیس کل 
ســازمان امور مالیاتی ابلاغ شد و افرادی که 
گزارش موثری برای فــرار مالیاتی بدهند و 
این گزارش منجر بــه وصول درآمد مالیاتی 
شــود، از محل این وصــول مالیاتی پاداش 
دریافت می کننــد. وی افزود: گزارش هایی 
که تاکنون در سامانه سوت زنی درباره فرار 
مالیاتی از سوی مردم به ثبت رسیده، بیانگر 
اســتقبال خوبی در این زمینه است و عمده 

گزارش ها در زمینه استفاده نکردن پزشکان 
و مراکز درمانی از کارتخوان است که مردم 
به  استفاده از ســایر روش ها برای پرداخت 
هزینه ها هدایت می کنند. بیش از دوســوم 
گزارش های مردمی در ســامانه سوت زنی 
اســتفاده نکردن از کارتخوان چه از ســوی 

پزشکان و باقی اصناف است.

ارسال پیامک به پزشکان بدون 
کارتخوان

این مقام مسئول در ســازمان امور مالیاتی 
ادامه داد: خیلــی از گزارش های ارســالی 
مردم به سازمان امور مالیاتی قابلیت وصول 
مالیات ندارند و فقط به ذکر نام اشــخاص یا 
سازمان اکتفا شــده و جزئیات دیگری بیان 
نشده اســت. در راستای اســتفاده نکردن 
پزشــکان از کارتخوان در دو نوبت فهرست 
پزشــکانی که نام آن هــا ذکر شــده که از 
کارتخوان اســتفاده نمی کنند، تهیه شده و 
در این  هفته پیامک هشــدار به آن ها ارسال 

خواهد شــد و درصورت تکرار ایــن اتفاق، 
برخورد جدی با آنها صورت می گیرد.

عزیــزی گفت: برخــی از مراکــز درمانی و 
کلینیک هــا در زمینه اســتفاده نکردن از 
کارتخوان آزار بیشــتری به مردم متحمل 
کرده اند، به عنــوان مثال برخــی از آن ها 
افراد را به خرید دلار بــرای پرداخت هزینه 
خدمات درمانــی وادار کرده اند که برخی از 
این موارد در حال بازدیــد میدانی ماموران 

سازمان امور مالیاتی است. مورد دیگری نیز 
وجود دارد که یک بیمارستان از کارتخوان 

یک رستوران استفاده می کرده است.
وی راهکار اصلی برخورد با استفاده نکردن 
از کارتخوان را تفکیک حساب های تجاری و 
شخصی دانســت و بیان کرد: با این تفکیک 
دیگر نگرانی از اســتفاده نکردن اصناف به 
خصوص پزشــکان از کارتخــوان نخواهیم 
داشــت، زیرا با اجرای این طرح، افرادی که 
تعــداد واریزی هایی زیادی در ماه داشــته 
باشــند، مشکوک به حســاب تجاری تلقی 
می شــوند و باید بابت درآمد حسابشــان 
اظهارنامه ارائه کنند. مدیر دفتر بازرســی 
و مبارزه با فرار مالیاتی و پولشــویی افزود: 
گزارش های مردمی فرار مالیاتی در صورتی 
منجر بــه پرداخــت پاداش می شــود، آن 
گزارش به وصول مالیات ختم شود و از آنجا 
که ممکن است که این فرایند طولانی شود، 
برخی از این گزارش ها که امید بیشتری به 
آن ها است تا به درآمد مالیاتی منجر شوند، 

به تشخیص رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
هدایایی پرداخت می شود.

شکاف 100 هزار میلیاردی مالیاتی 
وی با بیان اینکه فعــلا گزارش های مردمی 
درباره فرار مالیاتی به وصــول مالیات منجر 
نشــده اســت، گفت: پرداخت پاداش برای 
گــزارش فرارهای مالیاتی یــک محدودیت 
دارد و این اســت که با توجه بــه هزینه های 
وصول مالیات، آن گــزارش مربوط به وصول 
مالیات موثری باشــد و وصولــی آن بیش از 
۴۰ میلون تومان برای سازمان امور مالیاتی 
باشد. عزیزی درباره میزان فرارهای مالیاتی 
گفت: اعلام رقم دقیق فرار مالیاتی به میزان 
ظرفیــت مالیاتی کشــور و کاهــش فرار و 
احتناب مالیاتی از این میزان بستگی دارد اما 
متاســفانه اعداد قابل توجهی از فرار مالیاتی 
وجود دارد. شــکاف مالیاتی که فرار مالیاتی 
به اضافه اجتناب مالیاتی است، بیش از ۱۰۰ 

هزار میلیارد تومان قرار مالیاتی است.
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معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد
تسهیلدرصادراتباحذفتعرفهمرغ

تخممرغوجوجهیکروزه
 معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: اقدامات لازم 
برای حذف تعرفه صادرات جوجه یک روزه، تخم مــرغ نطفه دار و مرغ 

انجام شده و تعرفه این کالاها به صفر رسیده است.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، »حســین دماوندی نژاد« با اشاره 
به طرح تغییر رویکرد برای انجام فعالیت های کشــاورزی و صنعت دام 
و طیور اظهار داشــت: مدتی است که این طرح در کشــور در حال اجرا 
اســت و دو بعد مصرف کننده و تولیدکننده را دربــر می گیرد. در بعد 
مصرف کننده با برنامه ریزی هایی که از ۸ ماه پیش صورت گرفته است 

تولید به سمت بازار هدایت شد و بازار شرایط آرامی را دارد.
 معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی افزود: در بخش تولید 
برنامه ریزی های لازم صورت گرفته و با توجه به ظرفیت هایی که دولت 
با تخصیص اعتبار در صنعــت دام و طیور به وجود آورده اســت، اجازه 
نداریم آن را از عرصــه بین المللی و جهانی دور کنیــم، به همین خاطر 
در حال حاضر در صنعت طیور و گاو شیرده، کشور به مراتب از برخی از 

کشورهای همسایه جلوتر است و در عرصه صادرات فعال است.
دماوندی نژاد با اشــاره به نزولی بودن نرخ بهره وری، راندمان اقتصادی 
و شاخص های عملکردی به دلیل اســتفاده از ارز ترجیحی خاطرنشان 
کرد: برای حذف تعرفه صادرات جوجه یــک روزه، تخم مرغ نطفه دار و 

مرغ، اقدامات لازم انجام شده و تعرفه این کالاها به صفر رسیده است.
به گفته وی، وزارت جهاد کشــاورزی مجوز حذف تعرفــه را به انجمن 
جوجه یک روزه داده است و در جلســاتی که قبل از مطرح شدن مسائل 

اخیر با این انجمن داشتیم، مقرر شد با این مجوز به صادرات اقدام شود.
 معاون امور تولیــدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی ادامه داد: مطابق 
آمارها روند افزایشــی صادرات جوجه یک روزه در حال انجام اســت، 
چند برنامه پشــتیبانی برای این بخش در نظر گرفته ایم، از جمله گله 
پشتیبان که تولید جوجه یک روزه را انجام می دهد و نهاده مدت دار که 

در اختیار آنها قرار می گیرد، تا هزینه آنها را به صفر برسانیم.
دماوندی نژاد خاطرنشان کرد: ۲۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای 
ســرمایه در گردش تولیدکنندگان تخصیص داده شده است و معاون 
برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی به عنوان نماینده وزیر 
جهاد کشــاورزی در بانک کشــاورزی و نمایندگان سازمان های جهاد 

کشاورزی در شعب بانک کشاورزی در ۳۲ استان مستقر هستند.
وی افزود: این تســهیلات سهل الوصول هســتند و دستورالعمل های 
مربوطه از طریق وزارت جهاد کشــاورزی به بانک کشاورزی ابلاغ شده 
اســت  که تولیدکنندگان بتوانند به ســرعت با این تزریــق نقدینگی، 

نهاده های موردنیاز خود را خریداری کنند.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی در پایان عنوان کرد: در صورت مناســب 
بودن شرایط بازار برای عرضه مرغ توسط تولیدکنندگان، مرغ ۴۵ روزه 
روانه بازار می شــود اما در غیر این صورت، دولت آمادگــی دارد با نرخ 

مصوب مرغ را از مرغداران خریداری کند.

وزیر ارتباطات خبر داد
دسترسی۱۷هزارنفربهارتباطاتپایدار

وپرسرعتدریکهفته
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در هفته پایانی اردیبهشت ماه 
با اتصال ۷۰ روســتا به اینترنت، دسترســی بیش از ۱۷ هــزار نفر به 

ارتباطات پایدار و با کیفیت مهیا شد.
 »عیســی زارع پور« وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در پســت 
اینســتاگرامی خود نوشــت: در هفته پایانی اردیبهشت ماه، در سراسر 

ایران ۷۰ روستا به شبکه ملی اطلاعات پیوستند.
وی افزود: به واســطه این اتصال در مجموع چهار هــزار و ۹۶۶ خانوار 
با بیــش از ۱۷ هــزار نفر جمعیــت از ارتباطــات پایدار و پرســرعت 
برخوردار شــدند.زارع پور خاطرنشــان کرد: باید به عهدمان در اتصال 
همه روســتاهای بالای ۲۰ خانوار کشــور به شــبکه ملی اطلاعات تا 
پایان امســال عمل کنیم.وی با تاکید بر ســختی این کار، تاکید کرد: 
نیاز به حمایت دولت و مجلس و مشــارکت مردم داریم. ان شالله پیش 

روستاییان عزیز روسفید خواهیم شد. این مسیر ادامه خواهد داشت.

سال گذشته اعلام شــد ۹۸.۸ درصد جمعیت روســتاهای بالای ۲۰ 
خانوار کشور به اینترنت متصل هستند، اما بر اساس معیار جدیدی که 
وزارت ارتباطات برای متصل بودن روستاها به اینترنت مدنظر قرار داده 

است، میانگین اتصال روستاها به اینترنت به حدود ۸۰ درصد رسید.
بر اســاس معیارهای جدید که اینترنت با کیفیت و پایدار را مدنظر قرار 
می داد، برخی روســتاها از فهرست روســتاهای متصل خارج شدند تا 
مشکلات آن ها در دسترسی مناســب به اینترنت رفع شود. جدیدترین 
آمار برخطی که در سامانه »دیار« موجود است، حکایت از اتصال بیش 

از ۸۶ درصد از روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور به اینترنت دارد.
جمعیت روســتایی ایران اکنون از ۲۰ میلیون نفــر عبور کرده و در ۳۹ 
هزار روســتای کشــور پنج میلیون و ۹۰۳ هزار و ۶۴۵ خانوار زندگی 
می کنند. ۳۴ هزار و ۸۷۹ روستا به شبکه ملی اطلاعات و ۳۳ هزار و ۷۹ 

روستا به تلفن ثابت روستایی متصل هستند.

حمایتهمهجانبهمجلسازتولیدواشتغالزایی
در ششــمین اجلاس سراسری رضایتمندی مشــتری با رویکرد نقش 
مدیران اقتصادی در تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرینی، نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی حمایت همه جانبه خود را در این زمینه اعلام 
کردند.ششــمین اجلاس سراســری رضایتمندی مشــتری با هدف 
پیاده ســازی فرمایشــات مقام معظم رهبری بین بخــش خصوصی و 
دولتی برگزاری پنل های آموزشی برگزار شد.در این اجلاس »مصطفی 
نخعی« سخنگو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی، »هادی 
قوامی« معاونت امور حقوقی و مجلــس وزارت امور اقتصادی و دارایی، 

»حجت الاسلام میرتاجدالدینی« نماینده مجلس حضور داشتند.
اعضای مجلس شــورای اســلامی حاضر در این اجلاس بر حمایت از 
کارآفرینــان تاکید کرده و معتقدنــد قوانین مصوب ایــن پارلمان در 

راستای حمایت از تولید و جلوگیری از واسطه گری بوده است.
همچنین مجلس بر راهکارهای بازگشــایی بازارهــای صادراتی، بهای 
بیشــتر به تولیدکنندگان و جلوگیری از واردات در شرایط تولید داخل 
تاکید دارد و از ســوی دیگر مجلس برای کارخانه هایی که مولد نیستند 
مالیات در نظر گرفته اســت که تا جای ممکن از واسطه گری جلوگیری 
کند.همچنین در این اجلاس از ۱۷ کارگروه تعیین شده، توسط »سعید 
خزایی« عضو هیات علمی دانشگاه تهران و رییس کمیته علمی اجلاس 

مورد ارزیابی هایی قرار گرفتند که در نهایت ۵۰ سازمان تجلیل شدند.

تولید

خریدار   در حالیکه پــس از یک هفته از 
اتمــام مهلت ثبت نــام در طــرح یکپارچه 
تخصیص خودرو، روز دوشــنبه قرعه کشی 
طرح ها برگــزار شــد، مقرر بود، اســامی 
منتخبان ســاعت ۹ صبح روز سه شــنبه بر 
روی همین ســامانه منتشر شــود؛ اما گویا 
نهادهــای نظارتی همچــون وزارت صمت 
بــرای احراز هویــت مشــتریان به ویژه در 
طرح جوانی جمعیت، به زمان بیشتری نیاز 
دارند و ضمن عذرخواهی بابت تاخیر پیش 
آمده، تا  امــروز برای اعلام اســامی مهلت 

خواسته اند.
سه شــنبه هفته گذشــته )۲۷ اردیبهشت 
ماه( اولین فروش خودرو در قالب ســامانه 
یکپارچــه تخصیــص خــودرو بــا عرضه 
محصــولات شــش خودروســاز دولتی و 
خصوصی به مــدت یک هفته )تــا ۹ صبح 
سه شــنبه ۳ خردادماه( اجرایی کرد. پس 
از پایان مهلت ثبت نام و مشــارکت در اولین 
طرح فــروش یکپارچــه خــودرو در قالب 
ســامانه فروش،   قرعه کشــی این مرحله از 
فروش خودروها روزدوشــنبه ۹ خردادماه 

انجام شد.
بر این اســاس مقرر شــد که یک روز پس 
از انجام فرآینــد قرعه کشــی، ۹ صبح روز 
سه شنبه اســامی منتخبان بر روی سایت 
ســامانه بارگذاری و اعلام شود. این خبر در 
قالب یک نشست خبری نه چندان عمومی 
و با حضور برخی رســانه ها توسط مدیرکل 

صنایع خودرو وزارت صمت اعلام شد.
عبــدالله توکلی لاهیجانی در این نشســت 
اظهار کرد: نتایج تخصیص خودرو از طریق 
سامانه تخصیص یکپارچه خودرو، ساعت ۹ 

صبح  ۱۰ خردادماه، اعلام خواهد شد. 

در این رابطه یک مقام مســئول در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در این رابطه پاسخ 

داده است که به شرح زیر است:
تاخیــر  بابــت  از  ضمــن عذرخواهــی 
چندســاعته، لازم بــه ارائه ایــن توضیح 
اســت که نظر بــه لــزوم صیانــت از حق 
مصرف کنندگان و افزایش دقت در موضوع 
صحه گذاری ثبت نام کنندگان که توســط 
ســازمان حمایــت از مصرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان انجام می شود، زمان برخی 

استعلام ها طولانی شد.
همانطور که مستحضر هســتید، ما در این 
دوره یکی از بیشترین عرضه های خودرو را 
در تاریخ انجام می دهیم که از طریق سامانه 

تخصیص یکپارچه خــودرو در حال تحقق 
است. در مجموع ۱۷۶ هزار و ۹۱۱ دستگاه 
را در قالب ۱۱۵ طــرح فروش متنوع فروش 
فوق العــاده، پیش فروش، فــروش فوری و 
جوانی جمعیت با بازه زمانی کمتر از یکسال 

تحویل مشتریان خواهیم کرد.
اعلام نتایج تــا حدودی زمان بیشــتری را 
طلب کرد که به ســبب اعلام سرویس های 
نیرو انتظامی برای تاییــد صحت اطلاعات 
افــراد )شناســایی دلالان و افــرادی که 
ثبت نام های غیرواقعی انجــام می دهند(، 
احراز هویت ثبت نام کنندگان ایجاد شــده 
است. ضمن اینکه موضوع دیگری که زمان 
را به تاخیر انداخته اســت، بحث ۲۹۷ هزار 

ثبت نام در طرح جوانی جمعیت اســت که 
بایستی از ثبت احوال اســتعلام شود و این 
اســتعلام از ثبت احوال کمی تاخیر ایجاد 
کرده اســت.تلاش ما این اســت که امروز 
نتایج اعلام شــود و اسامی منتخبان بر روی 
سایت ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو 
قرار خواهد گرفت. ســاعت دقیقی را  اعلام 
نمی کنیم؛ چراکه اســتعلام ها به شدت در 

حال پیگیری است. 

علامت سوال بزرگ!
ایــن بدقولــی وزارت صنعــت، معــدن و 
تجــارت در حالی اتفــاق افتاده اســت که 
پیش تر در طرح های خود خودروســازان، 

یک روز پس از اتمام مهلــت ثبت نام احراز 
هویت هــا و قرعه کشــی ها انجام می شــد 
و اســامی منتخبان همان روز یا نهایتا یک 
روز پس از انجام فرآیند قرعه کشــی اعلام 
می شــد. درست اســت که تعداد زیاد افراد 
ثبت نام کنندگان و یکپارچه شــدن طرح ها 
زمان بیشــتری را بــرای احــراز هویت ها 
می طلبد اما یــادآوری می شــود که ۸ روز 
است که مهلت ثبت نام پایان یافته است. لذا 
این سوال ایجاد می شود که وزارت صمت و 
سازمان حمایت در استعلام ها نیاز به زمان 
بیشتری داشــته اند یا خودروسازان در امر 
احراز هویت ها چندان ســختگیری زیادی 

نداشتند.
یک نکته بســیار قابل توجه نیز این اســت 
که طبق طــرح تخصیــص یکپارچه مقرر 
شــده اســت که به جای هر ۱۵ روز یکبار 
یا هر هفته برای اجرای طرح ها، هر ســه یا 
چهارماه یکبــار این طرح با عرضه بیشــتر 
خودرو بــه میــزان  ۲۰۰ الــی ۳۰۰ هزار 
دســتگاه خودرو در هر مرحله برگزار شود؛ 
اما شواهد امر نشــان می دهد که در همین 
مرحلــه اول تعداد خودروها بــه ۲۰۰ هزار 
دستگاه هم نرســید.   فراموش نکنیم که در 
شــیوه های قبلی، طرح ها بصورت هفتگی 
بطور مثال بــرای ۱۰ تا ۲۰ هزار دســتگاه 
)مجمــوع طرح هــای عادی و طــرح ویژه 
مادران( خودرو انجام می شــد؛ بنابراین در 
ماه بطور میانگین طی چهار نوبت )هر نوبت 
۱۵ هزار دســتگاه خودرو(   در مجموع ۶۰ 
هزار خودرو عرضه می شد ضمن اینکه حال 
بایســتی فروش محصولات خودروسازان 
خصوصــی را به آمار عرضه دو خودروســاز 

بزرگ اضافه کرد.  

خریدار   معاون صنایع عمومــی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با اشــاره به اینکه قیمت حدود ۹۰ درصد بازار 
و محصولات پرفروش لــوازم خانگی تنظیم شــده و در 
سطح تولیدکننده رشد نداشته اند، گفت: البته در سطح 
فروشنده ها ممکن است بین پنج تا ۱۰ درصد، نوسانات 

بازار داشته باشیم که طبیعی است.
 محمدمهدی بــرادران با حضور در یــک برنامه خبری 
تلویزیونی ضمن اشــاره به نگرانی های مــردم در رابطه 
با ســطح کیفیت لوازم خانگی در کشــور، ایــن نگرانی 
مــردم را تا حدودی به جا دانســته و اظهار کرد: ســابقه  
بســیاری از صنایع نشــان می دهد که صنعت مدنظر به 
آن سطح رضایت مشتری نرســیده باشد؛ از همین روی 
در رویکــردی که در حــوزه سیاســت گذاری، تعامل و 
هدایت گری با صنایع به ویژه در حوزه صنایع لوازم خانگی 
دنبال می شــود، قرار بر حمایت از تولیدکننده ای شده 
است که تولید آن رقابتی و دارای کیفیت و مورد رضایت 
مردم باشد؛ در حقیقت حمایت از تولید نبایست منتج به 
تولید بدون کیفیت، غیررقابتی و گران شود. این موضوع 
را مجموعــه صنایع که بدون احتســاب قطعه ســازان 
لوازم خانگــی حداقــل ۱۲۰ واحــد فعــال هســتند، 

پذیرفته اند.
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
پاسخ به اینکه بازار رقابتی کامل نیست و برندی خاص یا 
یک گروه صنعتی، یک سوم سهم بازار را در دست دارد که 
خود نوعی رهبری کردن بازار است، تصریح کرد: چنانچه 
به مقیاس تولید در ســطح انبوه نرســیم، ممکن است 
نتوانیم رقابت کنیم یا کیفیــت و خدمات پس از فروش 
را افزایش دهیم به همیــن علت ما هم از این که ســهم 
تولیدکنندگان در بازار داخلی بالا باشــد استقبال کرده 
و تلاش می کنیم که راه های بسته شــدن کالای قاچاق 
را حداکثر کنیم؛ اما از ســوی دیگر دائما در حال نظارت 
در قالب تعامل و گفت وگو هســتیم و به آن ها گوشــزد 

می کنیم که روند آن ها رو به رشد است یا خیر.
وی افزود: افزایش قیمتی در ســال های گذشته صورت 
گرفت که معقول نبــود و تولیدکننده به ســمت تولید 
بیشتر نمی رفت، بلکه مســیر حرکت به سوی فروش با 
حداکثر سود را دنبال می کرد؛ لذا برای رقابتی شدن فضا 
تلاش شــد و امکانات ویژه ای در اختیار تولیدکنندگان 
قرار گرفت که بر اســاس آن در سال گذشــته روند رو به 
رشدی در حوزه تولید داشتیم؛ هر زمان که تولید افزایش 
یابد، طبیعتا تبلیغات برای فروش هم بیشتر خواهد شد؛ 
بنابراین تولیــد و بازاریابی صورت گرفته، ســود خوبی 
ایجاد خواهد کرد. تولیدکنندگان بایســتی به ســمت 

رضایت مشتری بروند.

تثبیت قیمت ۲۲00 قلم محصول لوازم خانگی
معاون وزیر صمــت با بیــان اینکه در ماه هــای اخیر از 
تولیدکنندگان خواســته ایم برای بازگشــت اطمینان 
به بــازار، قیمت ها در حد امــکان تثبیت شــود، گفت: 
براین اســاس ۲۲۰۰ قلم کالایی که اکنون می تواند در 
اختیار مردم قــرار گیرد همچــون قیمت های یخچال، 
یخچال فریزر، لباسشــویی و تلویزیون به پیش از دولت 
سیزدهم برمی گردد و افزایش اندک قیمت ها نیز دوباره 
و به صــورت داوطلبانه و تعاملی به نــرخ قبل بازگردانده 

شده است.
برادران افزود: بعضــی از افراد صحبت از رکــود در بازار 
می کنند، اما این نشــان دهنده ثبات مدیریتی اســت. 

باید مشخص شــود که چه کســی می تواند تولید انبوه و 
باکیفیت داشته باشــد و چه کسی می تواند رضایتمندی 
مشــتری را حاصــل کنــد، بنابرایــن اکنون ســطح 
رقابت بــه خدمات پس از فــروش رســیده و اینکه چه 

ضمانت نامه هایی معتبرتر است.
معــاون صنایع عمومــی وزارت صمت ضمن اشــاره به 
اینکه در ســال ۱۴۰۰، درمجمــوع ۱۶.۵ میلیون واحد 
انواع لوازم خانگی تولید شــد، گفت: امســال نیز تولید 
۱۷.۵ میلیون واحــد لوازم خانگی هدف گذاری شــده 
است. همچنین برای ســال آینده ۱۹ میلیون دستگاه و 
برای سال ۱۴۰۳، تولید ۲۲ میلیون دستگاه و برای سال 
۱۴۰۴، تولید ۲۴.۵ میلیون دســتگاه هدف گذاری شده 
اســت.   امیدواریم امســال باهمتی که مردم در حمایت 
از صنعتگران خواهند داشــت، در تولید یخچال، ماشین 
لباسشــویی، کولرآبی، تلویزیون، لوازم خانگی گاز سوز 
و لوازم خانگــی کوچک خودکفا شــویم. در حال حاضر 
بســیاری از محصولات همچون کولرآبــی، عمق تولید 

بسیار بالا و بیشتر داخلی است.
برادران ضمن اشــاره به بحــث قاچاق اظهــار کرد: در 
مجموع شش میلیارد دلار حجم بازار لوازم خانگی کشور 
اســت که اکنون ۱.۷ میلیــارد دلار آن در اختیار کالای 
قاچاق اســت و این عدد قابل توجه اســت. بطور تقریبی 
بیش از ۲۰ درصد بازار قاچاق اســت که با ساماندهی این 
میزان قاچاق لوازم خانگی می توان ۶۰ هزار اشتغال ایجاد 
کرد. متأسفانه همچنان این باور غلط در بین مردم است 
که فکر می کنند هر کالای خارجی بهتر از کالای داخلی 
است؛ این درحالیســت که حتی کالای داخلی باکیفیت 
بهتر و قیمت پایین تــر را نمی خرند و کالای خارجی را به 

آن ترجیح می دهند.
معــاون صنایــع عمومــی وزارت صمت یادآور شــد: 
سال گذشــته ۲.۵ میلیون دســتگاه یخچال تولید شد 
که متناســب با نیاز کشــور هم بود. در حوزه ماشــین 
لباسشــویی نیز دو میلیون دســتگاه نیاز کشور برآورد 
شد که یک میلیون و ۶۱۳ هزار دســتگاه تولید داشتیم. 
برای امسال نیز در نظر داریم در این زمینه به خودکفایی 

برسیم.
وی ادامه داد: در کولرآبی نیز مازاد تولید و صادرات وجود 
دارد. در کولرگازی ۶۰۰ هزار دســتگاه نیــاز برآوردی 
ما اســت که ۱۵۳ هزار دستگاه تولید شــده است. این از 
مواردی اســت که واردات را آزاد کرده ایــم؛ بنابراین اگر 
فردی قصد واردات کولرگازی را داشته باشد ممنوعیتی 

وجود ندارد.
برادران گفــت: در حــوزه لوازم خانگی کوچــک مانند 
چرخ گوشــت، آبمیوه گیری، جاروبرقی و اتــو و... نیز با 
توجه به نیاز شش میلیون دستگاهی، پنج میلیون و ۵۰۰ 
هزار دستگاه به مرحله تولید رسید. ماشین ظرف شویی 
نیز جزو مواردی اســت که امســال به عنــوان یک خط 
تولید ویــژه روی آن کار خواهیم کــرد؛ در این زمینه با 
چند تولیدکننده نیز به تفاهم رســیده ایم و چند افتتاح 
در ماه های آینده خواهیم داشــت؛ بر این اساس نیازهای 
داخل در بســیاری از حوزه ها بــه خودکفایی حداکثری 

خواهد رسید.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمت در ادامــه با بیان 
اینکه در حوزه تلویزیون درســت اســت کــه اکنون دو 
میلیون دســتگاه نیاز کشور اســت و یک میلیون و ۵۳۷ 
هزار دستگاه تولید شده، اما شــاید ظرفیت تولید ما باید 
بیش از چهار میلیون دســتگاه باشد. چون نتوانستیم در 

حوزه قاچاق موفق عمل کنیــم، ارزبری زیادی در حوزه 
تلویزیون وجــود دارد؛ چرا که ۷۰ درصــد این محصول 
وارداتی است و کمترین عمق تولید را در تلویزیون داریم 

که ۳۰ درصد است.

مونتاژ 100 درصد را کالای تولیدی نمی دانیم
برادران اعــلام کرد: اگر کالایی باشــد کــه عمق تولید 
نداشته باشــد و زیر عمق تولید متوســط کشور باشد و 
به نوعی کالای مونتاژ ۱۰۰ درصد باشد، دیگر آن را کالای 
تولیدی نمی دانیــم، بلکه این را نوعــی واردات و کالای 
قاچاق می دانیم؛ اگر واحدی نتوانسته خود را به متوسط 
تولید کشــور برســاند، این یک نوع واردات محســوب 
می شود و اگر واردات ممنوع است یک نوع کالای قاچاق 
می شــود؛ لذا تلاش ما این اســت که تمــام حوزه ها به 

متوسط تولید کشور برسد.
این معاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت با اعلام اینکه 
توانستیم تا ۹۰ درصد، بســیاری از محصولات را داخلی 
ســازی کنیم، گفت: ارزبری اینجا معنی پیدا می کند که 
ما ارز محدودی داریم، اگر یک مشتری بخواهد برای آنکه 
یک دستگاه وارد کند، کل آن را با ارز )ارز آزاد یا نیمایی( 
تأمین کند به این معنی اســت دو نفر دیگر را در استفاده 
از آن کالا محروم کرده اســت. در حقیقت کل ارز داخل 
کشــور را به کالای خارج از کشــور داده که بــا آن ارز ما 
می توانستیم سه محصول را در داخل کشور تولید کنیم 
و در اختیار ســه خانواده قرار دهیم، جدا از اشتغال زایی 
داخلی اگــر محدودیت ارزی ایجاد شــود، دائم افزایش 
قرض و مشــکلات عدیده خواهیم داشت و تنها یک قشر 
خاص می توانند به محصول دسترســی داشــته باشند، 
بنابراین ناگزیر هستیم که به ســمت تولید برویم و روی 
پای خود بایستیم.برادران ب ابیان اینکه بسیاری از این 
کالاها ضمانت ندارند و تقلبی هستند گفت: در جلسه ای 
که در رابطه با کالای قاچاق داشــتیم، مطرح شد که در 
انباری های داخل تهران، آرم و نشــان های مختلف روی 
کالاهای مختلف زده می شــود و همان جا کالا را مونتاژ و 

داخل جعبه روانه بازار می کنند.

 قیمت ۹0 درصد محصولات پرفروش تنظیم 
شده است

وی در رابطه با قیمت کالاهــای لوازم خانگی و  اینکه در 
حال حاضر بیش از هشــت ماه اســت که قیمت حدود 
۹۰ درصد بازار و محصولات پرفروش تنظیم شــده و در 
سطح تولیدکننده رشد نداشــته اند گفت: البته در سطح 
فروشنده ها ممکن است بین پنج تا ۱۰ درصد، نوسانات 

بازار داشته باشیم که طبیعی است.
برادران با بیان این کــه مردم می توانند شــکایات خود 
را با ســامانه ۱۲۴ در میان بگذارند تا به آن ها رسیدگی 
شــود گفت: برخی از کالاهایی کــه ضمانت نامه ندارند 
بیشتر کالاهایی هســتند که به نام کالاهای تولید داخل 
و یــا برندهای معتبر فــروش می شــود و ضمانت نامه را 
ندارند، اما اگر موردی باشــد که مربــوط به تولیدکننده 
داخلی باشد به طور حتم آن را پیگیری خواهیم کرد، زیرا 
اکنون برای تولیدکننده داخلی ما رضایت مردم اولویت 
اول اســت و راهی که در حمایت از تولید داخلی در حوزه 
لوازم خانگی شروع شــده بــدون رضایت مــردم نتیجه 

نخواهد داد.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمت در رابطه با احتمال 
احتکار لوازم خانگی نیز اظهار کرد: مردم مطمئن باشند، 

یکــی از بازارهایی که شــفافیت در آن بالا اســت، بازار 
لوازم خانگی است، تمام کالاهای تولیدی کد شناسه و کد 
رهگیری دارند و در سامانه جامع تجارت ثبت می شوند و 
ما نیز دائم در نمای مدیریتی خود آن ها را رصد می کنیم. 
از هفته گذشته تاکنون ۶۰ هزار فاکتور در سامانه جامع 
تجارت ثبت شده اســت و به طور دقیق مشخص است که 
چه تولیدکننده ای بــه چه بنکداری و چــه بنکداری به 

کدام فروشگاه کالا داده است.
برادران ضمن تأکید بــر اینکه حجم تولیــد و انبارها را 
می دانیم گفت: این که در ســطح عرضه، بعضی وقت ها 
تخفیف ها را بردارند و یا اقســاطی کردن را محدود کنند 
به ســلایق رقابت های فروش تولیدکننــدگان مختلف 
برمی گردد، بازار رقابتی است و هرکسی می تواند سلیقه 
خود را اعمال کند بســیاری  از تولیدکنندگان شــبکه 
فروش دارند و آن هایی هم که شــبکه فــروش ندارند در 
تمام کالاهای داخلی هم قیمت تولیدکننده و هم قیمت 
مصرف کننــده درج می شــود که این خــود یک ملاک 
قیمت گذاری خواهد بود.   کســانی که قصد ســوداگری 
در بازار را دارند ســراغ کالاهای پرفروش، معتبر و شفاف 
نمی روند، بلکه به سمت کالاهایی گوشه بازار، خارجی و 

خاص می روند.

 راه اندازی سامانه نظارت بر کیفیت خدمات
 پس از فروش

معاون صنایع عمومی وزارت صمت در بحث خدمات پس 
از فروش، ضمانت و گارانتی نیز بیان کرد: سامانه نظارت 
بر ضمانت ها را راه اندازی کرده ایم و هدفمان این اســت 
که تنها مجموعه های تولیدکننده خود پاسخگو نباشند، 
بلکه ما نیز بر ضمانت آن ها یک تضمینی بگذاریم. از دیگر 
کارکردهای این سامانه این است که ارزیابی ها را شفاف 
خواهد کرد و اگر تولید کننده ای در بحث خدمات پس از 
فروش، گارانتی و ضمانت کوتاهی کرده باشد در کارنامه 
آن نقطه منفی خواهد شد. سپس به همه مردم خواهیم 
گفت که کدام تولیدکننده رتبــه اش در محصولی مانند 
یخچال یک اســت و کدام تولیدکننده ها رتبه های دیگر 
را دارند. بنابراین زمانیکه تولیدکنندگان ما متوجه شوند 
که در منظر عمومــی رقابت می کنند و مــردم در مورد 
کیفیت خدمــات پس از فروش آن هــا قضاوت می کنند 
از تبلیغات های کاذب به ســمت رقابت سازنده در کسب 
حداکثر رضایت مشتری حرکت خواهند کرد.   این قول را 
دادیم که در شش ماه نخست امسال این کار را انجام داده 
و ارزیابی ها را منتشر کنیم تا مشخص شود رضایت مردم 

در چه محصولی بالاتر از بقیه بوده است.
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نگرانیازعرضهدرتابستان،نفتراگرانکرد
 اگرچــه اعضای اتحادیــه اروپا بر ســر تحریم نفتی روســیه به توافق 
نرسیدند اما قیمت نفت با توجه به نگرانی ها نسبت به عرضه در تابستان 

گران شد و به بالای ۱۲۳ دلار در هر بشکه رسید.
قیمت نفت چند ماهی اســت که تحت تاثیر جنگ روسیه و اوکراین و 

همچنین کنترل کرونا در جهان با افزایش همراه شده است. 
در این مدت تولیــد نفت تقریباً ثابت بوده اما تقاضــا برای نفت افزایش 
داشته است. نگرانی نســبت به تداوم کمبود نفت به ویژه در تابستان که 
مصرف بنزین در نیمکره شمالی افزایش پیدا می کند، در روزهای اخیر 

بیشتر شده است. 
از ســوی دیگر برخی اعضای اتحادیه اروپا به دنبــال تحریم نفت و گاز 

روسیه هستند و همین موضوع نگرانی ها را بیشتر کرده است. 
همچنین  انتظار کاهش بیشتر سطح ذخیره سازی فرآورده های نفتی 
سبب شــده تا قیمت دیزل، بنزین، ســوخت جت و نفت کوره به شدت 
افزایش یابد. نااطمینانی نســبت به توانایی روســیه بــرای صادرات 
فرآورده های نفتی در مواجهه با تحریم هــای اتحادیه اروپا نیز اوضاع را 

پیچیده تر کرده و بر میزان نوسان بازار افزوده است.
حال همراه با ورود به فصل تابســتان در نیمکره شــمالی، در شرایطی 
که در دو تابســتان قبل درگیــر محدودیت های جابه جایــی به دلیل 
سیاســت های کنترل کرونا بوده ایم، به احتمال زیاد با رشد زیاد تقاضا 

برای سوخت به ویژه برای حمل ونقل روبه رو خواهیم شد.
بر این اساس، قیمت نفت در معاملات امروز با افزایش همراه شد. 

نفت برنت با رشــدی ۱.۲ درصدی به ۱۲۳ دلار و ۲۰ سنت در هر بشکه 
رسید. نفت شــاخص آمریکا نیز ۲.۹ درصد گران شد و ۱۱۸ دلار و ۵۰ 

سنت در هر بشکه قیمت خورد.

ایرانبهوصولدرآمدهاینفتیخودنزدیکشد
چندی پیش وزیر نفت اعلام کرد کــه بیش از ۸۰ درصد پول نفت صادر 
شده به خارج از کشــور به صورت ارزی و بقیه به شــکل تهاتر با دارو و 
کالای اساسی دریافت می شود، آمار وزارت نفت نیز بیانگر این بوده که 
در فروردین  و اردیبهشت ماه امســال بیش از ۶۰ درصد بیشتر از مدت 

مشابه پارسال وصول درآمدهای نفتی محقق شده است.
 مقایســه عملکرد وصول درآمدهای حاصل از صادرات نفت، میعانات 
گازی، گاز طبیعی، فرآورده های نفتی، محصولات پتروشــیمی در دو 
ماه امسال نسبت به پارسال نشــان می دهد وصول درآمدهای ارزی در 
فروردین ماه و اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ بیش از ۶۰ درصد بیشتر از مدت 

مشابه پارسال بوده است.

برای نمونه درآمدهای پتروشــیمی که به ســامانه نیما واریز شده در 
دو ماه نخســت پارســال ۱.۵ میلیارد دلار بود که در دو ماه امسال به ۲ 
میلیارد و ۴۵۰ میلیون دلار رســیده اســت. همچنین از ابتدای شروع 
به کار دولت سیزدهم صادرات نفت ایران نسبت به قبل افزایش یافته و 
آنطور که جواد اوجی وزیر نفت اعلام کرده تا به امروز پول نفت فروخته 

شده در سررسیدهای خود وصول شده است.
به گفته وی وزارت نفت از ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم توانسته 
هم زمان با افزایش دریافت پول نفت از مشــتریان خــود، قراردادهای 
جدیدی برای فروش نفت خام با سایر کشــورها منعقد کند. همچنین 
بیش از ۱۲.۵ میلیارد دلار ارز حاصل از فروش محصولات پتروشیمی به 
سامانه نیما در سال گذشــته واریز شد و اگر می خواستیم با روش دولت 

قبل به سمت فروش نفت برویم، معلوم نبود قیمت ارز چگونه بود.
وزیر نفت با بیان اینکه در ســال ۱۴۰۰ بیش از چهار برابر بیشتر وصول 
مطالبات نسبت به سال ۱۳۹۹ در بخش صادرات گاز انجام شده است، 
اظهار کرد: پارســال ۴ میلیارد دلار وصول مطالبات در بخش گاز انجام 
شــده، در حالی که این رقم در ســال ۱۳۹۹ برابر با یک میلیارد و ۲۵ 
میلیون دلار بوده است.اوجی با اشــاره به مشکلات کشورهای همسایه 
در زمینــه تأمین کالاهای اساســی بعد از تحولات روســیه و اوکراین 
گفت: خوشــبختانه با توجه به فروش خوب نفت ما، امروز ذخایر خوبی 
در زمینه کالاهای اساســی داریم؛ از ســوی دیگر با تأمین مستمر ارز 

توانستیم بازار ارز کشور را نیز کنترل کنیم.

فرش قرمز برای ایران در بازار نفت
شــرایط کلی بازار نفت ایران مطلــوب ارزیابی می شــود و آنطور که 
کارشناســان می گویند ایــران در مقابــل یک موقعیــت طلایی قرار 
دارد، محمد خطیبی نماینده ســابق ایران در اوپک در همین راســتا 
به ایســنا گفت: قیمت ها در حال افزایش اســت و به مرز ۱۲۰ دلار نیز 
نزدیک شــده ایم، علت این مســاله نیز این اســت که در بازار یک نوع 
کمبود در مورد نفت خام و فراورده احســاس می شــود و تا زمانی که 
مصرف کنندگان بزرگ به ویژه کشــورهای صنعتی که ذخایر تجاری 
و اســتراتژیک دارند از از ذخایر نفت خام و فراورده ها اســتفاده کنند، 
ناترازی در بازار وجود دارد، یعنی آنچتولیــد اکتفا نمی کند و کمبود از 

طریق ذخیره سازی ها جبران می شود.
وی با بیان اینکه طبیعتا برداشــت از ذخیره ســازی ها نمی تواند ادامه 
داشته باشد چراکهذخایر محدود هستند، به هر حال این مسائل نشان 
می دهد که در بازارهای بین المللی یک نوع وضعیت کمبود وجود دارد، 
گفت: این بازار محکم بوده و قیمت ها رو به افزایش است از طرفی تقاضا 
نیز بیشتر شــده و محدودیت ها و تحریم های روســیه فشارهایی را به 
روسیه وارد کرده که شرایط بازار را تغییر داده است بنابراین این مسائل 
در کنار افزایش تقاضای جهانی بازار را قوی کرده اســت همچنین باید 

توجه داشت که بازار تاحدودی با کمبود نیز مواجه است.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی با تاکید بر اینکه شرایط فعلی بازار نفت 
مطلوب و مناسب است، تصریح کرد: فروشندگان می توانند به خوبی از 
این بازار استفاده کننند و شرایط برای ایران نیز مطلوب است. در بازاری 
که مستحکم است و نســبتا کمبودهایی نیز به چشــم می خورد ایران 
می تواند از پتانسیل های خود استفاده کند و نفت بیشتری را به فروش 
برساند، نمی توان گفت تحریم ها برداشته شده و یا تحریم ها اثری ندارد 
به هرحال همچنان شرایط تحریمی وجود دارد و اثرات خود را می گذارد 
اما در بازاری که مصرف کننــدگان نیازهای خود را به ســختی تامین 
می کننند فرصت فروش بیشــتر نفت برای ایران فراهم شــده است.به 
گفته خطیبی مجموع شرایط بیانگر این است که موقعیت برای ایران در 
حال بهبود است، کشــورهای زیادی ظرفیت مازاد ندارند و کشورهایی 
که ظرفیت مازاد دارند بســیار محدود هستند که مهم ترین آن ها ایران 
است و این موضوع از کسی پوشیده نیست و باتوجه به اینکه تحریم های 
اعمال شده تنها از سوی آمریکا بودهو اروپا نقشی در این مساله نداشته 

است شرایط خوبی برای ایران وجود دارد.
وی اظهار کرد: در این بازار عرضه به شدت در تنگنا قرار گرفته و در این 
شرایط کشوری مانند ایران می تواند از این فرصت استفاده کند و نفت 

بیشتری را به فروش برساند.

نیرو

مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران با بیان 
اینکه اســتفاده از نیروهای بومی با توجه به طرح هایی 
که در اســتان ها در حوزه نفت و گاز اجرا می شــود از 
اولویت های مهم شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران 
است، گفت: ۷۸ درصد نیروهای شــاغل در شرکت ها 
و طرح های حوزه نفت و گاز ایلام نیروی بومی اســتان 

هستند.
مهدی حیدری در نشست با اســتاندار ایلام و در جمع 
مدیران حــوزه نفت و گاز اســتان، اظهار داشــت: در 
سفر به اســتان از بخش های مختلف حوزه نفت و گاز 
استان ایلام بازدید می شود، استان ایلام در طول دفاع 
مقدس با رشــادت ها و فداکاری هایی در مقابل رژیم 

بعثی داشته است بسیار خاطره انگیز است.
وی با بیان اینکه مردم ایلام همــواره در صحنه و غیور 
و دلاور هســتند، یادآور شد: اســتان ایلام یک استان 
اســتراتژیک به لحاظ منابــع نفــت و گاز و همچنین 

مرز مشترک با کشــور عراق اســت و یکی 
از ظرفیــت های مهــم این اســتان اربعین 
حسینی است که ما ملکلف هســتیم با این 
ویژگی های قــدم های مثبتی در راســتای  
ارائه خدمات به مردم و رونــق اقتصادی در 

استان برداریم.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطــق مرکزی 

ایران یادآور شد: تلاش می شود در این سفرها با دیدار 
با مسوولان استانی و شهرســتان و نمایندگان محترم 
مجلس شورای اسلامی در اســتان در راستای توسعه 
و تحول حوزه نفــت و گاز در این اســتان فعالیت های 

بزرگی انجام شود.
حیدری با اشــاره به اینکه گســتره ۱۶ اســتانی این 
شــرکت و منابع قابل توســعه و ظرفیت های مهم این 
استان ها بارقه امیدی برای کشــور و مردم است، ابراز 
کرد: مصرف گاز کشور الان در ابتدای تابستان به اندازه 

مصرف زمســتان اســت، گاز یک محصول 
استراتژیک است که و این شــرکت به قوت 
قلب مسئولانی اســتان اقدام به اجرای طرح 

های توسعه کرده است.
وی اضافه کرد: اســتان ایــلام دارای منابع 
عظیم نفت و گاز است و طرح هایی در استان 
در حال اجراست و بخشــی از طرح ها نیز در 
حال توسعه اســت که فرصتی برای رونق اقتصادی و 
ایجاد اشــتغال و  رفع عقب ماندگی های استان خواهد 
بود.مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکــزی ایران 
ادامه داد: ۷۸ درصد نیروهای شــاغل در این شــرکت 
ها و طرح های اجرایــی در حوزه نفــت و گاز، نیروی 
های بومی استان که نشــان دهند ظرفیت های استان 
اســت و این نگاه در مجموعه در استای بومی گزینی و 
اشتغال به کار نیروهای بومی وجود دارد و برای جذب 
نیروهای بومی تلاش می شود که فرایند شفاف سازی 

استفاده شــود.وی تصریح کرد: از ۲۵۰ پیمانکار فعال 
۱۰۰ پیمانکار بومی در اســتان وجود دارد که بســیار 

امیدوارکننده و رضایت بخش است.
حیدری بــا بیان اینکه اســتفاده از نیروهــای بومی با 
توجه به طرح هایی که در استان ها در حوزه نفت و گاز 
اجرا می شــود از اولویت های مهم شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران است، ابراز کرد: شرکت های نفت مناطق 
مرکزی ایران اولین شــرکتی است که در حوزه محیط 
زیست وارد عمل شده و  در راستای جمع آوری گازهای 
چاه های استان با توجه به ایجاد استغالی که هم دارند 
در حال فعالیت است.وی با اشــاره به استقرار شرکت و 
نفت و گاز در استان خاطرنشــان کرد: هیچ اصراری بر 
اینکه چه شــرکتی در کجا باشــد نداریم، ما ملکف به 
اجرای  ابلاغات و دســتورات از بالا هســتیم، کار ما در 
حوزه اجراست و تصمیم گیری در این حوزه مربوط به 

مدیران و مسوولان کشوری است.

 رئیس اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده های نفتی با 
اشاره به اینکه کشــور صادرکننده محموله ۵۰۰ هزار 
لیتری بنزین به افغانســتان مشــخص نیست، گفت: 
تاکنون از ورود هیچ محموله بنزین ایران به افغانستان 
جلوگیری نشده و ممکن است این محموله برای کشور 
دیگری باشد که از مســیر ایران به افغانستان ترانزیت 
شده است.مسئولان اداره استاندارد نیمروز افغانستان 
اعلام کرده اند که از وارد شــدن ۵۰۰ هزار لیتر بنزین 
بی کیفیت به کشــور جلوگیــری کردند.این موضوع 
باعث شده تا برخی در فضای مجازی از ممانعت واردات 

بنزین ایران به افغانستان صحبت کنند بدون 
آنکه بدانند این بنزین برای ایران است و یا از 

مسیر خاک ایران ترانزیت شده است.
همچنیــن همین منتقــدان، ســناریوی 
خــود را بــر مبنای همــان یک خــط خبر 
افغانســتان تکمیل کرده انــد و تاکید دارند 
که دلیل جلوگیــری از واردات بنزین ایران 

به افغانســتان، حضور بنزین ارزان روسیه و دامپینگ 
این کشــور در بازار افغانســتان اســت.در این زمینه 
رئیس اتحادیــه صادرکننــدگان فرآروده های نفتی 

ایران در گفت و گــو با ایرنا بیــان کرد که تا 
کنون افغانســتان هیچ کدام از محموله های 
بنزین ایران را برگشــت نزده است.وی ادامه 
داد: اینکه این بنزین برای کدام کشــور است 
هنوز مشــخص نیست و شــاید بنزین عراق 
باشد که از مســیر خاکی ایران به افغانستان 
ترانزیت شــده است.ســید حمید حسینی 
با اشــاره به اینکه با روی کار آمدن حکومت جدید در 
افغانستان، بخشی از افراد حاضر در مناسبات اقتصادی 
این کشــور تغییر کرده اند، گفت: از همین رو در بعضی 

موارد ناهماهنگی هایی اتفاق افتاده است. به طور مثال 
در یک مورد در مرز ماهیرود، محموله ای که توسط یک 
تاجر افغان خریده شده بود و دیگر متعلق به ایران نبود، 
متوقف شد و بعد از پرداخت جریمه، محموله به داخل 
خاک افغانســتان رفت.در حالی که دولت سیزدهم به 
دنبال توسعه روابط اقتصادی و دیپلماسی نفتی در بین 
کشورهای همسایه است، بااین حال منتقدان که خود 
از مســببان وضع موجود در دولت قبل بوده اند، هر روز 
به بهانه هــای مختلف در فضای مجازی به زیر ســوال 

بردن دستاوردهای دولت سیزدهم می پردازند.

نفت

بنزین

خریدار  دفتر مطالعــات زیربنایی مرکز 
پژوهش های مجلس شــورای اسلامی طی 
گزارشی به بررسی تأثیر استخراج رمزارز بر 

پایداری شبکه برق ایران پرداخت.
به نقــل از روابــط عمومی مرکــز پژوهش 
های مجلس شورای اســلامی، در چکیده 
این گــزارش آمــده: آنچــه از اســتخراج 
رمزارزهای انرژی بر در ایران مطرح شــده و 
موضوع سیاستگذاری قرارگرفته مربوط به 
استخراج بیت کوین بوده است. همچنین، 
بزرگ ترین خطری که مدنظر سیاستگذار 
بوده آسیب به پایداری شــبکه برق کشور 
بوده اســت. در این راستا مصرف غیرمجاز با 

برخورد قضایی روبه رو شده است.
در این گزارش تصریح شده: تاکنون بیشتر 
کشــفیات در حوزه رمزارز بیت کوین بوده 
اســت. از ابتدای شــروع طرح برخــورد با 
اســتخراج کنندگان بدون مجوز از ســال 
۱۳۹۸ تا ســال ۱۴۰۰، مجموع کشــف و 
شناسایی دستگاه های غیرمجاز استخراج 
رمزارز به ۲۲۱ هزار و ۱۶۳ دســتگاه رسیده 
اســت که توان مصرفی آنها معــادل ۶۲۱ 
مگاوات بوده اســت. البته این دستگاه های 
غیرمجاز اســتخراج رمــزارز در زمان های 
مختلف کشف شده اســت و همه آنها بطور 
همزمان در شــبکه بــرق فعال نبــوده اند. 
صریح ترین اقدام کشــور در سیاستگذاری 
اســتخراج رمزارزهــا، وضــع ممنوعیت 
استخراج رمزارز در کشور در تابستان سال 

۱۴۰۰ بود.

در بخش دیگــر این گزارش آمــده: اما این 
سیاســت عملًا شکســت خورده محسوب 
می شود، زیرا تراهَش مطلق ماهانه ایران در 
شبکه بیتکوین از ۶/۹۴ میلیون تراهَش در 
تاریخ دهم اریبهشــت ۱۴۰۰ تنها به ۳/۷۵ 
میلیون تراهَش در دهم مــرداد ۱۴۰۰ )با 
گذشت یک ماه و ده روز از دستور قطع برق 
مزارع اســتخراج رمزارز( رسید. یعنی بیش 
از نیمی از استخراج کنندگان رمزارز بدون 
توجه به دستور دولت و قطعی برق مشغول 

اســتخراج رمزارز بوده اند. توان مصرف برق 
این اســتخراج کنندگان در بدبینانه ترین 
حالت کمتــر از ۸۰۰ مگاوات ســاعت بوده 
است. درحالی که کســری تراز شبکه برق 
کشور بیش از ۱۰ هزار مگاوات ساعت بوده 
اســت. در بدبینانه ترین حالت کمتر از ۱۰ 
درصد از کسری برق کشــور را می توان به 

استخراج رمزارز نسبت داد.
در این گزارش ذکر شــده: اما خطر جدی تر 
که نیازمند اتخاذ راه حل است، ضعف کشور 

در اعمال سیاست های ســلبی و ایجابی در 
حوزه اســتخراج رمزارز اســت. به نظر می 
رسد خطر اصلی ناشی از گسترش استخراج 
رمزارزهایی مانند اتریوم در منازل شخصی 
است. استخراج رمزارز بیت کوین در مزارع 
بزرگ و با تجهیزاتی که مصرف محسوس و 
با قابلیت ردیابی و کشــف بالاتر دارند انجام 
می شــود اما مجموع مصرف برق در منازل 
شــخصی برای اســتخراج اتریوم احتمالاً 
کمتــر از ۱۲ مگاوات هســت. اســتخراج 

رمزارزهایی شــبیه اتریوم بــه مصرف برق 
کمتر و البته به تجهیــزات گران قیمت تر و 
با ارزبری بالاتری نیــاز دارد و از همه مهم تر 
ردیابی آن سخت تر است و می تواند موجب 
افزایش غیر قابل کنترل مصرف برق خانگی 

شود.
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس بیان 
شــده: رفع تهدیدها هم زمان با استفاده از 
فرصت های فناورانه پیش رو نیازمند اتخاذ 
چارچوب مقرراتی شــفاف برای نظارت بر 
هرگونه تولید و اســتخراج دارایی دفتر کل 
توزیع شده در کشور است. بررسی ها نشان 
می دهد، اعمال ممنوعیت کامل استخراج 
رمزارز در کشــورمان با توان فنی و مقرراتی 
فعلی کشــور غیرممکن اســت. همچنین 
اقدام دیرهنگام در ســامان دهی استخراج 
رمزارزها مــی توانــد مقررات گــذاری و 
سیاست گذاری این حوزه را با موانع عمده ای 

مواجه کند.
در این گــزارش آمده: تاکنون اســتخراج 
رمزارزهای انرژی بر در کشــورمان مطرح 
بوده اســت اما همه انواع استخراج رمزارزها 
انرژی را به هدر نمی دهند. انواع جدیدی از 
اســتخراج رمزارزها در حال توسعه هستند 
که یک فعالیت اقتصادی معمولی مثلًا ارائه 
فضای ذخیره ســازی محتوا یــا ارائه توان 
رایانشــی برای فعالیت های مفیــد مانند 
واقعیت افــزوده و اداره محیط های مجازی 
یا متاورس را به میدان رقابت استخراج وارد 

می کنند.

بومیگزینیاولویتحوزهنفتوگازدراستانهاست

افغانستانهیچمحمولهبنزینایرانرابرگشتنزدهاست

رئیس حوضه رودخانه کرخه و مرزی غرب:

ضرورتاقناعافکارعمومیبرایچالشهایآب
خریدار   رئیس حوضــه رودخانه کرخه 
و مرزی غــرب گفت: ضروری اســت همه 
دســتگاه های اجرایی اقناع ســازی افکار 
عمومی را یکی از رســالت های خود دانسته 

و از شفافیت لازم برخوردار باشند.
»شــاهپور رجایی« افزود: نیاز است در باره 
وضعیت منابع آب اطلاع رســانی به موقع و 
دقیق صورت گیرد تا مــردم هم در جریان 
شــرایط منابع آبی قرار گیرنــد، ظرفیت ها 
و محدودیت های منابع آب تبیین شــده و 
نیز موارد تخطــی از خطوط قرمز و مرزهای 

خطر برای مردم بازگو شود.
وی ادامــه داد: لازمــه جلب مشــارکت و 
همراهی مردم، اطلاع رســانی شفاف است 
و مردم اگر اطلاعــات صحیح دریافت دارند 
و به خوبی اقناع شوند، برای مدیریت منابع 

آب همکاری خواهند داشت.
رئیس حوضه رودخانه کرخه و مرزی غرب 
خاطرنشان کرد: بخشــی از اقناع سازی هم 
از طریق پرداختن به مطالبات به حق مردم 
اســت، خیلی از مطالباتی که در این حوضه 
آبریز توســط مردم مطرح می شود به حق 
اســت. البته مردم آگاه هســتند سد کرخه 
آبی بــرای عرضه نــدارد و آن حجم اندکی 

هم کــه باقی مانده باید به مصارف شــرب و 
محیط زیست تخصیص داده شود.

رجایــی گفت: البتــه مــردم نگرانی هایی 
در باره معیشت، کشــت و کار و رزق خود و 
خســارت هایی که دیده اند دارند که گرچه 
پرداختن به ایــن مهم جــزو وظایف ذاتی 
شــرکت مدیریت منابع آب نیســت، لکن 
مردم انتظار داشــته و دارند که مســئولان 
امر مطالباتشان را تا حصول نتیجه پیگیری 
کنند. به همین  دلیل وزارت نیرو خواســته 
بهره برداران از منابــع آب را به همه مراجع 
مربوط منعکــس و در عالی ترین ســطوح 

اداری نیز پیگیری کرده است.
وی با اشــاره به عواملی که سبب شد تا سد 
کرخه در یک شرایط حجم مخزن تاریخی 
قرارگیرد، به گونه ای که در آذرماه ۱۴۰۰ به 
وضعیت هشــدار در مخزن برسد  ادامه داد: 
این شرایط سبب شــد که تراز آب دریاچه 
ســد در دهه اول مهرماه ۱۴۰۰ به پایین تر 
از تراز نرمــال رســیده و نیــروگاه از مدار 

بهره برداری خارج شود.
رئیس حوضه رودخانه کرخه و مرزی غرب 
افزود: یکــی دیگر از ترازهای شــاخص در 
بهره برداری از سد کرخه، تراز مؤثر آبگیری 

تونل دشت عباس اســت که پایین افتادن 
آب به زیر این رقــوم می تواند در تأمین آب 
شــبکه های آبیاری دشــت عبــاس، عین 
خوش و فکه استان ایلام اختلال ایجاد کند.

وی ادامه داد: نه تنها مدیران و کارشناســان 
آب کشــور، بلکــه مســئولان محلــی، 
بهره برداران و کشاورزان منطقه هم به طور 
دائم به مخزن ســد کرخــه و ورودی تونل 
آبگیر سرکشــی و شــدیداً نگــران ذخیره 
آب ســد بودند. بیش از ۳۲هــزار هکتار از 
شبکه های آبیاری ایلام در پایاب سد کرخه،  
زیر کشت پاییزه رفته بود و امرارمعاش چند 
هزار نفر به تأمین آب از ســد گره خورده بود 

و مردم حق داشــتند هم نگران باشند و هم 
مطالبه حقوق خود داشته باشند.

رجائی گفت: یکی از برنامه ها در اواخر فصل 
پاییز و نیمه اول فصل زمســتان این بود که 
آب مطمئن کشــت پاییزه دواستان ایلام و 
خوزستان تنظیم شــود که این کار به خوبی 
اتفاق افتــاد و توانســتیم هماهنگی های 
لازم بین مدیران دو اســتان در بخش آب و 

کشاورزی ایجاد کنیم.
رئیس حوزه رودخانــه کرخه و مرزی غرب 
خاطرنشــان کــرد: همراهــی و همکاری 
مسئولان  و کشاورزان دو اســتان و تدابیر 
کارشناسی اتخاذ شــده باعث شد کمترین 
خسارت به کشــت در هر دو اســتان وارد 
شود. اگرچه خســارت وارده به بخش هایی 
از دشت آزادگان استان خوزستان قابل انکار 
نیســت و وزارتخانه های جهاد کشــاورزی 
و نیــرو و اســتانداری خوزســتان مجدانه 
پیگیــر اخذ مجوزهــای قانونــی و جبران 
بخشی از خســارت وارده به زارعین هستند 
و امیدواریم این مطالبــه مردم هم به زودی 
عملیاتــی شــود.وی ادامــه داد: بنابراین 
نخســتین تمرکز ما از آذرماه روی مدیریت 
مخزن بود، به وجهی که تأمین آب کشــت 

پاییزه انجام شود اما با ورود به فصل زمستان 
و پیش بینی عدم تحقق منابع آب موردنیاز 
بر اســاس برنامه هایی که داده بودیم، باعث 
شــد تا در همان مقطــع زمانی به ســراغ 

مدیریت مخزن برای فصل تابستان برویم.
رئیس حوضه کرخه و  مــرزی غرب افزود: 
در این بــاره مکاتبــات و پیگیری های لازم 
و اعلام پتانســیل منابــع آبی بــه مراجع 
مسئول بخصوص اســتانداران استان های 
واقع در حوضه کرخه  انجام و درخواســت 
شــد اعمال ممنوعیت یا محدودیت کشت 
تابستانه در کارگروه های استانی سازگاری 
با کم آبی طــرح موضــوع و تصمیم گیری 
شود که مصوبات  لازم در ســطح استانی و 
ملــی اخذ شــد.رجایی خاطرنشــان کرد: 
بلافاصله پــس از اخذ مصوبــات موردنظر، 
اطلاع رســانی های لازم  انجام شد هرچند 
هنوز باید اقناع ســازی افکار عمومی توسط 
همه دســتگاه های ذی ربط انجام شــود تا 
مردم هم با شــفافیت وضع موجود حوضه 
و منابع آبــی و پیامدهایی کــه می تواند در 
صــورت تخطی از ایــن مصوبه ها داشــته 
باشــد آگاهی یابند تا به یک اقناع برسند و 

همکاری داشته باشند.
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عضو شورای شهر تهران:
اغلبساختمانهایناایمندولتیهستند

عضو شورای شهر تهران گفت: اگر به لیست ساختمان های ناایمن نگاه 
کنیم متوجه می شویم اکثر ساختمان های نا ایمن دولتی هستند.

ناصر امانی، در تذکر پیش از دستور شــصت و هفتمین جلسه شورای 
اســلامی شــهر تهران با بیان اینکه موضوع ســاختمان های نا ایمن 
در دســتور کار قرار گرفته شده اســت، افزود: اگر به لیستی که منتشر 
شده اســت نگاه کنید متوجه می شوید اغلب ســاختمان ها مرتبط با 

ساختمان های دولتی، مراکز آموزشی و بیمارستانها است.
وی ادامه داد: در کنار ســاختمان های بلند باید ساختمان های فرسوده 
را نیز مدنظر قرار داد زیرا این ساختمان ها در معرض خطر و آسیب های 

فوری هستند.
عضو شــورای شــهر تهران با بیان اینکه ســاختمان های بلند مرتبه و 
فرسوده همگی در معرض خطر هستند، گفت: شعار اصلی ما در شورای 

شهر تهران توجه به مناطق کم برخوردار بوده است.
وی ادامه داد: ما باید بدانیم برنامه ما در شــورای شهر تهران برای بافت 
فرســوده چیســت بنده به عنوان عضو شورای شــهر تهران باید بدانم 
شــهرداری تهران برای انجام برنامه های خود در رابطه با بافت فرسوده 

چه اقداماتی انجام داده است.

سرپرست سازمان نظام مهندسی در جلسه شورای شهر تهران:
ساختمانمتروپلبدوناخذپروانهساختهشد

 سرپرست ســازمان نظام مهندسی ســاختمانی کشــور با بیان اینکه 
ساختمان مترو پل به شکل عجیبی ساخته شد، گفت: یکی از اقدامات 
مهم مالک ســاختمان این بود که این طرح بدون اخذ پروانه شــروع به 

ساخت شد.
 حمزه شکیب روز سه شنبه در شصت و هفتمین جلسه شورای اسلامی 
شــهر تهران با بیان اینکه ســاختمان مترو پل یکــی از عجیب ترین 
طرح های ســاختمان در ســال های اخیر بود، گفت: در زمان ساخت 
این ساختمان ســازمان نظام مهندســی در جریان کار نبوده و اگر این 
ساختمان به بهره برداری می رسید تعداد بیشتری از شهروندان ممکن 

بود جان خود را از دست بدهند.
وی اظهار کرد: قدرت مالک موجب شد که هیچ نهاد و سازمانی نظارت 
فنی و مهندسی روی نحوه ساخته نداشته باشــند و حتی مالک زمانی 
که مجوز ســاخت در ۹ طبقه را گرفــت اضافه اقدام به ســاخت چند 
طبقه کرد و همچنین معاون شهرسازی شــهرداری آنجا اعلام کرد که 
هیچ پرونده ای در این خصوص وجود ندارد.سرپرســت سازمان نظام 
مهندسی ســاختمانی کشور تاکید کرد: مقررات ســاخت و ساز بسیار 
پیچیده اســت و با توجه به وجود منطقه آزاد کــه قانون در آن پیگیری 

نشده، سازمان نظام مهندسی در آن به طور رسمی ورود نکرده است.
وی با اشاره به ساختمان پلاسکو و عدم نگهداری درست آن اظهار کرد: 
در سال ۹۲ نگهداشت این ســاختمان ها به عنوان قانون تصویب شده 
و هیچ الزامات قانونی برای آن اجرا نشــده و هزار ســاختمان بالای ۱۲ 
طبقه در تهران داریم و متاســفانه نگهداری نمی شود و الزامات اجرایی 
ندارد و اگر مبحث ۲۲ رعایت شــده بود ســاختمان پلاسکو را هنوز در 

اختیار داشتیم.

شــکیب ادامه داد: باید برای چند ســاختمان به صورت نمونه نقشــه 
معماری، ســازه ای و تاسیســات مکانیکی و مکانیزم فروریزی را تهیه 
کنیم تا ببینیم در صورت بروز حادثه، چه میزان از ســاختمان فرو می 
ریزد. این مکانیزم باید در اختیار آتش نشانی قرار بگیرد و به آنها آموزش 
داده شــود.وی با بیان اینکه این امر هنوز محقق نشده گفت: می توانیم 
دنبال کنیم که این طرح اجرایی شود و ساختمان های بلندمتربه ملزم 

به اجرای آن شود.
سرپرســت ســازمان نظام مهندســی با بیان اینکه بیش از دو میلیون 
مسکن مهر ساخته و به لحاظ کمیتی کار بزرگی در دنیا انجام شد گفت: 
کاش از لحاظ کیفیتی نیز این اتفاق می افتاد، در مسکن ملی نیز همین 

اتفاق می افتد و باز هم از کیفیت غافل می شویم.
وی با بیان اینکه ۳۰ درصد هزینه صرف ساخت و ساز می شود افزود: در 
زلزله ها ۷۰ دصد هزینه ها که شــامل تاسیسات است از بین می رود، ما 
علم و دانش را داریم و هزینه چندانی نیز نمی خواهد و باید در این زمینه 
کار شود تا بتوانیم تاسیسات را داشــته باشیم. ما که می دانیم در کشور 

زلزله خیزی هستیم چرا نباید این سازه ها را حفظ کنیم.
به گفته شــکیب، باید از این شــرایط درس بگیریــم و کیفیت ها را که 
دانش و تــوان آن را داریم افزایــش دهیم حتی اگــر ۱۰ درصد کمتر 
بسازیم. باید عمر مفید ۱۰۰ ساله ساختمان ها را داشته باشیم و بعد از 

آن نیز بتوانیم آن را بازسازی و تعمیر کنیم.
وی در خصوص مطرح شدن پیشــنهاد کاهش ریسک خطر در تهران 
تاکید کرد: تمام الگوریتم آن در گذشــته تهیه شد اما به دلیل تغییرات 
مدیریتی به نتیجه نرسید متاســفانه دانش ما پیاده سازی نمی شود و 
یکی از علل اصلی آن این است که نظام درون سازمانی و برون سازمانی 
رعایت نمی شود.سرپرست ســازمان نظام مهندسی در پاسخ به سوال 
چمران در خصــوص مقاومت زمیــن متروپل آبادان نیــز گفت: هنوز 
بررسی دقیق انجام نشده اما قضاوت ها اینگونه اســت که از نوع سه به 
سمت نرم باشد و آب های سطحی در آن بالاست اگر قرار است طراحی 
شود امکان پذیر است و ســاختمان های بلندتر نیز می توان ساخت اما 

می توان الزامات ساخت و ساز را در فونداسیون آن اجرایی کرد.
وی افزود: باید فونداسیون گسترده باشد و نیاز به شمع نیز داشته است 

و هنوز اطلاع دقیقی نداریم که رعایت شده یا خیر.
شکیب تاکید کرد: تعداد کســانی که صلاحیت ندارند و وارد ساخت و 

ساز شدند کم نیست و باید اصلاحات صورت بگیرد.
وی گفت: پلاسکو نماد بلندمرتبه در کشور بود اما متاسفانه به علت عدم 
نگهداری درست فرو ریخت یک هزار ســاختمان بلند در تهران وجود 
دارد که نگهداری درســتی از آن نمی شــود و الزامات اجرایی هم برای 
آن وجود ندارد.سرپرســت سازمان نظام مهندســی کشور در پاسخ به 
سوالات اعضای شورای شهر اظهار کرد: تعداد ساختمان های نا ایمن و 

پرخطر بسیار بیشتر از این لیست های مطرح شده است.
وی افزود: بــه عنوان مثال در یکی از اســتانهای ایــران تخلفات آنقدر 
زیاد اســت که ۱۲۰ درصــد از پروانه های صادره در کمیســیون ماده 
۱۰۰ می آیــد یعنی آنقــدر تخلف مقــرون به صرفه اســت که پس از 
اجرای کمیســیون ماده ۱۰۰ دوباره تخلف صــورت گرفته و پرونده به 

کمیسیون ماده ۱۰۰ می رود.
شکیب تاکید کرد: ما متولی شناســایی ساختمان های نا ایمن نیستیم 
بلکه شهرداری ها متولی هستند و ســازمان نظام مهندسی نمی تواند 
وارد ســاختمان های ناایمن شــود و فقط تخلفات ســاخت و سازها را 

مشخص می کند.

شهر

وزیر آموزش و پرورش گفت: مانــع اصلی عدم تحقق 
اهداف نظام تعلیم و تربیت کنکور است.

 یوســف نوری وزیر آموزش و پرورش در سفر به استان 
خراسان شمالی و در جمع فرهنگیان این استان گفت: 
مانع اصلی عدم تحقــق اهداف نظام تعلیــم و تربیت 

کنکور است.
نوری با اشــاره به تلاش های ۱۰ ماهه دولت سیزدهم 
برای توسعه و آبادانی کشور خصوصاً در استان خراسان 
شــمالی گفت: با موافقت دولــت و حمایت و همراهی 
مجلس و شــورای نگهبــان برای تصویــب طرح رتبه 
بندی معلمان ۳۸ هزار میلیارد تومــان اعتبار مصوب 

شده است.
وی با اشــاره به اجرای ســند تحول اظهار کرد: سند 

تحول یک ســند درون ســازمانی نیست و 
همه دستگاه ها، ســازمان ها و نهادها باید به 
آموزش و پرورش در اجرای این ســند کمک 
کنند و به زمان برای اجرایی شــدن ســند 

تحول نیاز داریم.
نوری افزود: ســند تحول بنیادیــن در نظام 
برنامه ریزی جز اســناد تحولی مهم آموزش 

و پرورش است که اصل موضوع سند تحول، یکپارچگی 
آن اســت و اجرای یکپارچه آن، بســیار دارای اهمیت 
اســت، لذا در مدارس باید به طور یکپارچه و تدریجی 
اجرا شــود تا تحول ایجاد شــود و در هنــگام اجرا به 

مصادیق تحول باید توجه ویژه شود.
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به اینکه در برنامه های 

آموزشــی باید تغییراتی ایجاد شــود که به 
طور مثال می تــوان به افــزودن بازی های 
گروهی اشــاره کــرد، اظهار کــرد: آموزش 
و پرورش به دنبال تربیــت عنصری مؤثر در 
جامعه دانش بنیان اســت و این هدف فقط 
در آموزش و پــرورش محقق می شــود، اما 
مانع اصلــی عدم تحقق اهــداف نظام تعلیم 
و تربیت؛ کنکور اســت.وزیر آموزش و پــرورش ادامه 
داد: در مقاطع ابتدایی و متوســطه اول باید در آموزش 
دانش آموزان خلاقیت به کار گرفته شود تا ارتقا سطح 
آموزش را داشته باشــیم، به عنوان مثال باید شرایط و 
زمان فعالیت دانش آموزان ســنجیده شود تا کیفیت 
کار بالا رود.نوری با اشاره به پیشرفت خراسان شمالی 

در زمینه تعلیم و تربیت گفت: در خراســان شــمالی، 
کاربرد خلاقیت ها در امر آموزش و پرورش بسیار خوب 
و چشمگیر بوده اســت و به همت و تلاش دبیران این 
استان، شاخص های آموزشی بســیار خوب رشد پیدا 
کرد که این موضوع ســبب امیدواری به آینده استان 

است.
نوری با بیان اینکه طرح تغذیه رایــگان دانش آموزان 
مناطق محروم، طرح بســیار مهمی بود و به هیچ وجه 
نباید قطع می شــد، اظهار کرد: طــرح تغذیه رایگان 
دانش آمــوزان کــم بضاعت بــه صــورت پایلوت در 
اســتان های البرز و سیستان و بلوچســتان آغاز شده 
اســت و در ســال تحصیلی جدید در تمام کشور اجرا 

خواهد شد.

وزیر

خریدار  رئیــس قوه قضاییــه از آمادگی 
دســتگاه قضا برای هم اندیشــی با اعضای 
هیئت منصفه جرایم سیاســی و مطبوعاتی 
در راســتای اصلاح قوانین خبر داد و گفت: 
اصلاح قانــون مطبوعات در زمــان حاضر 
مبتنی بر شرایط و مقتضیات زمان، ضروری 

است.
به گــزارش مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاســلام والمســلمین غلامحسین 
محســنی اژه ای در نشست با اعضای هیئت 
منصفه سیاسی و مطبوعاتی، ضمن تبیین 
و تشــریح نقــش و تأثیرگذاری رســانه ها 
بر حوزه هــای مختلف زیســت اجتماعی، 
سیاســی و فرهنگی و عملکرد رســانه های 
نوینی که ســبب تحول در جنگ روایت ها 
شــده اند، افزود: امروز تأثیرگذاری رسانه ها 
در شــوؤن مختلــف زندگــی و مســائل 
حکمرانی، برجسته اســت و از سویی دیگر، 
پیوســته شــاهد تحول در حوزه رســانه و 
ابزارهای مرتبط با آن هســتیم بنابراین ما 

نیز نیازمند تحول در این مقوله هستیم.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره به اصل ۲۴ 
قانون اساسی، ناظر بر آزادی بیان نشریات و 
مطبوعات مگر آن که مخل به مبانی اسلام 
یا حقوق عمومی  باشد همچنین اصل ۱۶۸ 
قانون مزبــور، ناظر بر رســیدگی به جرایم 
سیاســی و مطبوعاتی به صــورت علنی و با 
حضور هیئت منصفه، گفــت: از اول انقلاب 
در قانون مطبوعات اصلاحــات و تغییراتی 
لحاظ شــده اســت و انجام این اصلاحات 
در زمــان حاضر نیــز مبتنی بر شــرایط و 

مقتضیات زمان، ضروری به نظر می رسد.
رئیس عدلیه ضمن یــادآوری این مهم که 
دســتگاه قضایی نمی توانــد از اجرای مفاد 
و حکم قانــون تخطی کنــد، تصریح کرد: 
قــوه قضاییه آمادگــی دارد که بــا اعضای 
هیئت منصفه جرایم سیاســی و مطبوعاتی 
و ســایر نخبگان ایــن حوزه در راســتای 
اصــلاح قوانین مربوطــه، تصحیح روش ها 
و ارائــه آموزش های به روز، نشســت های 
هم اندیشــی و تخصصی برگــزار کند تا در 
زمینه اختلاف نظرها و نــکات و نقاط دارای 
ابهام به جمع بندی و اشــتراک نظر و عمل 

نائل شویم.
رئیس قــوه قضاییــه اظهارداشــت: بدون 
تردید در قبال مســائل و موضوعاتی مانند 
مقوله های رســانه ای، فرهنگی، سینمایی 
و مقوله های مشــابه، اختلاف دیدگاه و نظر 
وجود دارد؛ امــا آن  چیزی که ملاک و معیار 

اســت، اجرای قانــون و عمل به آن اســت 
بنابراین چنانچــه هیئت منصفــه جرایم 
سیاســی و مطبوعاتــی یا هیئــت قضایی 
رســیدگی کننده به جرایم مزبــور، وقوع 
جرمی را محرز دانســت باید بــدون توجه 
و مدخلیــت دیدگاه هــای بعضــاً متفاوت 
موجود، موضوع را تعقیب و رسیدگی کند.   

معیار قانون است
»بر اساس فتوای شــما نظر هیئت منصفه 
بــر رأی قاضــی، رجحــان دارد یــا اینکه 
دیــدگاه هیئت منصفه یک نظر مشــورتی 
است؟« این ســؤالی بود که در این نشست 
یکی از اعضــای هیئت منصفه سیاســی و 
مطبوعاتــی از رئیس قوه قضاییــه  مطرح 
کرد و قاضی القضات خطــاب به او گفت: در 
مورد این نکته که تعبیر به فتوا کردید، باید 
بگویم که من صاحب فتوا نیســتم و فتوا هم 
نمی دهم؛ ملاک و معیار ما باید قانون باشد؛ 
البته ممکن اســت این موضوع مطرح شود 
که نیاز به اصــلاح قانون وجــود دارد، این 
مبحــث جداگانه ای اســت؛ چنانچه روزی 
اصلاح قانون لازم بود و این مهم انجام شــد، 
کمااینکــه پیش تر نیز این اتفــاق رخ داده، 
آنگاه بر مبنای قانون جدید و اصلاح شــده، 

عمل می کنیم.   
محســنی اژه ای بــا اشــاره بــه وظایف و 
مسئولیت های قانونی اعضای هیئت منصفه 
مطبوعات همچنین قضات رسیدگی کننده 

به جرایم سیاسی و مطبوعاتی، تصریح کرد: 
فهم قانون، تشخیص موضوع، انطباق حکم 
با موضــوع و توجه به مســتندات و مدارک 
اثبات  کننده جــرم از ملزومات و ضروریات 
امر خطیر قضاوت است؛ اعتنا و التفات تمام 
و کمال به این شــاخصه ها در رسیدگی به 
جرایم سیاســی و مطبوعاتی نیز از اهمیت 

بالایی برخوردار است. 
رئیس قوه قضاییه با اشــاره بــه جنگ نرم 
و ترکیبی دشــمن علیه کشــور و مردم ما و 
انقلاب اسلامی، اظهار داشت: نحوه مواجهه 
و برخورد با مســائل و معضــلات فرهنگی 
متفاوت از رســیدگی بــه ســایر جرایم و 
تخلفات مانندسرقت اســت؛ ما در دستگاه 
قضایی به این مهم التفــات و عنایت داریم 
و اقدامات مقتضی را در این راســتا ترتیب 

داده ایم.    
رئیس عدلیه با تاکید بــر اینکه قوه قضاییه 
طبق قانون اساســی و قانون موضوعه باید 
مأمن و ملجاء و مرجع تظلم خواهی همگان 
باشــد، خطاب به اعضای هیئــت منصفه 
رسیدگی به جرایم سیاســی و مطبوعاتی 
اظهار داشــت: اگر فردی، همــراه انقلاب 
نبود و شــکایت کرد، ما نباید بگوییم به آن 
شــکایت رســیدگی نمی کنیم؛ یا بالعکس 
اگر کسی همراه انقلاب بود و جرمی مرتکب 
شد، نباید چشم پوشــی کرد زیرا این خلاف 
انصاف و قانون و عدل اســت؛ البته چنانچه 
موضوعی قابل تخفیــف و تعلیق بود باید بر 

مبنای ترتیبات و پیش بینــی قانونی، این 
موارد تخفیف و تعلیق مجازات لحاظ شود.

احکام و قوانین مربوط به عرصه رسانه 
و مطبوعات نیازمند اصلاح است

پیش از ســخنان رئیــس قــوه قضائیه در 
این نشســت، حجت الاســلام والمسلمین 
رحیمیان رئیس هیئت منصفه سیاســی و 
مطبوعاتی با اشاره به تغییر و تحولات عرصه 
رسانه در سالیان و دهه های گذشته، احکام 
و قوانین مربوط به عرصه رسانه و مطبوعات 
را نیازمند اصلاح دانست و گفت: در گذشته 
فقط روزنامه ها و مجلات، مصداق رســانه 
بودند اما امروز این مفهوم بســیار گسترده 
شــده و شــاهد هســتیم که گاهی نقش 
تابلوها و بیلبوردهای خیابانی و بزرگراهی، 
فراگیرتــر و نافذتر از رســانه های معمولی 

است.

همه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی 
کشور بدون استثنا با حضور هیئت 

منصفه تشکیل می شود
ناصر ســراج نماینده رئیس قوه قضاییه در 
تعیین اعضــای هیئت منصفه سیاســی و 
مطبوعاتی گفت: اکنــون همه دادگاه های 
سیاسی و مطبوعاتی کشــور بدون استثنا با 

حضور هیئت منصفه تشکیل می شود.
ســراج مواردی که رأی قاضی خلاف رأی 
برائت یــا مجرمیت هیئت منصفــه بوده را 

انگشت شمار و بسیار معدود دانست و گفت: 
مادامی که قانون فعلی وجود داشــته باشد، 
قضات موظف هســتند طبــق قانون حکم 
دهند و طبیعی اســت که اگر قانون اصلاح 
شــود قضات نیز تابع قانون جدید خواهند 

بود.
وی با بیــان اینکه در نتیجــه انتخابات مهر 
ماه سال ۱۴۰۱، تعداد ۴۴۱ نفر به عضویت 
هیئت منصفه سیاسی و مطبوعاتی سراسر 
کشــور در آمدنــد، افزود: اعضــای هیئت 
منصفه سیاســی و مطبوعاتی در تهران ۲۱ 

نفر و در سایر استان ها ۱۴ نفر است.
علیرضا ســربخش نیز در این جلسه با بیان 
اینکه مرحوم آیت الله هاشــمی شاهرودی 
در دوران ریاســت خــود بر قــوه قضاییه، 
نظر هیئت منصفه را بر نظــر قاضی صائب 
می دانســت و آیت الله آملــی لاریجانی نیز 
در زمان ریاســت خود بر عدلیه، نظر هیئت 
منصفه را بــه عنوان مشــاور قاضی قلمداد 
می کرد، خواســتار آن شد که رئیس کنونی 
قوه قضاییه نیز فتوای خــود را در خصوص 
جایگاه هــای رأی هیئت منصفــه و حکم 

دادگاه بیان کند.
اکبر نصراللهی گفت: در عصر کنونی، علاوه 
بر تغییر و تحولات صــورت گرفته در منابع 
خبری، شاهد هستیم که مدل تولید، توزیع 
و انتشــار اخبار و پیام ها نیــز تغییر کرده و 
ضروری اســت که متناســب با این تغییر و 
تحول، قانون مطبوعات نیز تغییر پیدا کند 

و اصلاح شود.
وی در ادامه خواســتار آن شــد که آموزش 
ســواد رســانه ای به قضات و کارکنان قوه 
قضائیه، در اولویت امور دستگاه قضایی قرار 

داشته باشد.
احمد مومنی راد ســخنگوی هیئت منصفه 
سیاســی و مطبوعاتی نیز در این جلســه 
قانون مطبوعات را نیازمنــد تغییر و تحول 
در راســتای تحــولات رخ داده در جامعه و 
رســانه های امروزی دانســت و گفت: باید 
بررسی شود که چرا گاهی یک قاضی، رأی 
به محکومیــت فردی می دهــد که اعضای 
هیئت منصفه سیاسی و مطبوعات به اتفاق 

رأی به برائت او داده اند.
علی اکبر اشــعری قوه قضاییــه را بهترین و 
مطمئن ترین ملجأ و پناهنــگاه برای مردم 
دانست و بر ضرورت وجود علم و دانش کافی 
و تخصصــی در همه قضات بــه ویژه قضات 
رســیدگی کننده به پرونده های مطبوعاتی 

و سیاسی تاکید کرد.

کنکورمانععدمتحققاهدافنظامتعلیموتربیت

هشداربهمردمدرموردآگهیهایپیشفروشخانه
خریدار   مدیرعامــل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شــهر تهــران گفــت: آگهی های 
پیش فــروش خانه در منطقــه ۲۲ تهران با 
متری ۱۴ میلیــون تومــان، کلاهبرداری 
»تعاونی نماها« است و پروژه های مسکونی 
تعریف شــده غیرواقعی بوده و پروانه و جواز 

ساخت هم ندارند.
۱۲ سال پیش قانون ساماندهی پیش فروش 
مسکن در مجلس تصویب شد. درست قبل 
از تصویب این قانــون پروژه هایی با عنوان 
»نگین غــرب«، »شــفق« ، »مروارید« و 
غیره به مردم معرفی و پیش فروش شد، اما 
بعد چند ســال مردم متوجه شدند هر یک 
واحد به ۱۵ نفر پیش فروش شده است. این 
آشفتگی باعث شــد تا در همان موقع قانون 
پیش فروش مسکن وضع شــود. در همان 
موقع نیز تمام اموال فرد کلاهبردار مصادره 
شــد و به تصرف ســازمان املاک کشــور 

درآمد.
با این حال مدیرعامــل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شــهر تهــران، معتقد اســت که 
این اتفــاق مجدد در حال وقوع اســت و در 
چند ســال اخیر»تعاونی نماهــا« مجددا 
بــا تبلیغات گســترده و فریبنــده اقدام به 
کلاهبرداری در ســاخت و پیــش فروش 

مسکن در منطقه ۲۲ تهران دارند.

»خشــایار باقرپــور« دربــاره آگهی های 
پیش فروش خانــه در منطقــه ۲۲ تهران 
آن هم با متــری فقط ۱۴ میلیــون تومان 
بــه خبرنــگار اقتصــادی ایرنا، گفــت: در 
۴ ســال اخیــر، تعــدادی »تعاونی نمــا« 
ظهور و بــروز کردند، یک ســری معاملات 
و  صــوری  کامــلًا  مبایعه نامه هــای  و 
عجیب وغریب توســط افرادِ غیرِ ذی سمت 
به عنــوان فروشــنده و حتی نــه به عنوان 
نماینــده و وکیــل قانونی تعاونــی منعقد 

می شود.

تعریف پروژه های واهی و غیرواقعی 
در منطقه ۲۲ تهران

به گفته وی، این قراردادها با یک مبایعه نامه 
دســتی بدون کــد رهگیــری، به صورت 
غیررسمی تهیه و روی آن پروژه هایی واهی 
تعریف می شود و این در حالی است که روی 
هیچ کدام از این اراضی نیز پروانه ســاخت 
وجود ندارد و عمومــاً در منطقه ۲۲ تهران 

هستند.
وی درباره اینکه چرا ایــن پروژه های واهی 
و غیرواقعــی در ایــن منطقــه از پایتخت 
تعریف شده اســت، گفت: یکی از مهم ترین 
محل های جولان تعاونی هــا در منطقه ۲۲ 
تهران اســت. علت هم این اســت که اقبال 

عمومــی مردم بــرای پیش خریــد در این 
منطقه بیشتر اســت و این منطقه از اساس 
با ادبیاتِ پیش فروش و پذیره نویسی پروژه 
پا گرفته اســت.باقرپور ادامــه داد: اکنون 
حداکثــر سوءاســتفاده از نبــود تخصص 
اقتصادی بیــن عموم جامعه می شــود و  با 
اعداد و ارقام غیرواقعی مسکن کلاهبرداری 

صورت می گیرد.
وی در این باره گفــت: درحالی که اکنون در 
منطقه ۲۲ تهران بــه ازای هر یک مترمربع 
متراژ مفید ســهم از جواز ســاخت و قیمت 
زمین زیر ۱۵ میلیون تومان نیست، و هزینه 
ســاخت هم که با عرف منطقه ۲۲ زیر ۱۴ 
میلیون تمام نمی شــود، به این رقم اضافه 
می شود، چطور آگهی فروش خانه با متری 

۱۴ میلیون داده می شود.
مدیرعامــل اتحادیه تعاونی عمران شــهر 
تهران گفــت: مردم  با اعــداد و ارقام واقعی 
هزینه ســاخت آشــنایی ندارنــد و با خود 
می گویند درحالی که یــک واحد به قیمت  
متری ۴۰ میلیــون تومان تــا ۵۹ میلیون 
در منطقــه ۲۲ به فروش مــی رود اما پیش 
فروش خانه متری ۱۴ میلیون تومان آگهی 
می شــود. ۲۰۰ میلیــون پیش پرداخت از 
خریدار گرفته می شود ماهی ده میلیون نیز 
اقساط خرید خانه. جدیداً نیز گزینه میزان 
انتخاب مبلغ قسط ماهانه را نیز به قراردادها 
اضافه کرده اند که به هیچ وجه با منطق جور 

در نمی آید.
باقرپــور درباره نوع مشــتری گیــری این 
تعاونی نماها نیز گفت: توســل به تبلیغات 
گســترده در فضای مجازی حتی تبلیغات 
بیلبوردی دارند. از ترفند حقوقی در فرآیند 
پذیره نویسی استفاده می کنند و قراردادها 
طوری تنظیم می شــود که فرد خریدار بعد 
از اطلاع از کلاهبرداری به دلیل عبارات در 

متون دستش به جایی بند نیست.
وی اضافه کرد: این گــروه تا می توانند برای 
خود وجهه و سابقه و رزومه ایجاد می کنند؛ 
مثلًا از محل پول های جمع آوری شده زمین 
خریداری می کنند و به عنوان پروژه های در 

حال ســاخت به مردم معرفــی و برای خود 
وجاهت تعیین می کنند. 

شیب تورم بازار مسکن کمتر از سایر 
بازارهاست

باقرپور گفت: در جایــگاه نظارتی و اتحادیه 
تعاونی ها هشدار می دهیم که این »تعاونی 
نماها« کارنامه ســاخت ندارند و پیش بینی 
می کنیم حجم گسترده ای شاکی در آینده 
برای کلاهبــرداری در منطقه ۲۲ تهران در 

دستگاه قضا به وجود بیاید.
به گفته باقرپــور اتحادیه هــای تعاونی ها 
نظارتی دارند و در فرآیند نظارت به مواردی 
برخوردیم که نیازمند اطلاع رسانی عمومی 
اســت و با وجود تلاش دولت سیزدهم برای 
تقویت بخش تعاون تهدیدها و فرصت هایی 
به تبع با سوی استفاده از عنوان بخش تعاون 
وجــود دارد. وی گفت: اکنون شــیب تورم 
بازار مسکن کمتر از سایر بازارهاست که به 
کاهش قدرت خرید مردم در بخش مسکن 
و به تبع آن یک سری کلاهبرداری ها و سوی 
استفاده هایی از این فضا را ایجاد کرده است 
و ضمن اینکه با کاهش ساخت وســازهای 
واقعــی مواجه به دلیل افزایــش نهاده های 
ســاختمان مواجــه هســتیم، آگهی های 

فروش ارزان نیز اضافه شده است.



با حضور مدیر عامل شرکت نفت سپاهان صورت گرفت؛
افتتاح پایگاه بسیج شهید تورجی زاده در اصفهان

استان

اصفهان-مریم مومنی
 در مراسمی رسمی پایگاه بسیج شــهید تورجی زاده اصفهان 

افتتاح شد.
در این مراسم که با حضور مدیر عامل شــرکت نفت سپاهان، 
خانواده محترم شهید والامقام تورجی زاده و جمعی از مقامات 
نظامــی و انتظامی اســتان اصفهان در محل پالایشــگاه این 
شرکت برگزار شد، با هدف گرامیداشت یاد شهدای والامقام و 
گسترش و ترویج فرهنگ بسیجی پایگاه بسیج شهید تورجی 

زاده به طور رسمی افتتاح شد.
در حاشــیه این مراســم مدیر عامل شــرکت نفت ســپاهان 
در جمع خبرنگار ضمن گرامیداشــت ســالروز آزادســازی 
خرمشهر و رحلت امام خمینی )ره( اظهار داشت: پس از چهل 

سال انقلاب خوشــبختانه در مســیر تولید و صادرات با وجود 
تحریم ها توانســتیم ســربلند باشــیم و جوابگوی نیاز کشور 

باشیم.
وی ادامه داد: تاکنون ۲۰ اســتان کشــور را پوشش دادیم که 
علاوه بر آن در زمان پســا تحریــم از عهده توســعه صادرات 
برآمدیم و به کشورهای اروپایی و آسیایی و … صادرات انجام 

می شود.
محمد امیــر نیکو همت با بیان اینکه شــرکت ســپاهان نفت 
اصفهان تحت اســتانداردهای بین المللی قــرار دارد، گفت: از 

میزان ۷۲۰ هزار تن تولید مازاد آن صادر می شود.
وی در خصــوص اقدامات لازم در راســتای کاهــش آلودگی 
هوا و تأثیــر این پالایشــگاه، گفت: پالایش اکنون دوســتدار 

محیط زیست شــده پروژه های زیســت محیطی بسیاری در 
دســتور کار قرار گرفته اســت و تمام اصول محیط زیســت و 

استانداردهای لازم رعایت می شود.
مدیر عامل شــرکت نفت سپاهان خاطر نشــان کرد: چندین 
سال پیاپی این شرکت عنوان صنعت سبز را دریافت کرده و به 
صورت آنلاین اطلاعات این شرکت در قسمت های فرآوری و.. 

به محیط زیست مخابره می شود.
وی آلودگی هوا را مربوط بــه عدم به روز رســانی و تعمیرات 
دستگاه های صنعتی و وسایل نقلیه دانســت و افزود: کیفیت 
روغن موتورها ارتقا پیدا کرده اما باید تنظیم موتور خودروها به 

درستی انجام شود.
نیکو همــت همچنین به کاشــت ۳۳ هزار اصلــه درخت در 

راستای مسئولیت اجتماعی اشاره کرد که این امر برای بهبود 
آلودگی هوا انجام می شود.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان آذربایجان شرقی مطرح کرد؛

 حمایت از سرمایه گذاران و صنایع برای توسعه 
و آبادانی شهرک های صنعتی

تبریز-رحیم جباردخت
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اســتان آذربایجان شرقی در دیدار با 
مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی مولیبدن مس آذربایجان با اشاره به رسالت 
شــهرک های صنعتی در راســتای حمایت از ســرمایه گذاران و صنایع برای 
توسعه و آبادانی شهرک های صنعتی اســتان گفت : استقرار شرکت صنعتی 
و معدنی مولیبدن مس آذربایجان و احداث کارخانه آهک هیدراته در شهرک 
صنعتی اهر که زمینه ایجاد اشتغال برای جوانان تحصیلکرده منطقه را فراهم 
کرده و همچنین موجب رونق تولید در بخش صنعت و معدن شــده، بســیار 
مغتنم است و ما برای توســعه چنین واحدهایی در شهرکهاي صنعتي استان 

دریغ نخواهیم کرد.
سید مرتضی نیرومند اسکوئی افزود : در راستای عمل به شعار سال و به جهت 
حمایت از طرح های دانش بنیان از طرح توســعه فاز دوم شــرکت صنعتی و 
معدنی مولیبدن مــس آذربایجان که اولین و بزرگتریــن واحد تولید کربنات 
کلسیم رسوبی ) PCC ( خاورمیانه را در فاز توسعه شهرک صنعتی اهر احداث 
خواهد کرد صمیمانه اســتقبال می کنیم و به همین منظور زیرســاخت های 

لازم را برای احداث این مجموعه فراهم خواهیم کرد.
 در این دیدار سید جلال عطایی مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی مولیبدن 
مس آذربایجان ضمــن قدردانی از همــکاری و حمایت مدیرعامل شــرکت 
شــهرک های صنعتی اســتان و مدیر شــهرک صنعتی اهر با ارائه گزارشی از 
فعالیت های شرکت گفت: در سال گذشته که توسط مقام معظم رهبری سال 
رونق تولید نامگذاری شــده بود مفتخریم که با شکســت رکورد تولید آهک 
و جلوگیری از تولید کلوخه توانســتیم در عمل به شــعار ســال گامی موثری 

برداریم

 معاون اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان

 ۳۹ خدمه لنج در آب های خلیج فارس 
نجات یافتند

بندرعباس-کمالی
از ابتدای امسال تاکنون ۲۱ مورد عملیات جستجو و نجات دریایی انجام و ۳۹ 

خدمه لنج نجات یافتند.
 اســماعیل مکی زاده معاون امور دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان 

گفت: این تعداد نسبت با مدت مشابه پارسال ۱۳ درصد کاهش داشته است.
او با اشــاره به برجســته ترین عملیات های مرکز جســتجو و نجــات دریایی 
هرمزگان در این مدت به نجات جان هشت نفر خدمه شناور های سنتی اشاره 
کرد و گفت: افراد مضطر در این دو فروند لنج تجــاری در دو عملیات جداگانه 

نجات یافته و در سلامت کامل به آغوش خانواده باز گردانده شدند.
مکی زاده گفت: از این تعداد ۱۴ مورد خدمات پزشکی از سوی مرکز جستجو و 

نجات دریایی بندرعباس نیز به دریانوردان ارائه شده است.
معاون امور دریایی اداره کل بنــادر و دریانوردی هرمــزگان گفت: به منظور 
پاسخگویی سریع به سوانح دریایی تمام ۳۵ ایستگاه همیار ناجی در پهنه آبی 
استان فعال هستند و شناور های گشتی، جســتجو و نجات دریایی نیز روزانه 

درحال گشت زنی هستند.

مدیر عامل این شرکت گاز استان : 

تکریم ارباب رجوع از الویت های  شرکت گاز 
استان البرز است

 البرز - مظفری 
مهندس ســید رضا غفاریان ،مدیر عامل این شــرکت در جلسه گزارش انجام 
عملیات اجرایی ساختمان مرکزی ستاد که با حضور همکاران امور مهندسی و 
اجرای طرح ها و پیمانکار مربوطه درسالن جلسات برگزار گردید ضمن اشاره 
به نکته فوق عنوان نمود:از همکاران امور مهندســی و دستگاه نظارت، برنامه 
زمانبندی جدید پروژه اجرای ســاختمان ســتاد مرکزی گاز اســتان البرز را 

خواهان هستم.
غفاریان گفت:همــکاران و پیمانکار پروژه باید فعالیت هــا و جبهه های کاری 
باقیمانده را به ســرعت و با رعایت دقت و صحت در زمان تعیین شده و تعریف 
شده انجام دهند.  وی در پایان گفت: با ســاخت ساختمان جدید فضای اداری 
مناسب برای ارباب رجوع و کارکنان در نظر گرفته شده است و سعی کرده ایم  
تمامی امور مربوط به خدمات رسانی در ســاختمان مذکور انجام شود تا ارباب 

رجوع و مشترکین کمترین مراجعه به سایر ادارات را داشته باشند.

 پیش بینی استقرار ۵۴۰ واحد تولیدی 
درمنطقه ویژه پیام البرز

 البرز - مظفری 
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام البرز با اشــاره به 
اینکه تا به امروز میزبان ۲۶۰ شــرکت صنعتی و دانش بنیــان در این منطقه 
هســتیم گفت: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته و در دولت سیزدهم این 
رقم به ۵۴۰ شــرکت خواهد رســید.  »اکبر قنبرپور« در نشست تخصصی با 
مدیران شــرکت های دانش بنیان در منطقه ویژه اقتصــادی و فرودگاه بین 
المللی پیام استان البرز  افزود: امسال حدود ۷۰ شــرکت به صنایع مستقر در 
این منطقه افزوده می شود. وی اظهار داشت: با توسعه زیر ساخت ها و واگذاری 
اراضی به شــرکت ها بنا داریم که زمینه هر چه بیشتر استقرار این شرکت را در 
پیام فراهم کنیم. وی با بیان اینکه امسال حدود ۵۰ هکتار از اراضی پیام آماده 
سازی و به شرکت ها واگذار می شود به مزیت های استقرار در این منطقه اشاره 
کرد و افزود: معافیت های گمرکی، اســتقرار گمرک در منطقه و از سوی دیگر 
وجود انبارهای عمومی و امکان ایجاد انبارهای اختصاصی از جمله مزیت های 
این منطقه به شــمار می رود. قنبرپور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به لزوم بهره مندی شــرکت های مســتقر در پیام از معافیت های شعاع ۱۲۰ 
کیلومتری تاکید کرد: با توجه به نامگذاری امسال از سوی مقام معظم رهبری 
به عنوان تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین به همین منظور در پیام برنامه 

ریزی هایی انجام شده است.
وی ادامه داد: با تحقق این برنامه ها در ســال جاری به دنبال این هســتیم که 
میزان استقرار شــرکت های دانش بنیان در منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه 

بین المللی پیام از هشت درصد به ۲۰ درصد برسانیم.
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام تاکید کرد: جذب 
شرکت های دانش بنیان جدید و از ســوی دیگر کمک به شرکت های مستقر 
در منطقه با ارائه آموزش هــای لازم و تبدیل آنها به دانش بنیان از جمله برنامه 
هایی است که برای توسعه شــرکت های دانش بنیان در پیام در حال اجرایی 

کردن آن هستیم.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی ایلام:

۴۰۰ قطعه زمین برای انتقال صنوف آلاینده ایلام 
آماده شده است

ایلام
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی ایلام از جانمایی ۴۰۰ قطعه زمین 

برای متقاضیان احداث واحد در شهرک صنفی استان خبر داد.
 موســی حاتمی از جانمایی ۴۰۰ قطعه زمین برای متقاضیان احداث واحد در 
شهرک صنفی استان خبر داد و گفت: از این قطعات ۳۹۵ قطعه قابل واگذاری 

است و تاکنون ۲۶۴ قطعه به متقاضیان واگذار شده است.
او گفت: متقاضیان این واحد ها از صنوف آلاینده آلومینیوم کاران، جوشکاران 
و درودگران شــهر ایلام هســتند که لیســت آن ها توســط اتــاق اصناف و 

اتحادیه های مربوطه به شهرک صنعتی ایلام معرفی شده است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی ایلام گفت: کار زیرساخت های شهرک 
صنفی نظیر آب رسانی، برق، گاز کشی و خیابان بندی و جدول گذاری شهرک 

صنفی به اتمام رسیده است.

کرمانشاه -حسنا فخارزاده
 مســابقات کشــوری پاراگلایــدر در رشــته مســافت 
آزاد)چریکــی( در ســایت ویــس قرنی آغاز می شــود. 
محمدرضا نقدی  بااشاره به میزبانی کرمانشاه در برگزاری 
مسابقات کشوری پاراگلایدر مسافت آزاد، اظهار کرد: این 
رقابت ها قرار است به مدت چهار روز در سایت ویس قرنی 
برگزار شــود. وی ادامه داد: برای این رقابــت ها ظرفیت 
حضور ۱۵۰ نفر در نظر گرفته شده بود که با توجه به اینکه 
این ظرفیت در همان ساعت اولیه ثبت نام به سرعت پر شد 
و متفاضیان زیاد دیگری هم برای شــرکت در مســابقات 
داریم، بنابراین از انجمن کشــور درخواست کرده ایم که 
اجازه افزایش تعداد شــرکت کنندگان را به ما بدهند. به 
گفته این مســئول، از ۱۵۰ نفر خلبان پاراگلایدر ثبت نام 
شده برای شرکت در این مســابقات، ۲۰ نفر کرمانشاهی 
هستند.   مســئول انجمن ورزش های هوایی کرمانشاه با 
بیان اینکه این مســابقات در هر دو بخش بانوان و آقایان 
برگزار خواهد شــد، اظهار کرد: معمــولا در این رقابت ها 

رکوردهای مســافت پاراگلایدر شکســته می شود که در 
رقابت های دو ســال پیش رکورد مسافت آســیا و ایران 
هم در بخش بانــوان و هم در بخش آقایان در کرمانشــاه 
شکسته شد. وی در ادامه از ویس قرنی در روانسر، نوا کوه 
در دالاهو و بازی دراز در ســرپلذهاب به عنوان سه سایت 
اســتاندارد پروازی در کرمانشــاه یاد کرد و گفت: سایت 
ویس قرنی به واسطه شرایط جغرافیایی خاص خود یکی 
از استانداردترین سایت های پروازی در دنیا محسوب می 

شود.

خرم آباد-طولابی
معاون راه روســتایی اداره کل راهداری لرستان گفت: با توجه 
به مبادله موافقت نامه پروژه های راه روســتایی و عقد ۷۲ فقره 
قرارداد، امســال جهش ساخت راه روســتایی در استان اتفاق 
خواهد افتــاد. مصطفی ملکی صادقــی در بازدید از محورهای 
روســتایی دلفان، در جمع مردم روســتای عزیزکشته گفت: 
در سراســر اســتان از محل اعتبارات ســال ۱۴۰۰، موافقت 
نامه های پروژه های راه روســتایی به مبلغ اعتبار ۳۰۸ میلیارد 
تومان با ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان مبادله شده 
که درنهایت به عقد ۷۲ فقره قرارداد جهت بهســازی، ساخت 
ابنیه فنی و روکش آسفالت در ۱۰۲ محور به مبلغ ۴۴۰ میلیارد 
تومان شده است و این پروژه ها در حال حاضر از پیشرفت قابل 
ملاحظه ای برخوردار هســتند که امید می رود امســال شاهد 

جهش قابل ملاحظه ی بهسازی، ساخت و روکش آسفالت راه 
روستایی در استان باشیم. وی با بیان اینکه همه پروژه های راه 
روستایی استان فعال اســت، افزود: با تفویض ساخت و توسعه 
راه های روســتایی به اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
و پیگیری های انجام شــده و همراهی مدیریت ارشد استان و 
نمایندگان مردم در مجلس شــورای اســلامی، پروژه ها فعال 
و از پیشرفت مناســبی برخوردار شده اســت. معاون فنی و راه 
روســتایی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان با 
اشاره به پروژه های شهرســتان دلفان اظهار داشت: درمجموع 
قرارداد ساخت و توسعه ۱۰۱ کیلومتر راه روستایی با اعتباری 
بالغ بر ۱۴۳ میلیارد تومان در شهرســتان دلفان در دستور کار 
قرار دارد که در تلاش هستیم امســال ۶۱ میلیارد تومان از این 

اعتبار را نهایی کنیم.

قزوین-مریم نقدی
معاون درآمد و امور مشــترکین شــرکت آب و فاضلاب 
استان قزوین گفت: پارسال هزار و ۱۱۳ فقره انشعاب غیر 
مجاز آب آشامیدنی در استان کشف و برای برخورد قانونی 

با آن اقدام شد.
ناصر لامعی گفت: پارســال هــزار و ۱۱۳ فقره انشــعاب 
غیر مجاز آب آشــامیدنی در استان کشــف شد کهاز این 
تعداد ۳۹۸ فقره در مناطق شهری و ۲۱۵ فقره در مناطق 
روســتایی اســتان بوده و تعیین تکلیف نهایی شده  است 
و مابقی نیز در حال بررســی در واحد حقوقی و رسیدگی 

قضایی قرار دارد.
برخورد با انشعاب غیرمجاز آب آشامیدنی بسیار مهم است 
چرا که موجب ضایع کردن حقوق عمومی است و علاوه بر 
آن مخاطره های مربوط به احتمال ورود آلودگی به شبکه 

آب را به دنبال دارد.
براســاس قانون، مجازات ســنگینی برای افراد سودجو 
و متخلف در این زمینه دیده شده اســت بنابراین توصیه 

می شود شهروندان از انشــعاب گیری غیرمجاز یا هر گونه 
مصرف غیرمجاز از کاربری انشعاب قانونی واگذار شده که 

خلاف مقررات است خودداری نمایند.
معاون درآمد و امور مشــترکین شــرکت آبفای اســتان 
قزوین از مردم خواســت تا بر اســاس وظیفه شهروندی 
در صورت مشاهده هرگونه انشــعاب غیرمجاز مراتب را از 
طریق سامانه تلفنی ۱۲۲ اعلام کرده و در صورت حصول 
اطمینان از راســتی آزمایی کارشناسان، از پاداش مربوط 

نیز برخوردار شوند.

گرگان-مهنازمحمدزمانی
سرپرست بهزیستی گلســتان گفت: در حال حاضر ۱۰۴ 
خانواده گلســتانی متقاضی فرزند خواندگی در اســتان 

هستند.
عارف کیائی گفــت: در حال حاضر ۲۴۴ کــودک و نوزاد 
در مراکز شبه خانواده و شــیرخوارگاه بهزیستی گلستان 

نگهداری می شوند.
او گفت: از این تعداد ۲۰ کودک بالای ۱۰ ســال شــرایط 
واگــذاری به خانواده هــای متقاضی فرزنــد خواندگی را 
دارند. کیائی می گوید: به جز ایــن ۲۰ کودک، ۱۲ کودک 
معلول هم شــرایط واگــذاری به خانواده هــای متقاضی 
فرزند خواندگی را دارا هســتند، اما متاسفانه درخواستی 
برای سرپرســتی این کودکان داده نشده است.سرپرست 

بهزیستی گلستان گفت: پارســال ۴۲ کودک و امسال ۷ 
کودک به خانواده هــای متقاضی تحویل داده شــده اند.
کیائی گفت: در حــال حاضر ۱۰۴ خانواده گلســتانی که 
متقاضی فرزند خواندگی هستند، در نوبت بررسی پرونده 

هایشان هستند.
او گفت: کمیته های مربوط به بررســی پرونده های فرزند 
خواندگی به صــورت هفتگــی در اداره کل بهزیســتی 
تشــکیل می شــود و پرونده متقاضیان مورد بررسی قرار 
می گیرد.بــه گفته کیائــی متقاضیان فرزنــد خواندگی 
می توانند به سایت سازمان بهزیســتی مراجعه و ثبت نام 

خود را انجام دهند.
به گفته معاون بهزیستی کشــور در حال حاضر ۱۷ هزار 

خانواده در کشور متقاضی فرزند خواندگی هستند.

کرمانشاه

لرستان

وین قز

گلستان

مسئول انجمن ورزش های هوایی کرمانشاه اعلام کرد؛

کرمانشاه میزبان مسابقات پاراگرایدر قهرمانی کشور

مصطفی ملکی صادقی، معاون راه روستایی اداره کل راهداری استان تشریح کرد:

وستایی لرستان بهسازی 102 محور ر

معاون درآمد و امور مشترکین شرکت آب و فاضلاب استان عنوان کرد: 

وین شناسایی هزار و ۱۱۳ فقره انشعاب غیرمجاز آب آشامیدنی در استان قز

سرپرست بهزیستی استان:

104 خانواده گلستانی متقاضی فرزند خواندگی هستند

اهواز - محمد مجدم
مدیرعامل این شرکت اروندان  با حضور در صحنه 
عملیات آواربرداری سانحه تلخ متروپل و دیدار با 
آیت الله موسوی فرد نماینده محترم ولی فقیه در 
استان خوزستان در مکان حادثه، ضمن ابراز پیام 
تسلیت خود، اذعان کرد: با تقسیم کار انجام شده 
میان شرکت های نفت و گاز اروندان، ملی مناطق 
نفتخیــز جنوب و ملــی حفاری ایــران، قرارگاه 
پشــتیبانی صنعت نفت جنوب در نزدیکی محل 
حادثه دایر شده و همه ظرفیت های در اختیار این 
شرکت جهت خدمت رســانی و پشتیبانی از تیم 

های امدادگر پای کار آمده است.
ایشان با اشــاره به تلاش های بســیجیان پایگاه 
مقاومت این شــرکت بیان داشــت: شــش روز 
خدمــت شــبانه روزی به همت بســیجیان این 
شرکت و در ادامه خدمات و فعالیت های جهادی 
پایگاه مقاومت شــهدای رمضان شرکت اروندان 
انجام شــده و تا آخریــن لحظه ای کــه کمیته 
مدیریت ایــن بحران، تشــخیص دهــد با همه 
ظرفیت ممکن، نفت و گاز ارونــدان این خدمت 

رسانی را تداوم خواهد داد.
در ادامه این بازدید رحمان توکلی فرمانده پایگاه 

مقاومت شــهدای رمضان شــرکت نفــت و گاز 
اروندان با ارائه گزارش عملکردی، اظهار داشت: 
بســیجیان این شــرکت در این روزهــای تلخ با 
همکاری سایر شرکت های صنعت نفت جنوب، 
آشپزخانه مرکزی قرارگاه پشتیبانی را با ظرفیت 
طبخ روزانه ۳ هــزار پرس غذا و ارائه ســه وعده 
غذای روزانه تدارک دیدند، و ارائه ماشــین آلات 
ســنگین و ســبک، کلاه و کفش ایمنی و ادوات 
سبک و پشتیبانی لجســتیکی از دیگر اقدامات 
شــرکت نفت و گاز اروندان در تســهیل و کمک 

رسانی به این عملیات بوده است.

وپل وندان از عملیات آواربرداری سانحه متر تداوم  خدمت رسانی قرارگاه پشتیبانی شرکت ار

بوشهر - رضا حیدری
عبدالله محمد الخنجی، رییس سازمان توســعه و مدیریت بنادر قطر در راس هیات 

عالی رتبه دریایی و بندری از بنادر بوشهر ، دیر و کنگان دیدن کرد.
 در این بازدید هیــات قطری با حضور در بنادر بوشــهر، دیر و کنــگان از نزدیک از 
ظرفیت های دریایی و بندری و همچنین فرصت های ســرمایه گذاری در این بنادر 

دیدن کردند.
محمد شکیبی نسب مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در حاشیه این بازدید 
گفت: اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشــهر در راستای توسعه روابط تجاری و 
افزایش همکارهای بندری و دریایی با کشــور قطر از تمامی ظرفیت های خود بهره 

خواهد گرفت و در این خصوص هیچ گونه محدودیتی وجود ندارد.
شکیبی نسب افزود: بنادر استان بوشــهر از ظرفیت و پتانســیل بالایی برخوردار 
هستند و یکی از این موارد جزیره نگین میباشد که میتوان با سرمایه گذاری و ایجاد 
یک مرکز لجستیکی توســط بخش خصوصی قطر در بندر بوشــهر، کنترل هرچه 

بیشتر زنجیره تامین صادارات کالا از بوشهر به قطر را فراهم کرد.
در ادامه خسرو سرایی مدیرکل ترانزیت، لجســتیک و توافقنامه ها سازمان بنادر و 

دریانوردی بیان کرد: ســازمان بنادر و دریانوردی آماده هرگونه حمایت و همکاری 
در راستای توسعه روابط اقتصادی و تجاری با کشور قطر میباشد و در این خصوص 

از تمامی گزینه ها و ظرفیت ها بهره خواهد گرفت.
در این نشست همچنین عبدالله محمد الخنجی، رییس سازمان توسعه و مدیریت 
بنادر قطر هدف از ســفر به ایران را ملاقات با مقامات ایرانی و بازدید از بنادر استان 
بوشــهر اعلام کرد و گفت: بنادر دیر و بوشــهر دروازه اصلی تجارت بین قطر و ایران 

هستند.
الخنجی عنوان کــرد: از آنجایی که ۹۹ درصد مراودات تجــاری بین ایران و قطر از 
طریق بنادر بوشهر و دیر انجام می شود، این دوبندر در همکاری های تجاری بین دو 

کشور از اهمیت بالایی برخوردار هستند.
گفتنی است ، در این بازدید عبداله محمد النبی مدیر عامل شرکت الموانی،حسین 
احمد المقیف معاون تجاری شرکت الموانی،حمد علی الانصاری مدیر کل بازاریابی 
و روابط عمومی شــرکت الموانی و خالد عبداله النعیمی مدیــر کل بندر الرویس، 
عبدالله محمد الخنجی رییس سازمان توســعه و مدیریت بنادر قطر را همراهی می 

کردند

بوشهر

بازدید هیات عالی رتبه قطری از بنادر استان بوشهر



در مراسم امضای قرارداد خزانه داری شمش طلا با بانک ملت عنوان شد
و:نقدینگیبهتولید رئیسهیاتعاملایمیدر

وتوسعهطلاهدایتمیشود
رئیس هیــات عامل ایمیدرو در مراســم امضای قــرارداد خزانه داری 
شمش طلا با بانک ملت به منظور ارایه نخستین گواهی سپرده شمش 
طلا در بورس کالا، اظهار امیدواری کرد که ارایه گواهی سپرده شمش 
طلا در بورس کالا منجر به افزایش ســرمایه گذاری مردمی در این بازار 
و همچنین جذب بخشی از نقدینگی شــود. به گزارش روابط عمومی 
ایمیدرو، وجیه اله جعفری که عصر امروز در مراسمی با حضور مدیران 
عامل بانک ملت، بورس کالای ایران و شرکت گسترش معادن و صنایع 
معدنی زرشوران در بانک ملت ســخن می گفت، تصریح کرد: در حال 
حاضر شمش معدن طلای زرشــوران به عنوان پشتوانه انتشار گواهی 
سپرده طلا عرضه می شــود اما مقرر شــده معادن دیگر تولیدکننده 
شــمش نیز با این روش، اقدام به عرضه طلای خود در بورس کالا کنند.

وی ابراز امیدواری کرد که سرمایه مردمی بیشتری برای خرید گواهی 
سپرده طلا جذب بورس کالا شود، افزود: همکاری این سازمان با بانک 

ملت و بورس کالا به منظور توسعه این روش، در برنامه قرار دارد.

ذخایر طلا افزایش می یابد
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت اشــاره به برنامه اکتشــاف ایمیدرو 
گفت: میزان ذخایر محتوا طلا در کشور حدود ۳۶۰تن است اما به زودی 

و با مشخص شدن نتایج اکتشافات، ذخایر جدید طلا اعلام خواهد شد.
جعفری همچنین خبــر داد: یک واحــد جدید تولید شــمش طلا به 
ظرفیــت تولید حدود ۲۰۰ کیلوگرم در خراســان جنوبی در آســتانه 
ورود به مدار تولید اســت.وی تصریــح کرد: ذخایر جدید در اســتان 
هایی همچون آذربایجان شرقی و غربی، کردستان، مرکزی، اصفهان، 
سیستان و بلوچستان و خراســان جنوبی قرار گرفته است که با برنامه 
های این سازمان، شاهد افزایش استخراج، تولید و فراوری خواهیم شد.

اقدام بزرگ ایمیدرو، بانک ملت و بورس کالا
در این برنامه رضا دولت آبادی مدیر عامــل بانک ملت با یادآوری اینکه 
تاکنون تنها سکه طلا در بورس کالا عرضه شده است، گفت: این قرارداد 
فعالیت جدید و بزرگی است که با همکاری ایمیدرو و بورس کالا عملی 
شده اســت.به گفته وی، در گام نخست ۲۵۰ کیلوگرم شمش -شرکت 
گسترش معادن و صنایع معدنی طلا زرشــوران- در بورس کالا عرضه 

می شود که دارای عیار ۹۹۷ است.
دولت آبــادی با تاکید بر اینکــه وثیقه گذاری موضوعــی مهم در ارایه 
تسهیلات بانکی است، تصریح کرد: تاکنون ســاز و کاری برای دریافت 
گواهی سپرده طلا به عنوان وثیقه تعریف نشــده بود، اما با امضای این 
قرارداد و اجرایی شدن معاملات گواهی سپرده کالایی شمش طلا، می 

توان از آن گواهی به عنوان وثیقه نزد بانک استفاده کرد.
وی همچنین به نبود ریســک گواهی سپرده شــمش طلا اشاره کرد و 
گفت: پیشــتر، مردم طلا را به صورت فیزیکی نگهداری می کردند که 
آن امر ریسک هایی به همراه داشــت اما با روش کنونی نه تنها ریسکی 
ندارد که قدرت نقدشــوندگی گواهی مربوطه، بالا و معادل ریالی آن به 
سرعت در اختیار خریدار قرار داده می شود.مدیر عامل بانک ملت ادامه 
داد: جذب نقدینگی در بورس و هدایت آن به سمت تولید و توسعه و نیز 
معافیت از پرداخت مالیات و عوارض از اثــرات ابزار جدید بورس کالا به 
شمار می آید.به گفته وی، به زودی استان های دیگر نیز امکان استفاده 

از این ابزار جدید مالی خواهند داشت.

سوابق شکل گیری گواهی سپرده شمش طلا
آبان ۹۹ طبــق تفاهمنامه ای که بیــن ایمیدرو، بانــک ملت، بورس و 
شرکت طلای زرشــوران کالا به امضا رســید، که بر اساس آن مقدمات 
عرضه گواهی سپرده کالایی بر مبنای شمش طلا )۲۴ عیار( فراهم شد. 
طبق این قرارداد امکان صدور گواهی ســپرده کالایی شمش طلا حتی 
در مقادیر پایین نیز فراهم اســت. بر این اساس پس از قرار دادن شمش 
طلای زرشوران نزد خزانه بانک ملت و احراز هویت آن ها، مورد پذیرش 
خزانه بانک قرار می گیرد و طی فرایندی بــا همکاری بورس کالا، وارد 

سامانه گواهی سپرده کالایی و در نهایت تابلو بورس کالا می شود.
خریداران از یک دهم گرم می توانند گواهی سپرده طلا خریداری کنند 
و چنانچه میزان خرید به یک کیلوگرم برســد، خریدار قادر به دریافت 
شمش از خزانه داری بانک ملت خواهد شــد. قدرت نقد شوندگی بالا، 
امنیت نگه داری، معافیت از پرداخت مالیــات و عوارض، کارمزد پایین 
نسبت به بازار فیزیکی، شفافیت قیمت بر اساس عرضه و تقاضا و قابلیت 

دسترسی برای تمامی مردم از ویژگی های این اوراق است.

اعطایبیشاز۹۰۰۰فقرهتسهیلاتبه
خانوادههایشهداوایثارگرانتوسطبنیادشهید

در ۲ ماه ابتدای سال جاری بنیاد شــهید و امور ایثارگران ۹۷۹۷ فقره 
تسهیلات به مبلغ ۳۷۷۱ میلیارد ریال به خانواده های شهدا و ایثارگران 

عضو صندوق پرداخت کرده است.
 به گزارش روابط عمومی بانک دی به نقل از بنیاد شهید و امور ایثارگران 
واحد ارزیابی و عملکرد اداره کل بازرســی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
از افزایش اعتبار تســهیلات وام کارت اعتباری از ۲۲۰ به ۳۲۰ میلیارد 
تومان و پرداخت کارت اعتباری تا ســقف ۵۰ میلیون به ۳۲۰۰ ایثارگر 
و افزایش اعتبار تسهیلات قرض الحســنه از ۲۰ به ۶۰ میلیارد تومان و 

پرداخت ۴۳۳۳ فقره وام به ایثارگران خبر داد.
بر اساس گزارش واحد ارزیابی و عملکرد اداره کل بازرسی بنیاد شهید 
و امور ایثارگران پیگیــری تبدیل وضعیت ایثارگــران موضوع بند د« 
تبصــره ۲۰ قانون بودجــه ۱۴۰۰ هماهنگی تخصیــص پنج درصد از 
مسکن ملی هر اســتان به ایثارگران فاقد مســکن و کلنگ زنی پروژه 
مسکونی ۲۲۴ واحدی ایثارگران زنجان نیز از دیگر اقداماتی که صورت 
گرفته، بوده اســت.تمام مراکز ایثار در مراکز استان ها با مبالغ مورد نیاز 
و رقمی معادل هزار میلیارد تومان تکمیل شــده و ســامانه دیدار نیز 

راه اندازی شده است.  
 از جمله اقدامات فرهنگی این بنیاد شروع سفر به عتبات پس از سال ها 
بود که با اعزام ۳۰ هزار نفر در ســال جاری اجرایی شد و خاطره نگاری 
والدین شهدا، تهیه و تولید فیلم و مستند، برگزاری اردوهای سیاحتی 
زیارتی و  رونمایی از سامانه اســناد افتخار از دیگر اقدامات فرهنگی این 

بنیاد محسوب می شود.
در بخش دیگری از گزارش واحد ارزیابی و عملکرد اداره کل بازرســی 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران که مرتبــط با اقدامات ایــن بنیاد برای 
اعضای خود در حوزه بهداشــت و درمان اســت، می توان به اقداماتی 
از جمله شروع ســاخت ۱۰ هزار تخت آسایشــگاهی و  ۱۰ هزار تخت 
بیمارســتانی، انجام موفقیت آمیز عمل کاشت ایمپلنت مصنوعی برای 
نخستین بار در کشــور برای جانباز ۷۰ درصد، تهیه تجهیزات پزشکی 
مورد نیاز جانبازان به تعداد ۱۸۲ هــزار و ۴۸۹ نفر، افتتاح بخش چهار و 
بخش اورژانس بیمارستان روانپزشکی نیایش و نیز افتتاح بخش روزانه 

کاردرمانی بیمارستان بوستان اهواز اشاره کرد.
همچنین انعقــاد تفاهم نامه همــکاری با برخی دســتگاه ها در زمینه 
فرهنگی، آموزشی، اشتغال، بهداشــت و درمان و... از دیگر اقدامات این 

بنیاد محسوب می شود.
اما در حوزه  رفاهی اجتماعی می تــوان به افزایش حقوق والدین، کمک 
معیشــتی و حق پرســتاری هر یک به میزان ۶۰ درصد، آغاز پرداخت 
پاداش ها کــه برخورداری بیــش از ۴۰۰ هزار ایثارگــر را در بر خواهد 

داشت و پرداخت بدهی های بنیاد به تمام طلبکارانش اشاره کرد.

دکتر ابراهیمی خبر داد
پرداختبیشاز123هزارفقرهتسهیلاتبدون

ضامندربانکسپه
دکتر آیت اله ابراهیمی مدیرعامل بانک ســپه از اختصاص بیش از ۳۲ 
هزار میلیارد ریال تســهیلات بدون ضامن به بیــش از ۱۲۳ هزار فقره 

پرونده، از ابتدای اجرای این طرح در بانک سپه خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه؛ دکتر آیت اله ابراهیمی ضمن 
اعلام این خبر اظهار داشــت: تســهیلات اعطایی بدون ضامن در بانک 
سپه به عنوان نخستین بانک، پس از دستور رئیس محترم جمهور مبنی 
بر تسهیل شرایط پرداخت تسهیلات خرد و در پی بخشنامه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی برای کمک به افزایش قــدرت خرید و رفع نیازهای 

مالی ضروری آحاد مردم قابل دریافت است.
مدیرعامل بانک سپه با اشاره به اینکه تســهیلات بدون ضامن تا سقف 
یک میلیارد ریال در تمامی شــعب بانک سپه سراســر کشور پرداخت 
شــده اســت، ابراز داشــت: در مجموع بیش از ۳۲ هزار میلیارد ریال 
تســهیلات بدون ضامن به بیش از ۱۲۳ هزار فقره پرونده تســهیلاتی 
همزمان با آغاز اجرای طرح از بهمن ماه ۱۴۰۰ تاکنون پرداخت شــده 

است.
دکتر ابراهیمی افزود: تســهیلات ارزان قیمت بانک ســپه به اشخاص 
حقیقی و حقوقی، صاحبان کسب و کارهای آسیب دیده ناشی از کرونا و 

اشخاص آسیب پذیر جامعه پرداخت می شود.
دکتر ابراهیمی همچنین با بیان اینکه طی دوماه نخست سال جاری ۲ 
هزار و ۵۳۱ فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در بانک سپه پرداخت 
شــده اســت، گفت: بیش از ۳ هزار و پانصد میلیارد ریال تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج به زوج های جوان تازه ازدواج کرده واجد شرایط 

در شعب بانک سپه اختصاص و پرداخت شده است.
وی افزود: زوج های جوان تازه ازدواج کرده، یارانه بگیران و مســتأجران 
آســیب دیده ناشــی از کرونا از جملــه دریافت کنندگان تســهیلات 

قرض الحسنه با کارمزد ۴ درصد از بانک سپه هستند.
دکتر ابراهیمی تأکید کرد: بانک ســپه در زمینه پرداخت تسهیلات بر 
اســاس ســهمیه، نرخ مصوب و دریافت وثیقه طبق ضوابط و مقررات 
اعلام شــده در بودجه ســنواتی، همواره در زمره بانک های برتر کشور 

است.
مدیرعامل بانک ســپه در پایان ضمن تشریح تســهیلات قابل ارائه به 
آحاد جامعه اعم از حقیقی و حقوقی، اظهار داشــت: بانک ســپه علاوه 
بر پرداخت تســهیلات خرد مذکور، در ارائه تســهیلات قرض الحسنه 
خوداشــتغالی به مددجویــان کمیتــه امــداد امام خمینــی)ره(، 
ســازمان بهزیســتی و بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام 
خمینی)ره(، اشــتغال ایثارگران، اشــتغال فراگیر مشــاغل خانگی، 
مسکن نخبگان، قضات، ایثارگران، جانبازان و خانواده شهدا، کارکنان 
ارتش، آسیب دیدگان ناشــی از حوادث قهری و نوســازی و بهسازی 
مســکن روســتایی، خرید تضمینی گندم و محصولات کشــاورزی، 
نهاده های دامی، بهســازی و نوســازی نانوایی ها، تسهیلات حمایت از 
کسب وکارهای آسیب دیده ناشــی از کرونا و ... نیز نقش مؤثری داشته 

است.

تفاهمنامهملیبینبانکتوسعهتعاونوصندوق
ملیمحیطزیستامضاشد

۷۵۰۰ میلیارد ریــال تســهیلات اعتباری از 
محل تفاهم نامه ملی کمک به اقتصاد ســبز با 
رویکرد ایجادی، توســعه ای و تکمیلی با بهره 
گیری از ظرفیت های موجود بین بانک توسعه 

تعاون و صندوق ملی محیط زیست امضا شد.
محمد شیخ حسینی سرپرســت بانک توسعه 
تعاون در جلســه انعقاد این تفاهــم نامه اظهار 
داشــت: هر پروژه تولیدی و عمرانی در کشور با پیوست محیط زیستی 

زمینه ساز بهره برداری صحیح از قابلیت های موجود است.
وی افزود: بانک توســعه تعاون به عنــوان بانک بنــگاه های کوچک، 
متوسط و زودبازده در حوزه های تولید و اشتغال مطرح است و از جمله 
کارکردهــای اصلی بانک، هدایت نقدینگی به ســمت و ســوی بخش 

واقعی اقتصاد در قالب مولد است.
سرپرست بانک توســعه تعاون با اشــاره به اهمیت پروژه های محیط 
زیست در برنامه های این بانک گفت: حمایت از این پروژه ها و تخصیص 
منابع به ســمت فعالیت هایی با رویکرد زیســت محیطی می تواند در 

زمره راهبردهای اصلی بانک تلقی گردد.
شــیخ حســینی تفاهم متقابل میان بانک و صندوق را رویدادی مهم و 
ارزشــمند توصیف نمود و گفت: بانک به عنوان عامل واســطه وجوه و 
مدیریــت منابع به ســمت فعالیت هــای تولیــدی و ارزش آفرین، با 
اجرای این تفاهم نامه موقعیتی را ایجاد می کند تــا با هم افزایی میان 
دو دســتگاه، امکان تحقق تکالیــف طرفین و ایفای مســئولیت های 

اجتماعی فراهم آید.
سجاد انجم شــعاع مدیر عامل صندوق ملی محیط زیست گفت: بروز 
مسائل متنوع محیط زیست در جهان و کشور ایجاب می کند تا بسیاری 
از سیاست ها و اقدامات در این حوزه اجرایی گردد . وی در همین رابطه 
افزود: کمبود منابع موثر و نبود مکانیزم ها، موجب شــده بود تا فعالیت 

این صندوق در حد انتظار نباشد.
انجم شعاع گفت: در حالی که استفاده از منابع تلفیقی بانکها در حمایت 
از فعالیت های زیســت محیطی راهکاری مهــم و اجرایی را فراهم می 
سازد، با بررسی به عمل آمده در میان شبکه بانکی به دنبال بانکی بوده 
ایم که دغدغه محیط زیســتی داشته باشــد و ضمن چابکی و پوشش 
جغرافیایی گســترده از یک رویکــرد و کارکرد توســعه ای برخوردار 
باشد. این تفاهم نامه به عنوان سند کاربردی و با بیان دقیق فرآیندها و 

جزئیات با توافق دو دستگاه به تدوین درآمده است .
سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون گفت: این بانک 
در اجرای تفاهم نامه ها و قراردادهای عاملیت منعقده همواره در تلاش 
بوده است تا تعهدات به صورت صد در صدی ایفا گردیده و اهداف و آثار 

مثبت اجتماعی و اقتصادی تفاهم نامه ها به نحو مناسبی محقق گردد.
وی افزود: شــرایط و رویدادهایی که در حوزه محیط زیســت به وقوع 
می پیوندد در همه شئون زندگی انســان در حال حاضر و در نسل های 
آینده تاثیرگذار است و از این رو تدابیر موثر برای حفظ و ارتقاء وضعیت 

محیط زیست از اهمیتی ویژه برخوردار است.
فتاحی خاطر نشان کرد: کارگروه هایی مشترک برای بررسی وضعیت 
و نحوه پیشــرفت مراحل اجرایی تفاهم نامه تشــکیل خواهد شد و با 
مکانیزم و فرآیندهایی چابک و موثر، این تفاهم در مســیر کارآمدی به 

اجرا درخواهد آمد.
ســعید معادی معاون مدیر عامل بانک توسعه تعاون در امور استان ها و 
بازاریابی در خصوص ظرفیت و قابلیت سازمان توسعه ای بانک توسعه 
تعاون اظهار داشت: نقاط مشــترک و اهداف توسعه ای این دو دستگاه 
اجرایی باعث هم افزایی با بهره گیری از منابع تلفیقی شرایطی را فراهم 
خواهد ساخت تا در قالب سیاست گذاری صندوق، شناسایی و معرفی 
طرحهای اقتصــادی به صورت ایجادی، توســعه ای و تکمیلی از منابع 
۷۵۰۰ میلیارد ریالی با نــرخ ترجیحی و بازگشــت ۶۰ ماهه بهره مند 

گردد.
وی افزود: انعقاد این تفاهم نامه ملی یک ظرفیت بی بدیل و یک فرصت 
مناسب برای حفظ و نگهداشــت اکوسیستم و زیست محیط و کمک به 
بنگاههای اقتصادی دانش بنیان و مولد که حرکت در مسیر اثربخشی و 

بازدهی است را متبلور می سازد.
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قائم مقام بانک مرکزی اعلام کرد

اصلاحنظامبانکیوکنترلاضافهبرداشتبانکها

شعبهبانک

خریدار  قائم مقام بانک مرکزی از برنامه ماهانه 
و ســالانه برای کنتــرل پایه پولی، رشــد حجم 
نقدینگی و ضریــب فزاینده در راســتای کنترل 
تورم کشــور خبر داد و گفت: اصلاح نظام بانکی، 
به ویژه موسســات و بانک های دارای ناترازی بالا، 

در دستورکار جدی قرار دارد.
 »اصغر ابوالحســنی« در دومین روز از بیســت 
و نهمین ســالانه سیاســت های پولی و ارزی که 
با محوریت کنتــرل تورم و ثبات مالــی در بانک 
مرکــزی برگزار شــد، گفت: برای کنتــرل تورم 
باید تمامی بخش ها اعــم از دولت، بانک مرکزی، 
بانک ها، بخش تولیدی اقتصاد و بخش خصوصی 
در ایــن مســیر گام بردارند و وظایف خــود را به 

درستی انجام دهند. 
وی مؤلفه هــای ایجــاد تــورم را در چهار بخش 
تشــریح کرد و گفت: عامل اول تــورم را می توان 
در بخــش عرضه جســتجو کرد. بخــش واقعی 
اقتصاد ایران دارای اشــکالات ساختاری اساسی 
اســت و برخی مواقع چه با قانون گــذاری و چه با 
سیاستگذاری نادرست مانند نظام قیمت گذاری 
دســتوری، عوارض گمرکی، ســرکوب قیمتی 
در بخش کالا و خدمات و... به این بخش شــوک 
نیز وارد شده و منجر به شــکاف در بخش عرضه و 

تقاضا شده و تورم ایجاد می شود. 
قائم مقام بانک مرکزی افــزود: همچنین برآورد 
درستی از پتانسیل های بخش تولید که به سرعت 
به تقویت بخش عرضه شــود موجود نیســت و از 
طرفی برای افزایش تولیــد نیازمند تزریق منابع 
پولی عظیم هســتیم در حالی کــه تزریق منابع 
بدون برنامه نیز باعث هدررفت منابع پولی و بروز 

تورم می شود.
وی دومین عامل ایجاد تــورم را در بخش تقاضا و 
مرتبط با متغیرهای پولی عنــوان کرد و افزود: در 
بخش تقاضا عمده مطالعــات در خصوص تورم و 
به خصوص پول گرایان بر حجــم نقدینگی تاکید 
دارند و تورم را عمدتاً پدیــده ای پولی می دانند. 
ولی بررسی ها نشان می دهد در ایران  و کشورهای 
نفتی این مشکل بیشتر از ناحیه ناترازی در درآمد 
و مخارج بخش دولتی ناشی شــده است چرا که 

دولت ها بخش بزرگــی از اقتصاد را دربرگرفته اند 
و ســلطه مالی دولت منجر به ناتــرازی  در بخش 
ترازنامه بانک هــای مرکزی و رشــد پایه پولی و 
نقدینگی و در نتیجه تورم شده اســت.  بنابراین 
بی انضباطــی مالــی دولــت، بی انضباطی مالی 
بانک ها و عدم اســتقلال سیاستگذار پولی در این 

بخش عوامل اصلی تورم هستند.

رشد ۲8.۷ درصدی نقدینگی متناسب با 
رشد تولید ناخالص داخلی بوده است؟

ابوالحسنی با طرح این ســوال که آیا رشد ۲۸.۷ 
درصدی نقدینگی متناسب با رشد تولید ناخالص 
داخلی ایران بــوده یا نه گفــت: در این زمینه هم 
نقدینگی و هم ســرعت گردش پول مهم است و 
اگر بتوانیــم آن را مدیریت کنیــم، حتماً بر روی 

رشد اقتصادی هم تاثیر مثبت خواهد داشت.
وی با اشاره به اهمیت توجه به نظام بودجه ریزی 
در اقتصاد ایران افزود: نگاهی به بودجه در سالیان 
گذشته بیانگر این نکته اســت که هرساله میزان 
بودجه دولتی روند افزایشــی در مقایســه با سال 
گذشــته داشــته و این به معنی بزرگ تر شــدن 
هرساله دولت در اقتصاد ایران است و به هر دلیلی 
منابع بودجه تامین نشود منجر به کسری بودجه 
و بروز بی انضباطــی در دولــت و در نتیجه تورم 

می شود.

تشکیل کمیته پایش پایه پولی
 در بانک مرکزی

وی در خصوص مواضع فعال سیاســت گذار پولی 
در ســال ۱۴۰۱ گفت: کمیته پایش پایه پولی از 
بهمن ماه ۱۴۰۰ در بانک مرکزی تشــکیل شده و 
در آن تحولات پایه پولی به دقت مراقبت می شود. 
همچنین کمیتــه مدیریت نقدینگــی با حضور 
اعضایی از نهــاد ریاســت جمهوری، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و مرکــز پژوهش های مجلس 
شورای اســلامی، برای ایجاد هماهنگی در اتخاذ 
تصمیم های کلان سیاستی تشکیل شده است. از 
دیگر اقدامات می توان تشکیل کمیته رصد منابع 
و مصارف بودجه عمومی دولت برای تامین مالی 

غیر تورمی کسری بودجه  اشاره کرد.
عضو هیات عامل بانک مرکزی عامل سوم تشدید 
تورم را انتظارات تورمی برشــمرد و اظهار داشت: 
در کشــور ما اقتصاد سیاســی و محدودیت های 
تحریمــی منجر به بــروز رفتارهــای اقتصادی 
خاصی از سوی شهروندان شــده و منجر به بروز 
انتظارت تورمی در کشور شده است که به سرعت 
شکل می گیرد و به ســختی از بین می رود و دلیل 
این موضوع نیــز بی اعتمادی و تجارب گذشــته 

است. 
بررسی ها نشــان می دهد حدود نیمی از تورم در 
ایران را با انتظارات تورمی می توان مرتبط دانست 
و برای کنترل آن نیازمند همکاری فرادستگاهی 

تمام سازمان ها هستیم. 

 اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی
 به نصف کاهش  یافت

وی با بیان اینکه کنترل اضافه برداشــت بانک ها 
از برنامه های بانــک  مرکزی در ایجــاد انضباط 
بانک هاســت، گفت: طبق قانــون بانک ها برای 
اضافه برداشت باید وثیقه بگذارند و با این برنامه، 
اضافه برداشــت بانک ها از بانــک مرکزی در طی 

ماه های گذشته به نصف کاهش یافته است. 
این مقام ارشــد بانک مرکزی گفت: درصورتی که 
امروز به موضوع کفایت سرمایه بانک ها نپردازیم، 
در آینده به وضعیت بحرانی می رســیم و اصلاح 
آن به سادگی میســر نخواهد بود. ازاین رو اصلاح 
نظام بانکی، به ویژه موسســات و بانک های دارای 

ناترازی بالا، در دستورکار جدی قرار بگیرد.
قائم مقام بانــک مرکزی در پایان خاطرنشــان 
کــرد: تمامــی تصمیمــات اتخــاذ شــده در 
مجموعه دولت کــه واجد آثار پولی هســتند، 
باید در چارچوب اهداف برنامه پولی و مدیریت 
نقدینگی در راســتای کنترل تــورم، تنظیم و 
اجرا شــوند. همچنین برنامه ها باید به گونه ای 
اجرا شــوند که رشــد اقتصادی لطمه نبیند و 
با هدایت اعتبــار ضمن ایجاد اشــتغال پایدار، 
نقدینه خواهی بنگاه ها و فعلان اقتصادی پاسخ 

داده شود.

اطلاعيه 
تملك اراضي

به اطلاع میرساند شركت آب وفاضلاب استان همدان جهت احداث مخزن آب در روستاي اوریاد  از توابع شهرستان كبودرآهنگ در صدد تملك 
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مراجعه نمایند.
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